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Prin natura activității sale, aproape orice manager cultural află, fiind prezent la
dezbateri, mese rotunde, conferințe sau colocvii, despre dificultățile cu care se
confruntă artistele și artiștii vizuali contemporani. De cele mai multe ori însă, aceste
informații nu sunt transmise public, ci se întâmplă în mod privat, în timpul unor
discuții informale, fie ele unu la unu sau în grupuri de cele mai multe ori nu foarte
largi. Într-un fel, s-ar putea spune deci că problemele cu care se confruntă artiștii sau
nevoile acestora sunt common knowledge, sunt cunoscute, sunt acolo (sau aici?).

Pentru că mintea noastră precum și practicile discursive contemporane tind mai
degrabă să faciliteze accentuarea dezacordurilor, problemelor și conflictele,
oportunitățile de dezvoltare și de creștere ale unui sector sunt însă mai puțin
discutate la nivel unu la unu, cu atât mai mult în absența unei platforme care să
faciliteze dialogul, dar care să aibă în același timp și capacitatea de a conduce la
implementarea unora dintre soluțiile propuse.

Dacă recunoașterea dificultăților cu care se confruntă artiștii este, așa cum
spuneam, mai mult sau mai puțin prezentă, cel puțin în sferele proxime ale acestora,
dificultățile cu care se confruntă managerii culturali rămân cel mai adesea
ascunse/tabu. Prezența acestora în mod frecvent în ceea ce s-ar putea considera
poziții de putere împiedică mult mai frecvent dialogul public și deschis despre aceste
dificultăți. Chiar dacă întâlniri ale profesioniștilor din această zonă au loc cu o
oarecare frecvență, tipuri de acțiuni care să-i aducă pe toți laolaltă (artiști și
manageri dintr-un spațiu dat) sunt cu atât mai rare cu cât ele sunt mai necesare.
Această infrecvență a întâlnirilor conduce deci la crearea unor dihotomii și uneori
chiar a unor conflicte, în care de cele mai multe ori managerii sunt acuzați că nu
înțeleg condiția artiștilor, în timp ce cei dintâi, deși de cele mai multe ori frustrați și
obosiți la rândul lor de precaritatea propriei condiții, nu o pun pe aceasta pe masă
din teama de a nu-și pierde și acea ultimă urmă de beneficiu incontestabil care este
propria aură.

Raportul dintre toți aceștia și forurile superioare de decizie este cu atât mai
problematic. În lipsa unor canale de comunicare clare, bidirecționale și transparente
există întotdeauna tendința de a se forma enclave de comunicare. În lipsa unei
viziuni coerente și consecvente, a unui sprijin real și a unei direcții concrete, fiecare
acționează în cel mai eficient mod cu putință - solicită pentru sine sau pentru propriul
grup servicii punctuale și imediate. Construcția unei viziuni pe termen lung, coerente
și colective, precum și împărtășirea unor vederi și idei ce privesc un stadiu mai
avansat de dezvoltare și organizare nu au cum să fie împărtășite într-un mediu văzut
ca fiind extrem de competitiv și de limitat în ce privește resursele și accesul la ele.

Prin proiectarea și implementarea studiului de față, noi am considerat că putem să
aducem la lumină problemele mai puțin vizibile menționate mai sus. Sperăm că cel
puțin la nivel scriptic am reușit să deblocăm o serie de canale de comunicare și să
încurajăm astfel înțelegerea și empatia.



Venind în completarea unor cercetări anterioare precum „Consum și practici culturale
în rândul populației municipiului și zonei metropolitane Brașov” publicat de Institutul
Național pentru Cercetare şi Formare în Cultură în 2015, sau proaspăt apăruta
monografie aparținând lui Radu Popica „Centrul artistic Brașov de la origini până în
contemporaneitate. Artele plastice (sec XV - XX)”, studiul de față se diferențiază de
acestea prin faptul că pune sub lupă o serie de perspective mai puțin discutate, atât
pe plan local, cât şi național - acelea ale artiştilor/artistelor şi managerilor culturali/
managerelor culturale contemporani/contemporane, activi/active într-un spațiu
determinat la un moment specific de timp (anul 2022). Fără a fi la rândul său o
investigație istorică, acest studiu ia în considerare însă o anumită istorie, sau mai
degrabă anumite istorii, aşa cum au fost ele trăite şi povestite de respondenții la
studiu, în cadrul focus grupurilor sau interviurilor, ori menționate în cadrul
răspunsurilor la chestionare. Fără a relua cercetarea legată de consumul cultural, cu
toate că actualizarea acesteia ar putea fi considerată o necesitate, studiul de față nu
ignoră însă nici publicul. Acesta este luat în considerare atât de artişti/artiste cât şi
de manageri/managere, care îşi raportează şi evaluează în permanență activitatea,
aşa cum este şi normal, (şi) în relație cu acesta.

Cercetarea pe baza căreia s-a realizat prezentul raport s-a desfășurat în perioada
august - decembrie 2022, la Braşov, pe o durată de timp relativ scurtă (4 luni) şi
într-o mare măsură determinată de calendarul finanțărilor culturale din oraş, fiind o
cercetare cofinanțată de Primăria Municipiului Braşov prin apelul său pentru proiecte
culturale. Proiectul a fost implementat de Asociația ORICUM cu sprijinul Asociației
Culturale KunSTadt, al Consorțiului Cultural Corona și al Centrului Multicultural al
Universității Transilvania din Brașov, parteneri cărora le mulțumim şi pe această cale.

Acest proiect a urmărit identificarea numărului de artiști și de persoane implicate în
activități conexe din sfera artelor vizuale la nivel local (curatori, muzeografi, galeriști
etc. - denumiți generic manageri culturali în cadrul proiectului), precum și măsurarea
gradului de satisfacție al acestora cu privire la nivelul de dezvoltare a sectorului în
Municipiul Brașov şi potențialul de producție culturală locală.

În cadrul proiectului Artele vizuale în Brașov: Percepții, oportunități și probleme
din perspectiva artiştilor şi managerilor culturali s-au desfășurat două focus
grupuri, organizate la Centrul Multicultural al Universității Transilvania din Brașov și
coordonate de sociologul Ioana Atudorei. La aceste focus grupuri au luat parte artiști
și manageri culturali locali din generații și cu profiluri diferite. Pe baza rezultatelor
acestor focus grupuri a fost elaborat un chestionar dedicat artiștilor vizuali din
Municipiul Brașov. Toți cei care s-au considerat artiști vizuali, indiferent de gradul de
profesionalizare, de apartenența la o anumită generație, ori de mediul de lucru (arte
plastice, arte decorative, arte new media, etc.) și care locuiesc sau au locuit în
Brașov au fost invitați să completeze acest chestionar în perioada 22 septembrie -
31 octombrie 2022.



Un al doilea chestionar, dedicat managerilor culturali (organizatori de evenimente,
curatori, muzeografi etc.), a fost lansat o săptămână mai târziu şi a putut fi la rândul
său completat până la 31 octombrie 2022.

Chestionarele au fost realizate şi diseminate prin intermediul platformei Google
Forms, către care s-a redirecționat atât prin site-urile Asociației ORICUM
(https://oricum.ro), Asociației Culturale KunSTadt (http://kunstadt.ro) și Consorțiului
Cultural Corona (https://consortiulcorona.ro), cât și prin intermediul rețelelor de
socializare şi al site-urilor de presă locale şi naționale. Tuturor celor care au preluat
comunicatele noastre şi le-au distribuit mai departe le suntem de asemenea foarte
recunoscători.

Cercetarea mai include, pe lângă rezultatele celor două focus grupuri și ale celor
două chestionare, o serie de interviuri cu persoane-cheie din viața culturală locală.
Pentru aceste interviuri au fost selectați acei artişti/acele artiste şi acei manageri
culturali care, (cu excepția unuia singur) nu luaseră deja parte la discuțiile din cadrul
focus grupurilor, şi despre care am considerat că prin bogăția rețelei de care sunt
înconjurați, importanța şi abundența ori specificul aparte al (abordării propriei)
activități, profesionalismul şi capacitățile lor de comunicare sunt capabili să aducă
completări binevenite datelor uneori cam fruste pe care în mod inevitabil un astfel de
studiu tinde să le prezinte.

Toate părțile cercetării, cu excepția acestor interviuri, care sunt publicate aici pentru
prima dată, au fost sintetizate, prezentate şi discutate în cadrul unei mese rotunde
ce a avut loc în data de 29 noiembrie 2022 la Centrul Multicultural al Universității
Transilvania din Brașov, în cadrul unei dezbateri la care au fost așteptați toți cei
interesați de rezultatele studiului. O serie de artişti/artiste şi manageri/managere
culturale care au fost prezenți/prezente la focus grupuri au fost prezenți/ prezente şi
la această dezbatere. Ne-am bucurat însă şi de prezența unora dintre cei/cele cu
care nu am reușit să ne întâlnim anterior şi mai ales ne-am bucurat de discuția
însuflețită care s-a născut ulterior prezentării propriu-zise. Unele dintre subiectele şi
temele deschise atunci ne-au inspirat la rândul lor pentru interpretarea, abordarea şi
evaluarea datelor pe care le-am cules şi a discuțiilor pe care le putem deschide în
continuare pornind de la aceste date, motiv pentru care vom reveni asupra unora
dintre ele în cadrul concluziilor noastre.

Dacă la începutul cercetării noastre ni s-a transmis mai mult sau mai puțin voalat că
cercetarea noastră este sortită eșecului din cauza unei pluralități excesive inerente
domeniului - pe principiul „câte capete atâtea idei”- rezultatele de mai jos arată că
acest lucru este valabil doar într-o anumită zonă și chiar în aceea în care pluralitatea
este benefică: cea a propunerii de soluții inițiale pentru rezolvarea unora dintre
probleme și satisfacerea unor nevoi. Cu privire la acestea din urmă lucrurile sunt
însă mult mai clare. Există un număr limitat de nevoi și probleme specifice la nivelul



fiecărui grup - manageri și artiști. Rezolvarea acestora presupune un nivel de
organizare, coalizare și unitate care nu poate fi totuși atins decât cu contribuția
binevoitoare a celor vizați. Conștiința unei comunități poate fi însă încurajată prin
multiple mijloace, iar diferențele pot fi gestionate prin crearea unor proceduri
specifice care să echilibreze și să balanseze aceste diferențe, ținându-le în același
timp într-o sferă comună - aceea a producerii și prezentării către comunitatea mai
largă a unor acte culturale valoroase și relevante.

Raportul de față este organizat în ordinea în care s-a desfășurat cercetarea. El reia
traseul pe care noi l-am făcut împreună cu participanții la studiu și pendulează între
dialogul colectiv și cel dual prin diverse formule uneori hibridizate și marcate de
medierea tehnologică care definește epoca noastră.

Tuturor celor care și-au rupt din timpul lor pentru a participa la acest studiu le suntem
enorm de recunoscători. Sperăm și noi, asemenea lor, că acest timp nu le-a fost
irosit și că cercetarea noastră va determina consecințele mai ample și mai concrete
pe care și le doresc.

Recunoștința noastră se îndreaptă, de asemenea, către Centrul Multicultural al
Universității Transilvania din Brașov care ne-a găzduit întreprinderile, sesiuni lungi
de discuții până la ore târzii.

Suntem foarte fericite că Primăria Municipiului Braşov, prin apelul de proiecte
culturale al anului 2022, a cofinanțat această cercetare și sperăm că întreprinderea
noastră va determina și alte grupuri să adune laolaltă, într-o formulă scrisă (care
este încă beneficiara unei mai mari longevități şi capacități de circulație),
cunoștințele și ideile pe care le au despre cum am putea construi împreună soluții
care să ne (de)servească pe toți.

Ionela-Andreea Ghețe
Decembrie 2022

Braşov





Proiectul Artele vizuale în Brașov: Percepții, oportunități și probleme din
perspectiva artiștilor și managerilor culturali locali este implementat de Asociația
ORICUM cu sprijinul Asociației Culturale KunSTadt, al Consorțiului Cultural Corona
și al Centrului Multicultural al Universității Transilvania din Brașov, este cofinanțat de
Primăria Municipiului Brașov.

Obiective:
Obiectivul proiectului constă în identificarea numărului de artiști și de persoane
implicate în activități conexe din sfera artelor vizuale la nivel local (curatori,
muzeografi, galeriști etc. – denumiți generic manageri culturali în cadrul proiectului),
precum și măsurarea gradului de satisfacție al acestora cu privire la nivelul de
dezvoltare a sectorului în Municipiul Brașov şi potențialul de producție culturală
locală.

Raportul cercetării sociologice:
Pentru realizarea acestei cercetări am folosit ca suport teoretic o teorie de conținut
despre motivație: teoria ERG a lui Clayton P. Alderfer (1972). Teoria ERG - Existență
(Existence), Relaționare (Relatedness), Dezvoltare (Growth) reprezintă un model
revizuit al teoriei ierarhiei nevoilor, având ca scop depășirea rigidității și creșterea
aplicabilității în mediul organizațional. Cele cinci nevoi din cadrul ierarhiei nevoilor
sunt reduse la trei categorii: existență, relaționare și dezvoltare.

Primul tip de nevoi, cele de existență cuprind trebuințe fiziologice: de la cele de
foame, sete până la cele de salarizare în acord cu munca depusă, beneficii,
siguranța materială și protecția la locul de muncă. În cercetarea de față, am împărțit
aceste nevoi în două categorii: nevoile financiare și nevoile non-financiare,
referindu-ne în prima situație la recompensele financiare/salariul, iar în a doua
situație la siguranța locului de muncă, prestigiul organizației, siguranța locului de
muncă Buzea (2010).

Cel de-al doilea tip de nevoi le cuprinde pe cele de relaționare și indică trebuința
umană de a împărtăși gânduri, sentimente, nevoia de a fi acceptat, de înțelegere și
confirmare. În prezenta lucrare aceste nevoi fac referire la mediul de lucru, relația
superior-angajat, feed-back, autonomie în decizii etc.

Ultimele nevoi se referă la dezvoltare. Aceasta cuprinde dorința omului de a genera
efecte creative și productive asupra vieții și mediului. Această nevoie este asociată
cu dezvoltarea pe plan creativ, personal și profesional.

Desigur că motivația artiștilor și managerilor culturali referitoare la dezvoltarea de
produsele artistice este influențată de prezența sau absența acestor nevoi.



Conceptualizare:
Plecând de la teoria motivației au fost stabilite dimensiunile, subdimensiunile și
indicatorii.
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Nevoi financiare Recompense financiare/ salariul
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Flexibilitatea programului
Disponibilitatea spațiilor de lucru și
amplasarea/proximitatea  acestuia
Recunoașterea performanței
Securitatea conferită de spațiul dedicat locului pentru
creația artistică
Mărimea spațiului de lucru
Promovare
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Mediu de lucru dinamic și plăcut

Autonomie semnificativă în realizarea sarcinilor și în luare deciziilor

Echilibru între muncă și viața privată (work-life balance)

Relație bună  artist-manager

Relațiile afective în cadrul grupului de muncă (nevoia de a împărtăși gânduri,
sentimente cu ceilalți)
Administrație publică
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Oportunități de promovare la nivel local

Dezvoltare personală

Oportunități de formare

Oportunități de dezvoltare a carierei





Introducere
În cadrul cercetării de față am desfășurat două focus grupuri, având ca scop
delimitarea inițială a termenilor, tonului și problematicilor cercetării, precum și
identificarea preliminară a principalelor preocupări ale celor vizați în ce privește
nevoile și problemele lor din sfera socio-profesională, precum și o delimitare a gamei
de soluții propuse de aceștia pentru remedierea respectivelor probleme.

Ambele focus grupuri s-au desfășurat în luna august a anului 2022, la Centrul
Multicultural al Universității Transilvania din Brașov, fiecare focus grup acomodând
nouă, respectiv opt participanți din grupurile țintă, artiști vizuali/artiste vizuale
respectiv manageri culturali/managere culturale. Ambele focus grupuri au fost
coordonate de Ioana Atudorei, sociolog și lector universitar în cadrul Facultății de
Sociologie și Științe Sociale din cadrul Universității Transilvania din Brașov. Pentru
ambele focus grupuri a fost pregătită în avans o listă de întrebări, la formularea
căreia a participat întreaga echipă de cercetare. Întrebările au fost aplicate pe rând,
într-o ordine prestabilită, iar fiecare participant a fost solicitat să răspundă la fiecare
întrebare. Cu toate acestea, unii dintre participanți au refuzat să răspundă la unele
dintre întrebări. În unele momente, un dialog dinamic a luat naștere între unii dintre
participanți, fără a exista însă schimburi de replici conflictuale. Entuziasmul
participanților pentru această activitate s-a resimțit în unele răspunsuri lungi și
detaliate pe care le-au oferit unora dintre întrebări. Cu toate acestea, din motive
independente, unii dintre participanți au fost nevoiți să părăsească spațiul de discuție
înainte de încheierea efectivă a focus grupului1.

Ambele focus grupuri au fost înregistrate (cu consimțământul participanților) în
vederea transcrierii lor ulterioare și a prezentei prelucrări, care folosește citate din
respectiva transcriere. Caracterul oral al activității face ca unele dintre discursuri să
conțină repetiții, pauze, uneori dezacorduri. Toate acestea au fost corectate tacit în
fragmentele citate în continuare.

Identitățile participanților au fost anonimizate, prin alegerea de către fiecare
participant a unui pseudonim, precum și prin preluare în acest raport doar a acelor
fragmente care nu permit identificarea lor, a funcției ori a apartenenței lor
instituționale. Toate informațiile cu privire la confidențialitate, scopurile, durata și
modul de desfășurare a cercetării le-au fost aduse la cunoștință tuturor. Cu toate
aceste, alegerea pseudonimelor de către unii participanți (propriile prenume),
precum și dezvăluirea nesolicitată de către aceștia a unei serii de informații care îi
pot ușor identifica ne face să credem că sunt valabile una dintre cele trei ipoteze de
mai jos sau chiar două dintre acestea sau toate trei:

1 Aceste abandonări ale mesei de discuții ori refuzuri ale unor participanți de a răspunde la anumite
întrebări au fost semnalate ca atare în textul de mai jos.



a. unii dintre participanți au un grad ridicat de asumare a părerilor împărtășite în
cadrul focus grupurilor.

b. unii dintre participanți leagă în mod indisolubil propria identitate de propria
activitate.

c. unii dintre participanți sunt extrem de mândrii de propriile realizări și simt
nevoia să le împărtășească drept exemple, în detaliile lor specifice.

Fiecare dintre cele două focus grupuri a avut o durată de peste trei ore. În acest
context este de înțeles faptul că la un moment dat unii dintre participanți părăsesc
spațiul discuției sau refuză să răspundă la unele dintre întrebările despre care au
impresia că ating probleme similare celor deja discutate. Cu toate acestea, impresia
noastră este că prezenta metodă a dus rezultatele scontate, divergența de opinii,
multitudinea de idei ori congruența lor putând fi atestată din datele culese.

Selecția citatelor și informațiilor prelucrate pentru prezentul raport s-a făcut luând în
considerare ca răspunsurile participanților să corespundă informațiilor solicitate în
întrebare. Chiar dacă pe alocuri participanții au împărtășit idei și informații
interesante, în măsura în care ele nu corespundeau intereselor de cercetare ele au
fost ignorate în prezenta prelucrare. Au existat situații în care unii dintre participanți
au anticipat prin răspunsurile lor sau au revenit asupra anumitor probleme deja
discutate în contextul unei alte întrebări decât aceea în cadrul căreia l-au fost
solicitate (sau urmau să le fie solicitate) respectivele răspunsuri. În toate aceste
cazuri răspunsurile au fost prelucrate de fiecare dată în contextul întrebării
corespondente, nu a celei în cadrul căreia a fost adusă întrebarea respectivă, cu
marcarea de fiecare dată a faptului că sursa inițială a răspunsului este alta.

În mod inevitabil, unii dintre participanți au fost mai locvace decât alții sau au simțit
nevoia să monopolizeze discuția. În prezentul raport s-a încercat pe cât posibil
acordarea unei importanțe echilibrate tuturor răspunsurilor, prin încercarea de
preluare a unei cantități similare de fragmente din producția locutorilor. Toate
fragmentele preluate ca atare din înregistrări și respectiv din transcrierea acestora,
cu excepția citatelor ce marchează începutul discutării unei anumite întrebări, unde
au fost folosite și ghilimele pentru a sugera caracterul de motto al respectivului citat,
au fost marcate în text cu litere înclinate. În cazul acestor citate au fost păstrate
uneori repetițiile sau unele inadvertențe de limbaj tocmai pentru redarea farmecului
specific discursului oral.

Anonimizarea răspunsurilor s-a făcut de asemenea în prezența prelucrare prin
folosirea uniformă a acordului gramatical masculin și a denominațiilor „participantul”,
„respondentul”, „participanții”, „respondenții”, indiferent de genul acestora.

Redăm mai jos pe scurt rezumatele răspunsurilor la fiecare întrebare cu mențiunea
că toate fragmentele redate cu litere înclinate reprezintă preluări ca atare ale
cuvintelor participanților (citate). Câte unul dintre aceste fragmente, extras dintre



răspunsurile la respectiva întrebare marchează debutul discutării problemei
respective. Din motive de confidențialitate regretăm că nu putem acorda creditul
cuvenit autorilor lor și ai altor citate din text, pe care le găsim extrem de potrivite și
de expresive. Conținutul întrebărilor, așa cum au fost ele formulate în cadrul
focusurilor (sau așa cum au fost prevăzute în ghidurile de interviu, în cazul în care
oralitatea discursului a condus la formulări eliptice) au fost marcate în text cu litere
îngroșate (bold).

Numărul din paranteze rotunde - de exemplu (5), marchează numărul respondenților
care au atins în răspunsul lor chestiunea respectivă. Pentru că nu a fost vorba de
întrebări închise sau de tip grilă cu un singur răspuns, este evident că în cazul unora
dintre întrebări chestiunile abordate în cadrul răspunsurilor participanților nu au o
relație unu la unu cu numărul acestora (unele problematici fiind abordate sau
aprobate de mai mult de un singur participant).

Capitolul 1. Focus grup cu artiști (luni, 29 august 2022, de
la orele 17:00, la Centrul Multicultural al Universității
Transilvania din Brașov)

Focus grupul cu artiști a avut loc în ziua de luni, 29 august 2022, cu opt persoane,
cinci de gen feminin și trei de gen masculin. Răspunsurile la prima întrebare din
cadrul focus grupului clarifică într-o anumită măsură distribuția socio-demografică a
acestora (cinci persoane născute în Brașov sau în proximitate, trei persoane născute
în altă parte - Drobeta Turnu Severin, Galați, Botoșani), domeniul de pregătire al
acestora (Arhitectură, Restaurare, Ceramică, etc.), locul studiilor (Cluj, Timișoara,
București, etc.) precum și nivelul lor de pregătire (doctorat, masterat, self taught),
profesia/ statutul socio-profesional (profesor universitar, angajat, artist independent,
etc.) și mediile de lucru preponderente (grafică, ceramică, fotografie, design,
ilustrație, pictură, street art). Întrebarea cumulată și deschisă cu care a debutat focus
grupul nu ne permite din nefericire să avem aceleași date despre fiecare dintre
respondenți, cu privire la toate caracteristicile lor socio-demografice, cum ar fi de
pildă vârsta acestora. Toate aceste date fuseseră însă colectate în cadrul fazei
incipiente de mapare, invitațiile la focus grupuri fiind decise astfel încât gruparea
participanților să presupună o diversitate de generații, profiluri educaționale, statuturi
socio-profesionale și activități.

Deși nu au fost întrebați în mod expres în cadrul acestei întrebări despre
apartenența lor la organizații socio-profesionale, mai mult de jumătate dintre
respondenți au făcut referire în treacăt la relația lor cu Uniunea Artiștilor Plastici
(UAP) marcându-și apartenența sau neapartenența la această organizație. Deși în



cazul referirilor mai târzii, în ordinea răspunsurilor, acest fapt ar putea fi pus pe
seama efectului de imitație. Colaborarea cu UAP ca nod de identitate și
dezamăgirea pe care toți cei care o menționează par să o resimtă cu privire la
această organizație profesională (fie că fac sau nu parte din ea) sunt indubitabile.

În continuare răspunsurile la întrebările aplicate în cadrul focus grupului sunt
prelucrate individual sau, acolo unde ni s-a părut relevant, în perechi de câte două.
Pentru că răspunsurile la prima întrebare au fost acoperite deja începem cu:

2.

„Cred că e cel mai simplu limbaj pe care poți să-l ai între oameni e
printr-o lucrare, pentru că acolo nu există bariere, nu există măști, nu

există confuzie.”

Cea de-a doua întrebare aplicată în cadrul focus grupului cu artiști a fost - Ce
înseamnă pentru dumneavoastră să fiți artiști în 2022? Cum vă simțiți, ce simți
și de ce?

Spre deosebire de managerii culturali, în cazul cărora opt din nouă respondenți au
afirmat că din perspectiva lor artiștii brașoveni se simt mai degrabă frustrați din
cauza lipsurilor (de infrastructură, piață, public, etc.)2, doar patru dintre cei opt artiști
leagă propria identitate de o serie de frustrări. Aceste frustrări sunt cauzate în două
din cele patru de resursele financiare limitate, într-unul dintre cazuri de lipsa unei
comunități artistice închegate (Mă simt... în contextul brașovean mă simt separat. Nu
știu dacă vă simțiți la fel dar nu ne întâlnim, nu ne vedem, nu ne cunoaștem suficient
sau deloc.) și într-una altul de raportarea la o serie de standarde personale văzute
ca exagerate (Am 63 de ani, am trăit toată viața în această lume a altor artiști și în
lumea mea am făcut o greșeală uriașă - să îmi pun ștacheta foarte sus și am ajuns
un frustrat perfect.)

Ceilalți cinci respondenți se concentrează pe rolul artistului în societate (Tu ai cumva
responsabilitatea să dai mesaje, să creezi mesaje, să creezi condiții pentru oamenii
din jur, să trăiască chestii, să înțeleagă chestii…) sau pe propriile trăiri în raport cu
această activitate (Nu mi-am pus niciodată problema asta dacă sunt sau nu sunt sau
cum ar trebui să mă simt. Pentru mine pur și simplu reprezintă bucuria aceea,
libertatea, undeva unde pot să las garda jos și să nu am așteptări nici de la mine și
să nu aibă așteptări nici cei din jur de la mine, pentru că în general în celelalte
segmente unde activezi așteptările sunt foarte mari.) În cuvintele unui alt artist:
Simțim că trebuie să facem acest lucru și cam asta înseamnă pentru mine. Ce
așteptări am? Mari!

2 Vezi mai jos - Capitolul 2.3



În contextul acestei întrebări ia naștere și o alta, adesea inevitabilă în orice discuție
despre Artă - întrebarea fundamentală privitoare la ontologia artei și anume Ce este
(și ce nu este) artă? În contextul întrebării de față această întrebare nu apare în
forma sa generală ci legată de o serie de preocupări foarte actuale, în contextul
dezvoltării noilor tehnologii. În cuvintele unui artist: Fiind extrem de curios,
bineînțeles că am încercat, acum câțiva ani, mi-am amintit, jucându-mă cu
inteligență artificială că discutam cu părinții mei  bătrâni care spuneau așa:

- Da, inteligența artificială vine și va lua toate job-urile din societate dar un
singur lucru nu-l va putea face....

- Ei, care e ăla?
- Păi asta, creația, toate chestiile astea!
- Uite că am ajuns în 2022 când afli că inteligența artificială poate face foarte

frumos artă și sunt impresionat plăcut, dar sunt și un pic bulversat că nu prea
mai înțeleg ce este arta la punctul acesta.

Același tip de bulversare și o oarecare greutate de adaptare la contextul actual e
mărturisită și de alți respondenți. La aceeași întrebare unul dintre ei afirmă: În primul
și în primul rand financiar e foarte instabil (...). Un altul spune: E din ce în ce mai
greu! în timp ce un al treilea leagă această bulversare și schimbare negativă de un
factor concret, pandemia3: E ciudat de spus că până în 2020 consideram că arta
este altceva. Aveam cumva o viziune mai nobilă sau poate romantizată a artei.
Odată cu pandemia și cu niște zone mai întunecate prin care am trecut încep să
consider arta într-o chestie duală…

Unul dintre artiști pare a găsi însă aplanarea acestor dificultăți în propriul ego.
Acesta mărturisește: Eu sunt o persoană specială.

3.

„…o mașină invizibilă… ”

Răspunsurile artiștilor la cea de-a treia întrebare a focus grupurilor, la fel ca acelea
ale managerilor culturali prezentare mai jos4, sunt pe atât de amuzante pe cât sunt
de triste. Formulată în următorii termeni - Acum dacă ar fi să asociați a fi artist în
Brașov în 2022 cu o marcă de mașini, care ar fi aceea și de ce? întrebarea
primește următoarele răspunsuri:

4 Vezi mai jos - Capitolul 2.4

3 Pandemia și efectele acesteia asupra artiștilor vizuali interogați sunt discutate pe larg mai jos sub
întrebarea cu numărul 19.



1. Eu aș zice că e o decapotabilă foarte frumoasă, roșie dar fără motorină.
2. Nu prea știu despre mașini dar aud mereu niște motorete din astea care fac

un zgomot imens prin Brașov și așa mă simt. Adică cumva eu am tot luptat de
când sunt aici să fac nu știu, pe freelance, să-mi câștig un job să nu șiu ce…
Cam așa… Loud și dangerous.

3. Îmi imaginez o mașină comună. Nu știu acum care e cea mai comună. Hai să
zicem o Dacie Logan cenușie care nu se abate cu nimica și ocazional mai
scoate un sunet de motor.

4. Eu cred că per pedes, e cea mai… deci cam așa, fiecare e lăsat de izbeliște
și se descurcă cum poate, circulă cum poate și nici măcar nu mai
semnalizează.

5. Mi se pare că mai suntem toți un Maserati, dar nu există în Brașov sau dacă
există e invizibilă.

6. Mie mi-a venit ceva așa un fel de Tico…
7. Un Ford T sport din ‘92
8. Mercedes a creat un model Maybach. Este un prototip destul de rar, destul de

rar. Dar de ce mă identific cu el, că n-am mașină și nici nu aș avea ce să fac
cu ea.. dar principiul lor îmi place. Au fost inovatori, au insistat, au reușit și
când au realizat modelul perfect la care nu se mai putea face nimic, ei
reîncepeau pe celălalt. Așa a fost viața mea, numai că a mea e un eșec. Ei au
fost.... bine, fiind o colectivitate mare au știut să promoveze produsul și să-l
aducă și să cucerească lumea. Eu n-am cucerit nici măcar pentru vecini.
Mi-ar mai trebui acest Maybach ca să îl pun la poartă, poate câștig puțin
prestigiu față de vecini.

4.

„Pentru mine nu e foarte important să am o expoziție. Aș vrea o
comunitate.”

Întrebați Care sunt problemele cu care dumneavoastră vă confruntați ca artiști?
cei mai mulți dintre respondenți (cinci), afirmă că principala problemă este lipsa unei
comunități artistice (Nu ne cunoaștem și aș vrea să simt că aparțin unei comunități
mai definite, mai cu fețe, cu nume.)

În aceeași direcție a comunității, alți doi respondenți văd comunitatea într-un sens
mai amplu și pun accentul pe absența din mijlocul ei a specialiștilor în domeniul
managementului și curatoriatului artistic. Unul dintre artiști afirmă: Mi-ar plăcea să
pot să stau să creez și altcineva să managuiască. Un altul pune aceeași dorință în
raport cu caracterul foarte specific al activității sale: Într-un fel nimeni nu înțelege
partea asta de stradă pe care o să o pună în legătură cu istoria artei și să înțeleagă



care e produsul care.., în speranța că o să fie apreciat la un moment dat, dar după
ce murim, ca de obicei.

Alți doi artiști remarcă drept problemă majoră lipsa publicului sau lipsa de înțelegere
a acestuia. În cuvintele unuia dintre ei: Dat fiind specificul activității mele, principala
problemă cumva e deschiderea oamenilor sau nu cea mai mare, dar deschiderea
oamenilor către genul ăsta de activitate.

Alți doi dintre ei se concentrează pe lipsa unor spații adecvate pentru artiști. În
cuvintele unuia dintre ei: Eu cred că în primul rând avem nevoie de un spațiu al
nostru, adică în momentul în care dorim să construim ceva, da, e frumos, ne mai
întâlnim din când în când, discutăm cu bucurie, dar dacă nu avem unde să ne
întoarcem, nu avem un loc unde să construim nu cred că avem o față.

Un alt artist remarcă și el lipsa unei comunități artistice închegate dar o pune pe
seama unei lipse de recunoaștere a valorilor și ierarhiilor: Ăsta este binele pe care-l
simțim noi ca ființe - în orașul acesta parcă nu te înșeală nimeni. În ce privește arta,
lucrurile stau cu totul și cu totul altfel. Nu mai avem un cântar cu care să cântărim ce
faceți dumneavoastră, ce faceți dumneavoastră sau... lumea din jur pentru care noi
lucrăm și de care avem nevoie, pentru că nu suntem doar niște persoane care
lucrează.... adică eu când pictez așa un tablou și nu îl vede nimeni, e doar o
grămadă de vopsea pe o pânză. Aici tabloul acela primește semnificația potrivită de
la fiecare privitor.

Un altul tratează aceeași problemă în termenii unei competitivități accentuate și
injuste: Clasa aceasta de artiști privilegiați este interesată să țină lucrurile pe loc și
să nu se schimbe nimic, să mergem după modelul comunist. Generația
dumneavoastră, care fiecare încearcă ceva, și a mea, care nu am plecat să
rămânem în afară, ne străduim și căutăm căi imposibile de a funcționa.

Un altul dintre respondenți rezumă și completează: În final suntem produsul acestui
oraș și trebuie să fie un pic de grijă. Orașul trebuie să-și gospodărească averile și să
le păstreze și să le stimeze și să le valorifice și e datoria orașului să facă asta, iar
dacă orașul nu face, trebuie să fim responsabili fiecare de acest lucru pentru că
fiecare om are o viață de aici până aici, se termină și trebuie să lăsăm ceva în urmă,
ceva care să ajute pe cineva, nu știu bine cum, dar e datoria noastră. Eu consider că
a sta fiecare pe craca lui, suspendat, este o mare greșeală, de asta și nevoia să
interacționăm fiecare pentru că avem multe de spus chiar și așa între prietenii care
colaborează pe un aspect al meseriei, pe o zonă a artei (...). În această situație,
odată sistemul e împotriva noastră, dar și noi suntem unii împotriva celorlalți.

5.

„Nu avem exercițiul dialogului…”



La întrebarea cu numărul cinci - Care sunt punctele slabe la nivelul Brașovului
din perspectiva creatorului de opere de artă? respondenții au răspunsuri mai
diversificate, dar în mare parte similare celor discutate la întrebarea anterioară.
Acestea se conturează pe următoarele direcții:

lipsa infrastructurii de expunere (suficient de variată și deschisă) (3): Cred că
ar trebui să existe un spațiu pentru artă contemporană, ceva mai independent unde
să aibă loc mai multă lume…

lipsa unui public educat (3): Ce mi se pare o problemă fatală pentru orice oraș, că
o întreagă generație nu știe ce e cultura, ce e frumosul, ce e esteticul, care e totuși
una din temeliile societății…

lipsa de vizibilitatea în spațiul public (2): Arta ar trebui să fie mai mult promovată
în spații publice…

penuria resurselor financiare (2): Dacă vrei să faci o pictură murală sau mozaic
care înseamnă o cheltuială enormă, forță de muncă, oameni sau o echipă, acolo e
nevoie și de viață, e nevoie de materiale, e nevoie de aprobări, e nevoie de o
mulțime de lucruri, e un proiect mare deja și de aici până la Viena, la expoziții de
anvergură, festivaluri și așa mai departe, necesitatea este aceea de a te produce
public, de a interacționa cu publicul, pentru că altfel nu ar avea niciun sens să faci
artă. Efectiv nu are niciun sens decât ar fi o descărcare psihică poate sau o păstrare
de memorie a ta personală ca un jurnal și atât.

birocrația și relația cu structurile administrative (2): Da, eu asta îmi doresc și să
avem cumva o relație un pic mai închegată și mai prietenoasă cu Primăria asta care
ni se pare că e un rechin, care mănâncă oameni, adică nu, nu reușim să comunicăm
normal cu oamenii din Primărie.

absența unei forme de învățământ superior în domeniul artelor vizuale,
respectiv o facultate de artă (1)

6.

„Noi suntem puncte tari, artiștii.”

Chestionați în cadrul întrebării cu numărul șase Care sunt punctele tari la nivelul
Brașovului din perspectiva creatorului de operă de artă? răspunsurile artiștilor
sunt destul de similare cu cele ale managerilor culturali5.

5 Vezi mai jos, Capitolul 2.7



Trei dintre cei opt artiști chestionați afirmă că aceste puncte tari sunt chiar ei, în
calitate de creatori. În cuvintele unuia dintre ei: Punctul foarte tare este că artiștii
totuși produc - și asta e menirea lor, să producă. Cei care au fugit sau au găsit altă
cale nu au reușit să producă, că au fost opriți, încătușați, dar e destul de greu să
produci singur și să nu beneficieze nimeni și să îți păstrezi și independența și
coloana vertebrală. În aceeaşi direcţie, un altul dintre ei afirmă, asemenea unuia
dintre manageri, că reziliența este cea care ar trebui apreciată: Şi eu cred că
oamenii sunt punctele tari, adică n-au renunțat, cine n-a renunțat, eu îl consider tare.
Facem ce putem ca să rămânem în picioare.

Cu toate acestea, este greu de ignorat faptul că această reziliență vine ca urmare a
prezenței respondenților într-un mediu nefavorabil şi este neclar în ce măsură o
atitudine care are în vedere doar „supraviețuirea” poate fi transformată într-un factor
de creștere.

Un alt punct tare, menționat de doi dintre participanți este orașul în sine. În cuvintele
unui participant: Cred că faptul că există Brașovul ăsta, că ne place sau nu ne place,
într-un fel e un oraș turistic și e un oraș care arată bine de afară, carcasa e frumoasă
și avem potențialul de a fi în centrul țării (...) și avem natura asta în jur care iară are
un potențial interesant după părerea mea. Celălalt artist mizează pe oraș din
perspectiva poveștilor sale: Mi se pare un oraș care te inspiră peste tot și plin de
povești. Venind de la un artist, aceste cuvinte ar trebui probabil interpretate în sensul
în care aceste povești ar putea constitui atât surse de inspirație artistică cât și
oportunități de promovare a potențialului creativ al orașului.

În afară de respondenții de mai sus, care aleg să vadă într-o anumită măsură partea
plină a paharului și să numească acel lucru care din punctul lor de vedere cred că ar
face orașul special și ar reprezenta un motor de dezvoltare în sfera artelor (e
remarcabil că la acest punct fiecare numește doar câte unul deși li se cer punctele
tari) o altă categorie alege să nu ignore nici în acest loc punctele slabe, ci să le
reinterpreteze într-o manieră creativă. Astfel, unul dintre respondenți afirmă: Punctul
tare e chiar punctul slab. Gândiți-vă că suntem în deșert. Da, e un deșert cultural, nu
e nimic. Pe același filon, un altul remarcă: Că e loc, e loc de orice. Un al treilea
detaliază aceeași idee extinzând discursul la întreaga țară și argumentând-ul pe larg:
Eu consider nu numai Brașovul, ci și România ca un teren acum virgin din punct de
vedere artistic, în sensul că în alte țări există galerii, există monopoluri asupra artei
în care iau studenții, îi bagă într-o industrie deja unde s-a eliminat complet partea
creativă, partea de originalitate, partea de creație. Tu trebuie să produci ce se cere,
ca să fie vândut. Dacă nu mai produci ce vrem, avem pe altul în locul tău și aia e. În
România încă există libertatea asta, există acel… este chestia noastră balcanică
care, atât etnografic, cât și istoric în sine e o amprentă foarte personală a artei
noastre, și care consider că, și în România, și în Brașov, este punctul nostru cel mai
forte, cine suntem noi.



7.

„Și întrebarea mea rămâne, de ce, cine decide de fapt?”

Întrebarea cu numărul șapte - Care sunt amenințările la nivelul Brașovului pentru
producătorul, creatorul de opere de artă? aduce la rândul său o diversitate de
opinii, majoritatea centrate pe problemele deja discutate.

Trei dintre cei opt artiști prezenți la focus grup consideră absența infrastructurii
precum și posibilitatea ca aceasta să se diminueze și mai mult ca pe o
amenințare importantă: Amenințarea este că s-ar putea să nu mai existe nici acel
punct, s-ar putea să nu mai existe nici Galeria Europe, s-ar putea să nu mai existe
niciun spațiu pentru expoziții, pentru că autoritățile nu sunt interesate și asta este
părerea mea. Un alt artist manifestă o opinie similară astfel: (...) dar și între noi nu
există un loc unde să ne întâlnim, să avem discuții pe tema artei. Nu există un loc
cum de exemplu citim în istoria artei, se întâlneau în Paris, la început de 1900,
oameni să discute într-un bar teme strict filozofice (....) da, nu există un un centru de
gândire, un centru de sinteză și din cauza asta, nu numai din cauza asta, dar în
general nici nu ne cunoaștem între noi… nici nu știm cine e artist, cine nu.

Insuficiența resursei umane specializate în management și curatoriat, discutată
și mai sus în cadrul întrebării referitoare la probleme6 este adusă din nou în discuție
de doi dintre participanți.

Acești doi factori, menționați mai sus, conduc împreună la o a treia amenințare
importantă, la care s-a făcut referire și în cadrul întrebării anterioare - surmenarea.
Acest subiect este explicat pe larg de unul dintre respondenți: Tu ca artist trebuie să
îţi faci treaba ta de artist, pentru că că nu există această infrastructură. Fiecare la
rândul nostru am avut dreptate în viață probabil, când am făcut și partea de
promovare, de organizare de festivaluri, de expoziții, chestii de genul ăsta. Lucrurile
astea te obosesc foarte tare, dacă tu ca artist, deci încă o dată tu trebuie să faci asta
ca artist, pentru că nu ești artistul undeva într-un sistem care funcționează și știi la
ce să te aștepți, știi că bați aici ceva și iese pe partea astalaltă, și atunci principala
problemă cred că e oboseala artistului, care se tot dă cu capul în zidul ăla, blazarea,
și nu mai ești artist. Ca să câştigi bani, fie te duci pe partea de design, sau nu știu,
faci altceva, rămânând artist, dar nu mai faci arta de care ai tu nevoie și pentru care
să ai liniștea de a crea.

Dezvoltarea haotică și lipsa de strategie este considerată o amenințare de către
un altul: (...) mă preocupă chestiunea asta: Cum se dezvoltă Brașovul? Care este de
fapt strategia? (...) Ok, dezvoltare umană, noi unități locative, ansamblu rezidențial
minunat, perfect, dar noi aducem acei oameni aici ca să... Ce facem cu ei? Să-i

6 Întrebarea cu numărul 4.



culcăm și să-i trimitem în industrii să lucreze? Și atunci, adică nu cred că este bine
să gândim atât de simplist în 2022, și ar trebui să abordăm și alte segmente ale
dezvoltării, iar dezvoltarea culturală, pentru mine rămâne una primordială, un lucru
esențial. Clujul cum s-a dezvoltat? Timișoara, cum se dezvoltă? Iașul este înaintea
noastră, adică… și o zic cu mirare, în sensul în care autoritățile acolo au avut o
deschidere mult mai mare față de proiectele acestea, cu bani mult mai puțini.

Pe principiul dacă nu urci, cobori, un alt factor îngrijorător este pentru unul dintre
respondenți stagnarea: Cred că amenințarea e să nu se întâmple nimic bine. E
posibil să nu reușim să facem mai mult decât este.

În cele din urmă, orgoliile și disputele sunt două aspecte care îngrijorează: Cred că
amenințarea suntem chiar noi, pentru că de fapt cu toții suntem vinovați de situația în
care suntem. Fiecare e un personaj individual, artistul e o personalitate. La nivelul
ăsta funcționează foarte bine la nivelul mentalului lui, la nivelul imaginației lui
estetice, a imaginilor pe care le produce. Că noi asta facem, dar nu se simte
confortabil la nivelul confecționării ideilor, și e foarte dificil să ajungi cu celălalt, care
are alt mental și are alte nevoi. Ei, aici trebuie să ajungi la un compromis, deci o
putere de dialog și de comunicare și ideea de compromis.

8.

„Cam complicat! Aș vrea să zic, dar nu prea sunt din păcate.”

La întrebarea cu numărul opt - Care sunt oportunitățile la nivelul Brașovului, din
perspectiva creatorului de opere de artă? doar patru persoane răspund, restul de
cinci se abțin sau vorbesc despre probleme și amenințări.

Dintre cei care răspund, o singură persoană afirmă ferm că aceste oportunități
lipsesc cu desăvârșire (Din păcate nu văd oportunități la nivelul orașului, văd din
afara orașului, văd din fonduri care vin din afara orașului, dar nu din oraș.) în timp ce
ceilalți trei respondenți îmbracă din nou lipsa de oportunități într-o oportunitate:
Exact terenul asta liber care ar putea să fie o oportunitate, ar putea să se deschidă
foarte multe spații pentru că sunt clădiri care au fost restaurate deja asupra cărora
s-a făcut o investiție destul de substanțială și care par să își găsească alte scopuri
comerciale. Problematica absenței spațiilor de întâlnire, creație și expunere este de
altfel deschisă de fiecare dintre cei trei în relație cu aceste oportunități. În cuvintele
altui respondent: Cumva niște spații cred că ar fi șansele și încă nu-i târziu. Culese
niște spații industriale care ar fi frumos să fie reconvertite. S-ar crea inclusiv
comunitatea pentru că dacă luăm o zonă de la Rulmentul și reușim să facem acolo
niște ateliere și expoziții automat poți sa vii și către periferii.



Un alt respondent rezumă cele discutate astfel: Pentru mine [oportunitatea] e
conversia funcțională care acum e în tendințe și putem să profităm. Se întâmplă în
Brașov și am putea dobândi niște mici spații care… Bine, asta ar fi... să zic așa, un
ideal, că nu se întâmplă așa peste noapte, că vrem un spațiu, dar există discuții,
există posibilități și există și deschidere. Eu am simțit-o personal, nu neapărat din
partea autorităților, mai mult din partea promotorilor, celor care chiar dezvoltă astfel
de spații, acum în momentul acesta. Da, eu cred că oportunitatea în continuare
rămânem noi, dacă suntem optimiști și sună foarte așa...civic. Da, asta cred eu, că
trebuie să sperăm. Speranța moare ultima.

9.

„Eu aștept ziua în care pot să intru în Primărie fără să mă simt ca și când
aș cerși ceva și aș vrea să simt cumva că suntem demni de atenția lor și

de bugetul lor și cred că prin pura noastră existență ar trebui să fim
demni de asta.”

În lumina celor discutate anterior, răspunsurile la întrebarea cu numărul zece -
Comparativ cu alte orașe, cu alte județe, unde considerați că se află Brașovul
din punct de vedere al susținerii artistului, al producției de artă și al prezentării
ei? nu ar trebui să fie surprinzătoare. Dintre cei prezenți la discuție, două persoane
afirmă că nu cunosc răspunsul la această întrebare. Răspunsurile celorlalți le redăm
mai jos în ordine:

1. Față de Iași, Cluj, București, Timișoara, poate chiar și Oradea, poate chiar și
alte orașe mai mici Brașovul se află sub ele din păcate la aproape la nivelul
pământului, poate chiar sub pământ, pentru că în toate acele orașe există
deschidere, există comunicare, există noi galerii, există spații, pe care chiar
Primăria sau Consiliul Județean le întrețin ca să promoveze artiști. Există
proiecte create de Primărie și de Consiliu Județean. Nu neapărat numai de
artiști și Brașovul nu are nici măcar un pic din asta. Are câteva proiecte care
au reușit din cauză că s-au chinuit zile bune, ani buni, oamenii să tragă de
Primărie să se implementeze. Există inițiative personale care tot așa cu mult
chin au reușit să se întâmple, iar în afara de asta nu știu ce să zic.

2. Aș putea să vin cu un exemplu dacă tot este vorba de alte orașe (...) avem
aici lângă noi dacă este un exemplu: Sfântu Gheorghe, un oraș de 50-60 mii
de locuitori față de Brașov, și eu acolo mă duc pentru cultură.

3. Producția stă foarte bine, aici nu ne facem probleme… fiecare om în zona lui
creează. Stăm foarte rău cu infrastructura, cu modul în care ceea ce se



produce nu este prezentat, cu interacțiunea din zona culturală între oameni și
așa mai departe. Și cu educația!

4. Aproape 2 000 000 de euro date în cultură. Aproape nimic nu a ajuns la artele
vizuale. Foarte puțin a ajuns la artele vizuale (...) Nu e bine în Brașov? Deci
sunt aceste pâlnii în care se consumă sume uriașe și nu mai rămâne și pentru
dumneavoastră, pentru că ei nu știu, ei știu doar că au dat 2 000 000 de lei
într-o lună în cultură. Dar dumneavoastră nu erați, erați....

10.

„Dar nu pot zice că vreuna din instituțiile mari ar face ceva prea
mult decât să mai fluture câte un steag la o expoziție nouă.”

Întrebarea cu numărul zece - Care sunt organizațiile, instituțiile care susțin
mediul artistic la nivel local? va fi reluată și detaliată ulterior în cadrul cercetării
calitative prin intermediul chestionarelor. În cadrul acestui focus grup apare deci un
număr mic de operatori culturali sau o trimitere foarte generală la aceștia prin
intermediul sintagmelor „ONG-urile” sau „instituțiile” . Dintre întreprinderile private,
Bienala Albastră, inițiativa asociației Artessentia este menționată de trei dintre
respondenți. Unul dintre ei detaliază această inițiativă și o plasează în context:
ONG-urile și pentru mine, să zicem, rămân așa niște intervenții punctuale. Bienala
Albastră clar, dar cred eu că are potențial și trebuie să devină un brand pentru
Brașov în partea asta, vizuală. Cred eu pentru că știu, am avut tangență și instituțiile
publice încearcă să facă ceva deci am să zic mai mult de Muzeul de Artă (...) sala
mică a fost donată artiștilor contemporani, ceea ce pentru mine a reprezentat un pas
bun și cred că ar trebui să mai existe astfel de inițiative de a „dona spații” pentru
artiștii contemporani cum a făcut Sfântu Gheorghe care face, a realizat o nouă
galerie și cred ca ar trebui să putem și noi nu? Da, așa gândesc eu.

Asociația Amural, împreună cu festivalul omonim este menționată de alți doi
respondenți, ambii din generația tânără și preocupați de forme de artă mai puțin
tradiționale: Pentru generațiile tinere și așa văd că au încercat cât au putut. Un alt
respondent completează: Cumva așa aș spune și eu tot de Amural pentru că acolo
să spunem că mă pricep mai mult și sunt mai pe aceeași lungime cu ceea ce
produceau și produc oameni de acolo.

Un singur alt respondent menționează în termeni pozitivi o instituție publică, Muzeul
Județean de Istorie Brașov și colaborarea cu alte instanțe din zona administrației
publice (Eu am colaborat cu Muzeul de Istorie, cu ONG-uri care se ocupă de
persoane care nu văd. Sunt orbi și am colaborat cu Direcția Județeană de Sport de



câteva ori. Am putut să merg în școli să fac ceramică cu copii. Asta mi se părea
foarte ieșit din comun că în școlile din România nu se face ceva încă.) în timp ce un
altul profită de această întrebare pentru a o completa pe cea anterioară privitoare la
comparația cu alte orașe și a discuta relația cu administrația publică: În altă parte, în
alte orașe, poți să mergi la Primărie și să găsești un om care se ocupă de proiecte și
cu care tu să poți să împărtășești ceea ce vrei să faci. Adică: „Domnule eu am ideea
asta, hai ajutați-mă, cum pot eu să obțin o finanțare, cum să dezvolt proiectul?“ La
noi nu există așa ceva.

11.

„Teoretic, toate.”

În completarea întrebării anterioare, întrebarea cu numărul unsprezece - Care sunt
instituțiile care ar putea facilita sau susține artistul brașovean și cum? În ce
fel? - face trecerea de la factual la potențial sau normativ.
Nu toți participanții răspund la această întrebare. Unul dintre ei face remarca cu care
debutează această secțiune. Alți câțiva detaliază, dintre care unul afirmă: Primăria în
primul rând, Consiliul Județean, muzeele, principal Muzeul de artă. Mă gândesc apoi
poate ar fi cele de învățământ, cum am zis de ceramică în școli și de aducerea
artiștilor de arte în școală mi se pare o chestie foarte importantă. Instituțiile care
activează în domeniu cultural cum ar fi Filarmonica, cum ar fi Opera, Teatrul. Un alt
respondent își dă acordul complet la această remarcă, în timp ce un altul profită de
această întrebare pentru a critica administrația publică județeană, pe care o
consideră vinovată, precum și sistemul în care funcționează muzeele din subordinea
sa, mod de funcționare pe seama căruia pune lipsa de susținere a acestor instituții:
Deci Consiliul Județean, care e vinovat de tot dezastrul care există, da, pentru că ei
plătesc acești funcționari publici că de-aici vine tot dezastrul, au salarii fixe… Da,
deci directorii aceștia nu fac nimic pentru că ei au salarii. Angajații nu fac nimic
pentru că nu li se cere nimic. Bun.

Un alt respondent pune lipsa de susținere a instituțiilor tot pe o serie de probleme
sistemice, atât de comunicare cât și de gestionare a relației dintre activitatea
instituțională și proiectele finanțate prin apel: Deci instituțiile colaborează cu greu, au
un program de desfășurare, e foarte greu să te integrezi în programul lor pentru că și
aici, apropo de instituția Primăriei sau Consiliului, eu nu pot să știu dacă anul viitor
vom avea [un eveniment] decât în momentul în care câștig proiectul și asta știu cu o
lună de zile înainte de eveniment. Atunci cum pot să țin la Muzeul de Artă sală? Cum
pot să spun cine va veni? Cum pot să ții legătura cu cei invitați pe care trebuie să-i



inviți cu un an sau cu doi înainte ca să fie niște nume.... Așa nu ar trebui să fie în
Brașov, astea sunt colaborările!

Alți doi respondenți afirmă că Universitatea Transilvania din Brașov ar trebui să aibă
o mai mare implicare. În cuvintele unuia dintre ei: Mie mi-ar plăcea ca o altă instituție
să se implice - ar fi vorba de Universitatea Transilvania. Mi se pare ca acolo e public
și ceva… o masă dornică de a gusta chestia asta.

12.

„Ești mereu în standby, ai mereu emoții, dacă se va putea, dacă nu se
va putea, dacă te sprijină, dacă nu te sprijină, dacă vrea să te sprijine.”

La întrebarea cu numărul unsprezece - Care e relația cu managerii de evenimente
din zona artistică? Care sunt minusurile și care sunt plusurile în relația cu
aceștia? răspunsurile sunt variate dar în mare din fiecare dintre ele reiese faptul că
o colaborare globală și fructoasă nu există.

Doi dintre respondenți afirmă că această relație este una bună, atunci când există,
dar din nefericire ea nu prea pare să existe: Eu cred că am o relație bună, atunci
când apare, dar de obicei în cazul meu nu…Nu am relație cu managerii pentru că
nu sunt evenimente în Brașov care să… la care să fiu cooptat. Eu, oricum, mai mult
desenez în alte orașe și sunt invitat pe acolo și deci… Un altul afirmă același lucru
mai voalat: Când am avut ocazia a fost o comunicare bună.

Diferența de generații este pusă de unul dintre artiști drept cauză a lipsei de
comunicare substanțiale: Dacă sunt de o anumită generație, ne înțelegem într-un fel,
dacă sunt de altă generație, ne înțelegem, dar ne înțelegem altfel. Lucru pe care eu
nu l-am experimentat în alte locuri. Poate aici mă gândesc la alte țări, eu am niște
experiențe în alte țări unde am putut să comunic la fel și cu artiști de-o anumită
vârstă, 60 plus - 70, și am comunicat la fel și cu cei de 30-40. Aici simt așa un pic,
câteodată un decalaj și nu generalizez.

Un altul are o perspectivă mai critică, pusă pe seama unei anumite expeditivități a
managerilor culturali locali în relația cu artiștii: Managerii de evenimente, pe care
i-am întâlnit eu, nu sunt interesați de om, omul cu care vorbesc. Poate că am eu
așteptări prea frumoase. Sunt interesați de partea comercială, comunicarea e foarte
scurtă și la obiect și atât.

Un altul face o distincție clară între managerii culturali din instituțiile publice și cei din
organizații independente: Da, nu pot să zic că am avut o comunicare dezastruoasă
cu managerii instituțiilor. Cu organizații am colaborat punctual și a fost foarte plăcut



că eram pe aceeași cracă, dar la instituție există această detașare puțin: noi suntem
aici, voi sunteți acolo, dacă vrem vă ajutăm, dacă nu, nu.

În consonanță cu afirmațiile managerilor privitoare la lipsa resursei umane
specializate suficiente din această zonă și a volumului mare de muncă pentru cei
existenți7, unul dintre artiști afirmă: Eu cred că sunt prea puțini, care sunt activi sau,
nu știu, care să vină cu inițiativele lor. Un altul completează: Și aș zice că poate ar
trebui să fie, poate și pe mai multe nișe. Mi se pare că arta, cel puțin în Brașov, e
destul de generală. Ești artist vizual, nu prea sunt separați în categorii sau așa, sau
să facă evenimente pe anumite teme. E mai… Poate ar trebui mai mulți convinși și
pe mai multe teme, diversitate.

Cea mai radicală afirmație vine însă din partea ultimului respondent: Am reușit să fac
ceva doar apelând la relațiile de prietenie, niciodată la nivel profesional.

13.

„Ca pe vremea comunistă! Unde ai o relație!”

Întrebarea cu numărul treisprezece urmărește nivelul de participare a artiștilor
brașoveni la evenimente în calitate de expozanți. Formulată în termenii: Cât de des
participați la expoziții și unde ca și locație? Adică unde mergeți
dumneavoastră să expuneți? primește următoarele răspunsuri:

1. Poarta Ecaterinei.

2. O dată pe lună cel puțin, aș zice! Cel mai des în Timișoara. Da, în București,
în Satu Mare. În Brașov am expus de două  ori.

3. Eu nu prea expun. Sunt… e o chestie pe care aleg să o fac așa, să o
subexpun, lucrările mele și chiar lucrez în feluri în care nu pot fi expuse și-n
ăsta, dar cumva nu e, e o chestie personală a mea măcar atât, e o practică
artistică comună. Da. De expus de obicei în București, în Timișoara. În
Brașov în general nu prea găsesc spații care să se potrivească cu ceea ce
vreau eu să expun, sau contextul altor artiști ca să fie chestii de genul ăsta.

4. Eu particip în Brașov la o expoziție și de multe ori primesc invitație pe email
să trimit lucrări în alte orașe și le trimit și la expoziții.

7Vezi mai jos Capitolul 2.5



5. Muzeul de Istorie, cum am zis, Casa Mureșenilor cu Clubul Ilustratorilor cred
că a fost și acum am fost și aici8 cu Clubul Ilustratorilor de aici, din Brașov, am
fost la București, am avut și acolo expoziții și am mai făcut cu banda
desenată. În general pe la festivaluri.

6. Participăm mereu unde sunt saloane naționale, personale în străinătate am
avut, dar în rest suntem activi, suntem prezenți în alte orașe, în alte muzee,
deci chiar e bine!

Din aceste răspunsuri reiese clar că majoritatea celor chestionați au o participare
mai mare sau mai semnificativă în afara orașului decât în Brașov.

14.

„Probabil sunt un pic  subiectiv pe chestia asta.”

Întrebarea cu numărul paisprezece vine în completarea celei anterioare și urmărește
gradul de participare al artiștilor interogați în calitate de vizitatori ai altor expoziții.
Formulată în cadrul focus grupului în termenii: Și apoi m-ar interesa dacă
dumneavoastră la rândul dumneavoastră mergeți ca privitor, dacă aveți unde
să mergeți, cât de des mergeți? În ce locații? ea primește următoarele
răspunsuri:

1. Merg la aproape toate expozițiile…
2. Dacă îmi sunt cunoscuți, aproape tot timpul, indiferent dacă îmi place sau nu,

decât dacă nu intervine ceva care să nu mă lase să pot să mă duc și în rest,
dacă îmi sunt chestii care știu că mi-ar plăcea…

3. De multe ori mergem la Sfântu Gheorghe la spectacole și la evenimente de
genul. În Brașov când sunt și când am drum, merg la evenimente…

4. Da, toate muzeele, galeria Europe, unde am și expus, merg și ca vizitator…
Muzeul de artă unde trebuie să mă duc, indiferent că îmi place sau nu ce e
expus, mă duc. Și celelalte muzee, am ignorat în ultima vreme dar fără să-mi
dau seama, Casa Mureșenilor… Aici9 vin des, des. Nu trece o lună fără să fiu
undeva, ceva, să consum cultură, nu se poate! Și aici sub cultură intră, sub
umbrela asta, intră și alte tipuri de evenimente, nu numai artă, artă vizuală. Și
alte orașe, Târgu Secuiesc, de exemplu, Sfântu Gheorghe, adică depinde,
depinde…

9 Centrul Multicultural al Universității Transilvania din Brașov, unde are loc conversația.
8 La Centrul Multicultural al Universității Transilvania din Brașov.



5. Toate locațiile unde sunt (...) Când sunt evenimente, de exemplu, am fost
aici10 când sunt evenimente de bandă desenată, când sunt evenimente de
bandă desenată, na, n-am putut să nu…

6. Cred că nu sunt foarte multe evenimente din oraș pe care să le pierd, poate
dacă nu sunt, sau ce știu eu… am ceva care se suprapune ca program și
chiar nu  pot să fiu prezent. În alte orașe mai greu mă deplasez, dar cât pot
de des îmi fac așa câte un vânt și tot mă duc…

15.

„sunt multe stiluri, gusturi…”

Răspunsurile la întrebarea cu numărul cincisprezece - Există evenimente la care
nu vă doriți să participați? Și din ce motive, dacă e cazul? pot fi grupate în două
categorii.

Prima categorie ar fi aceea a artiștilor care și-ar dori să participe la toate
evenimentele din plan local. Răspunsurile lor sunt următoarele:

1. Sincer, în care doresc să nu fiu în niciun fel .... nu am în Brașov nume, nu am
chestia la care să zic că chiar nu aș dori să  particip.

2. Nu, eu am așa o curiozitate pentru orice și merg cam peste tot.
3. Eu merg peste tot…

Cea de-a doua categorie ar fi aceea a artiștilor mai selectivi, care din diverse
considerente ar dori să participe doar la anumite evenimente. Redăm răspunsurile
lor mai jos:

1. Da, există evenimente la care nu mi-aș dori să particip. (...) Acelea unde nu
văd seriozitate.

2. Mie nu îmi plac evenimentele comerciale gen Piața Sfatului, unde se asociază
clatitele cu ceramica.

3. În general nu expun unde nu cred că ar veni publicul interesat de ceea ce fac
eu, sau unde sunt alți artiști pe care nu îi apreciez și nu vreau să fiu asociat
cu ei.

4. Nu mă duc, dacă ceva nu e pe stilul meu, sau nu…

10 Idem.



16.

„De obicei cea financiară e o barieră!”

Ca în cazul întrebărilor legate de susținerea actuală și cea potențială, și în cazul de
față, după ce au fost întrebați cu privire la evenimentele la care participă efectiv,
artiștii prezenți la focus grup sunt întrebați Care sunt evenimentele la care vă
doriți să participați și din varii motive nu puteți să participați. Care sunt
acestea și care sunt motivele care vă împiedică  să participați la ele?

Răspunsurile lor sunt următoarele:

1. Marile bienale din lume (...) Sunt motive care nu mă lasă să particip în momentul
de față, pentru că sunt clar la început, dar aș vrea să particip la ele, nu m-ar deranja.
Galerii în New York, Tokyo. Poate continua lista asta…

2. Eu am un eveniment la care particip anual. E o barieră extraordinară dar o trec și
este vorba (...) există un loc și un oraș aproape asemănător cu Brașovul, unde este
cel mai mare spectacol vizual al lumii și vi-l spun…  în luna iulie la Basel…

3. De exemplu acum a fost Comic Con-ul, care este un eveniment legat de cultura
pop la care eu mă duceam când eram acolo, Când eram freelance puteam să le
urmăresc pe toate, acum îmi este mai greu, n-am timp…

4. Eu nu am așa, ceva concret în minte. Mai mult decât să expun… poate niște
rezidențe artistice la care să pot să merg și să lucrez…

5. Distanța sau banii ar fi impedimentele pe care le am eu și locurile unde aș putea
să merg nu sunt în România… sunt festivaluri din afară, expoziții, chestii de genul
acesta…

6. Eu am proiectat niște instalații de festivaluri mari în România și mi-aș dori foarte
mult să proiectez o instalație din aceasta și pentru Burning Man.

7. Eu de multe ori pierd informațiile și întârzii....o să încerc să particip la niște Bienale
de ceramică. Este una în Cluj și în România nu știu...

8. Doresc să particip la toate festivalurile de bandă desenată și ilustrație de carte și
sper să existe și aici în Brașov unul la un moment dat (...) Și cred că este potențial
pentru aceste tipuri de eveniment.



17.

„Mereu ai nevoie de această reîmprospătare a retinei cu lucruri noi…”

Revenind la planul local, artiștii participanți ñla focus sunt întrebați Cât de des v-ați
dori să existe oportunități ca să puteți participa la evenimente, târguri,
expoziții? Răspunsurile lor sunt următoarele:

1. Tot timpul!
2. Sa fie lunar!
3. Cât mai multe și noi le selectam după aceea…
4. La fel, cât de des! Lunar.
5. Eu m-aș mulțumi și cu 2-3 evenimente bune, doar să fie!
6. Bilunar.
7. Îndeajuns de des dar îndeajuns de rar încât să pot să produc pentru ele.

Acolo e problema.. am putea avea o mie dar după aia aș regreta că n-am
participat la unele și da… nu pot să particip la toate. Pot să am producție,
după aia vin prea multe și nu o să am nicio lucrare o lună-două…

8. Pentru lucrurile mici aș fi bucuros ca Brașov să aibă 15 galerii de artă și să
merg o dată la 2 zile seara…

Aceste răspunsuri sunt foarte interesant de comparat cu răspunsurile managerilor
culturali la întrebarea cu numărul 15 din cadrul focus grupului dedicat lor (Cât de
des v-ați dori să organizați evenimente?). Din această comparație reiese clar că
la nivel global nevoile, dorințele și așteptările celor două grupuri sunt necoordonate.
Acest lucru nu este însă surprinzător în condițiile în care atât managerii (în cadrul
întrebărilor cu numărul 5 și 13) cât și artiștii (în cadrul întrebărilor 4, 18, 20 ) deplâng
lipsa unui număr suficient de manageri culturali și curatori care să întreprindă
activități de organizare de evenimente.

18.

„Dar a câștigat opulența și tenta comercială a dezvoltării urbane…”

Întrebați Care sunt structurile, organizațiile, spațiile de care ați avea nevoie
pentru a vă simți sprijiniți? Ca artiști. Cum ar trebui să arate?, un singur artist
revine la problema resursei umane care să se ocupe de artiști: Am aceeași chestie,
dar știi pe plan personal aș dori în România să existe mai mult management de artă.
Să vină oameni să se ocupe de tine ca artist, tu să poți să creezi liniștit pentru că
simt că e o problemă majoră să mă tot agit.



Toți ceilalți respondenți discută problema spațiului, infrastructurii și comunicării cu
administrația publică. În cuvintele unui artist: Infrastructura și cumva parteneriatul
ăsta cu autoritățile care să înlesnească accesul către… adică toată partea asta
birocratică pe mine m-a… învins. Un altul completează: Deci eu aș prefera o enclavă
care să fie o zonă a artelor. Acolo sa fie ateliere, oricând ceva care să se întâmple și
atunci cu siguranță că s-ar cunoaște și artiștii între ei și oamenii ar ști unde să se
ducă după-amiezi, sau dimineți. Alți patru artiști dintre cei prezenți la discuție
subscriu la această idee în timp ce un altul aduce și un exemplu concret. Mie îmi
place Q-ul din Viena, de exemplu, care este vechi și cred că e fezabil și pentru noi.

Din acest punct discuția se îndreaptă către locul și forma specifică pe care ar trebui
s-o ia această enclavă artistică. Printre variantele și poziționările propuse se numără:
CEC-ul, Rulmentul, Magazinul Star. Alți doi artiști mizează pe zona centrală. Primul
mizează pe reconversia unui spațiu specific deja existent: Există spații în Brașov
care se dărâmă sub ochii noștri și care ar putea fi cumpărate, chiar central, uite,
vis-a-vis de Maternitate, altă zonă unde nu se face nimic și unde am înțeles că nici
investitorul nu mai vrea să investească, dar stă așa. Un altul analizează variantele
pro și contra zonei centrale versus o zonă industrială: Și eu cred că în centru, dar
există problema că un astfel de centru, să zic, în centru, necesită spațiu și o clădire
de aici… mai multe, mai mici… dar acolo e problema. Utopic ar fi să avem mai multe
spații ca să poată să existe un circuit între ele dar… rămân pe ideea că o fostă zonă
de fabrici ar fi cea mai eficientă pentru că poate fi o zonă împărțită și reatribuită la
mai multe chestii în zona culturală, decât nu știu, mai multe clădiri. O singură
persoană propune o clădire nouă: Cred că ar trebui o clădire cu dedicație specială
unde să fie și ateliere, în timp ce o alta rezumă de fapt dificultățile și direcțiile acestei
întreprinderi: O parte din ele există, dar ele trebuie să funcționeze cum trebuie și
ceea ce de fapt trebuie este un management în aceste instituții care să cultive
valoarea. În funcție de valoare se creează toată mișcarea artistică: spații comerciale
în care artistul să vândă - asta înseamnă magazine gen Fondul plastic sau galerii
comerciale; și în mare parte cei care nu au ateliere, au nevoie de spații în care să
lucreze.

În acest punct unul dintre artiști părăsește spațiul de discuție, rămânând șapte
participanți.

19.

„Totul se poate schimba până la urmă!”

Întrebarea cu numărul nouăsprezece investighează viața artiștilor în pandemie. Cum
a schimbat pandemia participarea la expoziții și la evenimente? A fost o
perioadă destul de atipică. Cum s-a schimbat după? A fost valul cu pandemia,



după ce s-a întâmplat? Cum a schimbat, dacă a schimbat în vreun fel
pandemia participarea la expoziții și evenimente? Au venit mai mulți, a fost
cerere mai mare, au venit mai puțini, ce s-a întâmplat dacă s-a întâmplat ceva?
Răspunsurile sunt destul de diferite, dar cu excepția unei persoane, asupra căreia
pandemia pare să fi avut un impact pozitiv și a încă unei asupra căreia impactul pare
să fi fost moderat, toți ceilalți respondenți par să fi resimțit efectele ei într-o manieră
nefastă, a diminuării (impactului) propriei activități.

1. La mine a fost destul de drastic. Am avut foarte multe oportunități înainte de
pandemie, pe majoritatea în străinătate, care s-au dus brusc pentru că nu mai
aveai cum să călătorești în străinătate. Iar apoi, totul intern pentru o perioadă
de, nu știu, un an, a fost destul de restrâns: expoziții, toate online, cele care
se mai făceau se făceau pe șestache în anumite orașe pentru că n-ai voie
vernisaj, n-ai voie prezență a oamenilor la expoziție; tot felul de alte tâmpenii
care pe mine m-au demoralizat foarte mult și ca urmare a trebuit să mă
reinventez și să caut alte opțiuni, să mă adaptez, să văd ce, cum pot să, unde
să expun, cum să expun, cu cine să iau legătura și să nu mai mă bazez pe
siguranțe..

2. A fost o perioadă dificilă, noi ca oraș am pierdut ceva atunci, se putea face,
aveam o invitație la Nurnberg (...) Asta ar fi fost o investiție din partea lor, o
carte de vizită și în străinătate… S-a dus.

3. S-a rărit tot atunci... după aia s-au reluat încet-încet evenimentele dar totul se
întâmpla în online... am făcut cursuri online și chestii d-astea, adică n-au mai
fost la expoziții sau evenimente de genul ăsta.

4. Cred că e mult, mult mai greu și o să mai fie o foarte lungă perioadă foarte
greu, pentru că acești doi ani de pandemie au adus și o criză economică care
cred că pe toată lumea a afectat sigur.

5. Ce am observat, s-a făcut trecerea asta forțată în online, care a adus și lucruri
interesante, acum asta ar fi o mare schimbare pe care o percep eu.

6. Am avut ultima expoziție chiar vernisajul în 16 martie 2020 când Iohannis
spunea că gata, stop joc, pandemie. Nu mi-au venit jumătate din invitați,
mi-am deschis singur expoziția… am zis că ce frumos e și asta a fost. N-am
discutat cu nimeni, am ținut sala închisă că a fost pandemie. Deci am avut și
o expoziție de tipul acesta, după aia o pauză. Și anul acesta am avut
expoziția la Muzeul de Artă cu femeile de 8 martie. O expoziție frumoasă care
de altfel a avut și o inițiativă în mediul online, că aici vreau să ajung. Deci
cumva ne-am calibrat și pe partea asta. Dar cu o pauză acolo de 2 ani.

7. A fost fantastică trecerea aceea. De ce? Primul lucru dobândit a fost o
vânzare rapidă de pe Facebook. Lumea, stând pe Facebook, stând la
calculator, a descoperit... și am făcut o vânzare, am mai făcut una. Și mi-a



crescut stima de sine, de unde credeam că mă voi prăbuși… și așa ca să
închei, cam de 2 ori mi-au crescut vânzările în perioada asta, încât acum, eu
îmi doresc să fie pandemie.

20.

„Lipsa de cultură, presupun, în România, este detrimentul.”

Întrebați Care sunt modalitățile prin care ați dori să fiți sprijiniți pe partea de
promovare, ca vizibilitate? respondenți par să ofere răspunsuri care mai degrabă
se completează decât se suprapun.

Doi dintre aceștia abordează din nou problema managementului cultural. Unul dintre
aceștia afirmă: Eu rămân la chestia cu managementul, să fie cineva care să se
ocupe de artiști sau de un grup de artiști și să-i promoveze ei, pentru că unii pot fi
manageri, au ce câștiga din asta.

Alți doi abordează problema promovării în mediul online. Unul dintre ei afirmă: Da, în
principiu da, dar eu cred că fiecare oraș ar trebui să aibă și câte un site de
promovare a artiștilor din zonă. (...) Și evenimente, fiindcă nu se știe nici unde, ce
există în oraș, unde-s săli de vizitat, galerii, ce se întâmplă, deci suntem… Celălat
pune această sarcină în seama Primăriei: Eu sunt tot cumva pe infrastructura asta
care ține de Primărie și de claritatea în care îți prezintă direcțiile în care poți acționa.
și numește următoarele metode de promovare drept soluții concrete: Pagină de
Facebook, pagină de Instagram, canal web, ăsta e ca un site web, Youtube, orice,
orice mediu de socializare.

O altă propunere față de care își dau acordul mai mulți participanți este aceea a
afișajului stradal. Unul dintre participanții la focus completează cele spuse mai sus și
afirmă: Asta voiam să zic. Există ceva de neimaginat. Eu am o expoziție într-un
spațiu al Primăriei, dar nu am un loc în care să îmi afișez expoziția. Nu cunoaște
nimeni expoziția mea, știți? E ca și cum nu ar fi nimic. Și toate evenimentele
culturale, toate orașele lumii au acei cilindri ( ) pe clădiri. Dar nu ai voie, că alea…
plătești niște sume uriașe ca să expui în spațiile alea…

În final, o altă persoană propune o soluție integrată, aceea a unui manager cultural al
orașului: Eu cred că așa cum există un city manager, că acum e permisă chestia
asta, și cu un rol foarte important la scară mare și el vede practic ce se întâmplă ca
strategie urbană, eu cred că cineva ar trebui să vadă și o strategie culturală. Adică
să fie echivalentul city managerului, nu știu, un manager cultural, nu știu cum s-ar
numi, să existe.



21.

„Încerc să văd ce pot să fac în spațiul ăsta pe care îl am.”

Întrebarea cu numărul douăzeci și unu - Peste 5 ani, unde vă vedeți ca artiști?
încearcă să măsoare speranțele și așteptările participanților. Este remarcabil aici
faptul că majoritatea celor care văd viitorul într-o lumină bună pune totuși aceste
așteptări optimiste pe seama propriilor realizări și formulează aceste răspunsuri
într-o notă mai degrabă optativă decât proiectivă:

1. Mai bine. Undeva mai bine. (...) Mai realizat. În domeniul ăsta sau, nu pot zice
financiar, ci eu față de mine să mă simt mai… mai bine, că am făcut ceva.

2. Eu sper să avem ceea ce ne dorim!

3. Îmi doresc să am mai mult timp pentru arta liberă, a mea.

4. Probabil făcând același lucru, în cazul în care infrastructura sau în atelier, spațiul
de expoziție s-ar modifica, atunci poți să-ți schimbi modul în care te adresezi. Nu pot
să dau cu spray-ul în apartament dacă nu am un atelier. Și nici nu îmi permit un
atelier, și e așa un fel de…

5. Da, poate dacă nu pe termen mediu, poate mediu spre extins așa, eu m-aș vedea
proiectând un spațiu pentru artiști, pentru noi…

6. Tot unde sunt.

22.

„Și în egală măsură să nu facem greșelile care sunt actuale.”

La penultima întrebare, formulată în termenii: Bun, acum să presupunem că
sunteți responsabili la nivelul Brașovului pe partea culturală, în ceea ce
privește artiștii vizuali. Ce ați face, personal, din postura în care sunteți pentru
a-i ajuta? Ce măsuri ați propune pentru a crește calitatea vieții artiștilor și cum
le-ați implementa? Și ce modele de bune practici la care ați recurge? -
răspunsurile sunt foarte diverse așa că le redăm mai jos pe scurt:

1. În primul rând, cred că să se împrumute modele, ce se vede în străinătate și
funcționează. Ar fi cea mai importantă chestie, cred, ce se întâmplă în
Norvegia, ce se întâmplă în Suedia pe planul artistic clasic, o comunitate și



galerie ca și comunitate, și artă. Am încercat să fac, deci pot să zic că fac
ceva. Cât voi reuși și pe ce termen și dacă toate speranțele acestea vor
crește, va fi bine. Sper să pot să fac mai mult.

2. Aș ajuta comunitatea noastră să dezvolte cât mai mult. Un eveniment pentru
artiști, un festival pentru arta din Brașov, pentru că consider că sunt foarte
mulți artiști aici care pot să ofere imagini frumoase. Chestia cu locul
concentrat cu artiști ar fi frumos.

3. Aș încerca să înțeleg contextul ăsta socialo-urbano-politic mai ales și de
interese economice și comerciale în care ne aflăm, o listă cu cine ar fi artiștii
ăștia care ar trebui luați în seamă și după aș angaja un om care chiar se
pricepe la chestia asta. (2)

4. Eu aș angaja mai mulți oameni care se pricep și i-aș da jos din funcție pe ăia
care nu se pricep și ăia care au stat prea mult în scaun.

5. Eu am niște principii tocmai pentru că sunt ancorat și urmăresc foarte mult
valorile care funcționează din Occident. Am observat că în general se caută
soluții, pentru că arta aduce bani. Artiștii foarte buni aduc bani foarte ușor. Nu
degeaba v-am povestit că la Basel se vinde de 64 de miliarde într-o
săptămână. Asta e și garanția calității. Deci aș crea niște filtre, dar capitaliste.

23.

Focus grupul cu artiști se încheie cu o întrebare care ar putea da naștere la proiecții
utopice: Am ajuns la ultima întrebare: să vă gândiți, vă rog, că în viitorul
apropiat apare o planetă ideală. Cum ar fi planeta aceasta pentru artiști? Cum
ar fi artiștii? Unde sunt ei poziționați? Ce ar face? Ce le-ar plăcea cel mai mult
la planeta aceasta și cum sunt ceilalți oameni? Cum se raportează la ei? Ce fac
ceilalți ca oameni obișnuiți, ca și consumatori? Deci cei care nu sunt artiști.
Cum arată planeta ideală și cum arată, cum se simte, cum percepe viața de
acolo, artistic? Cu toate acestea, nu toți respondenții se lasă purtați de gânduri
romanțioase, iar unii dintre ei vizualizează planeta ideală pornind deja de la ce
cunosc de pe această planetă și îi aduc doar câteva (mici?) modificări.

1. Prin urmare planeta aceasta corespunde tuturor valorilor noastre. Ce mai
avem noi de completat este exact ce încercăm acum. Atât de diverși și să ne
înțelegem între noi. Asta e planeta noastră de care avem… asta pe care
suntem. Ea ne înfrumusețează pe noi, noi o înfrumusețăm pe ea.

2. Ce îți dorești, să te situezi acolo unde meriți și asta pe drept, pe valoare, pe
criterii clare. Și să fie bine primită orice fel de artă, pentru că acum asta e o
mare problemă. Se nasc tot felul de lucruri… controverse… La limita între



știință și artă, inter-media, sunt foarte interesante și probabil că va fi un nou
val. Sper să fie unul pe care să îl perceapă și să îl aprecieze toată lumea.

3. Păi artiști ar crea pentru beneficiari și enjoy. Dacă ne-am înțelege, că aici e
toată… , ar fi o lume super!

4. Eu nu cred în planeta asta utopică în care toți artiștii sunt laolaltă și se înțeleg
bine, că experiența mea de viață mi-a arătat că artiștii sunt niște oameni cu
niște egouri foarte mari, și atunci ar trebui fiecare să aibă spațiul lui în care să
se desfășoare și fiecare are nevoie de mai mult sau mai puțin din tot ce e în
jurul lui. Dacă e planetă locuibilă, cred că fiecare și-ar găsi spațiu mai departe
sau mai aproape de comunități, și atunci până la urmă asta e necesar, că
de-aia avem nevoile astea diferite și suntem cumva din generații și din
pregătiri diferite. Fiecare se vede undeva. Eu m-aș simți… planeta mea
preferată ar fi o uzină părăsită plină de ziduri pe care să pot să desenez și nu
am nevoie neapărat de un public pentru asta. Altcineva are nevoie de un
white cube și de expunerea asta și atunci amândouă părțile sunt valide în
ceea ce vor ele să transmită din punct de vedere artistic.

5. Eu vreau și fabrica și cubul alb și tot ce se poate, dar o să aleg totuși să
închei așa într-un mod mai plastic. Mi-aș dori ca pe această planetă, copiii,
generația tânără să știe la fel de bine numele artiștilor plastici, precum știu
toate brandurile de haine.

6. Eu aș vrea o planetă care seamănă cu ce avem acum, dar fără bani, pentru
că de multe ori cei care creează probleme sau le mențin fac asta pentru bani
și artistul ar trebui să facă ce are el de făcut, fără să trebuiască să vândă ce
are de făcut.

Capitolul 2. Focus grup cu manageri culturali (miercuri, 31
august 2022, începând cu ora 17:00, Centrul Multicultural
al Universității Transilvania din Brașov)

Focus grupul cu managerii culturali din Brașov (curatori, muzeografi, organizatori de
evenimente, etc. - denumiți generic manageri culturali în cadrul proiectului) a avut loc
la o dată ulterioară celui desfășurat cu artiștii, cu alți participanți decât cei prezenți în
cadrul primului focus grup, deși în cazul mapării inițiale s-a constatat că o proporție
importantă de persoane de la nivelul Municipiului fac parte din ambele categorii. La
acesta au luat parte nouă persoane, șapte de gen feminin și două de gen masculin,
proporție ce nu reflectă atât proporția de gen a persoanelor implicate în astfel de



activități la nivelul Municipiului (unde rolurile de conducere la nivelul instituțiilor sunt
ocupate preponderent de bărbați), cât cel mai probabil disponibilitatea de a participa
la o asemenea activitate (situație similară cu aceea a distribuției pe gen a
respondenților la chestionare).

Răspunsurile la prima întrebare din cadrul focus grupului clarifică într-o anumită
măsură distribuția socio-demografică a acestora (cinci persoane născute în Brașov
sau în proximitate, patru născute în altă parte - Cluj, București, etc.), domeniul de
pregătire (Litere, Istorie, Istoria Artelor, Antropologie, Arheologie, Artă, Economie
etc.), precum și poziția lor în sfera socio-profesională (expert cultural, muzeograf,
curator, bibliotecar, referent cultural, manager de instituție publică, manager de
instituție privată, etc.) și apartenența lor instituțională. Întrebarea cumulată și
deschisă cu care a debutate focus grupul nu ne permite să avem aceleași date
despre fiecare dintre respondenți, cu privire la altele dintre caracteristicile lor
socio-demografice, cum ar fi de pildă vârsta acestora. Toate aceste date fuseseră
însă colectate în cadrul fazei incipiente de mapare, invitațiile la focus grupuri fiind
decise astfel încât gruparea participanților să presupună o diversitate de generații,
profiluri educaționale, statuturi socio-profesionale și activități.

Pentru că răspunsurile la prima întrebare au fost acoperite deja începem cu:

2.

„Cultura este un factor important pentru dezvoltarea unei societăți și
atingerea anumit  standard de viață” 11

Cu cea de-a doua întrebare a focusului debutează de fapt latura calitativă a
prezentei cercetări, participanții la focus grup fiind întrebați în cadrul acesteia ce
înseamnă pentru ei să fie manageri culturali în 2022. Deși în conținutul întrebării
nu este nicăieri menționat cuvântul dificultate, provocare sau problemă, credem că
este semnificativ faptul că cinci persoane dintre cele nouă chestionate aleg să
răspundă la această întrebare în sensul dificultăților cu care se confruntă managerii,
două persoane răspund folosind termenul de provocări, o singură persoană vorbește
despre sursele satisfacției în aceste activități (relația cu artiștii) și doar o singură altă
persoană are un discurs în sensul oportunităților. De altfel, ei înșiși remarcă în cadrul
întrebării cu numărul cinci această abordare:

- Cred că întrebarea asta a mai fost pusă, dar sub altă formă! Am fost întrebați
cum e ca manager și a venit cu problemele!

- Da, a venit cu problemele!

11 Toate citatele cu care debutează prelucrarea fiecărei întrebări din cadrul focus grupului sunt
preluate din afirmațiile participanților la focus, în cadrul răspunsului de la respectiva întrebare.



- A venit cu problemele direct!

Deși problema dificultăților va fi deci reluată ca atare și explicit ulterior, în cadrul
întrebării cu numărul cinci, este extrem de clar că în momentul în care sunt interogați
cu privire la natura propriei existențe socio-profesionale, majoritatea celor întrebați
menționează unul sau mai multe dintre următoarele subiecte de preocupare:

bugetele/finanțările
Indiferent de mediul de lucru, public sau privat, participanții la focus menționează și
revin de multe ori la această problemă. În cuvintele unui respondent din mediul
privat: E foarte grea supraviețuirea în zona privată, aș spune, în Brașov. Nu știu, nu
vorbesc despre alte zone, dar în Brașov cred că e foarte complicat, în primul rând
din cauza lipsei fondurilor.

birocrația
O altă problemă atinsă de câțiva respondenți și detaliată în cadrul răspunsurilor la
unele dintre întrebările ulterioare este aceea a birocrației. În cuvintele altuia dintre
respondenți: Cumva ca manager cam trebuie să le îmbini pe amândouă [organizarea
și creativitatea]. Numai că atunci când ești pe partea asta birocratică și de instituții la
care tot trebuie să ajungi să dai explicații, semnături și așa mai departe îți cam taie
din aripi și îți mănâncă în primul rând foarte mult timp..

formarea echipelor/ relațiile cu colegii:
O altă problemă de interes pentru mulți participanți ține de formarea echipelor (în
situația de top management), sau de relația cu colegii (în cazul celor aflați în poziții
de subalterni): De la nivelul meu provocarea este relația cu colegii. Cum găsești
echipa, cum formezi echipa? Cum poți să-i convingi să-ți fie alături. Aceasta cred că
e cea mai mare provocare.

Rezumatul acestor răspunsuri pot fi la rândul lor redate pe scurt în cuvintele unuia
dintre participanții la focus grup: (...) este un job care presupune multe provocări mai
ales din punct de vedere al părții birocratice, pregătirii documentației, accesării
fondurilor, găsirii de resurse, relațiilor cu absolut toate părțile interesate (...).

3.

„Niciunul dintre prietenii mei, artiști, nu trăiește din artă, ceea ce le pare
extrem de trist și singura lor bucurie e în momentul în care creează.”

La întrebarea cu numărul trei - Ce înseamnă, după părerea dumneavoastră, să fi
creator de operă de artă în 2022? Deci, ce înseamnă, dincolo de baricade, din
perspectiva dumneavoastră și cum credeți că se simt creatorii de operă de



artă? Și de ce? - răspunsurile managerilor culturali sunt nu doar concentrate în
aceeași zonă a problemelor și dificultăților, ci și foarte consonante cu rezultatele
studiului cantitativ de mai jos.

Ierarhizând frecvența răspunsurilor, din perspectiva managerilor culturali, artiștii
brașoveni (căci asupra acestora s-au concentrat răspunsurile, deși întrebarea nu
delimita acest cadru) sunt în primul rând frustrați. Cu excepția unui singur manager
de instituție, care s-a concentrat exclusiv pe relația proprie(i instituții) cu artiștii,
despre care acesta afirmă: Deci se simt extrem de bine valorificați, practic, în fiecare
an tot vin la noi, și zic ce mai putem să facem împreună!, toți ceilalți participanți la
focus îi văd pe artiști ca fiind frustrați și pun frustrările artiștilor pe seama
următoarelor:

1. lipsa de infrastructură (spațiu de creație, întâlnire, expunere) (5)
2. lipsa de înțelegere/ educație/ interes a publicului (4)
3. lipsa unei comunități artistice închegate (3)
4. piață de artă limitată (2)
5. lipsa accesului în instituții publice (2)
6. proiecte de scurtă durată (2)
7. lipsa de comunicare/ deschidere spre colaborare din partea instituțiilor publice (2)
8.lipsa unui calendar de evenimente, aglomerarea evenimentelor într-o singură
perioadă și stagnare în rest (2)
9. lipsa de acoperire a activității lor în presă (1)
10. lipsa de seriozitate a solicitărilor de colaborare (1)

Pe lângă aceste dificultăți generale, unul dintre participanți a delimitat o zonă mai
specifică de probleme, aceea a sculpturii de for public: În privința aceasta a sculpturii
în spații publice suntem învechiți. Nu prea există proiecte privind sculptura, toate
sunt pentru alte domenii ale artei, pentru sculptură nu, de aici zic că apare frustrarea.
Cunosc exemple de rezidențe artistice în Brașov, dar au fost rare și cred că
rezidențele și taberele de creație pentru artiștii brașoveni lipsesc. Participă în afara
Brașovului, dar local, nu. Local nu cred că există acest stimulent, și nu e luat în
considerare.
Un altul dintre respondenți a remarcat însă și o serie de lipsuri și limite ale creatorilor
însăși, lipsuri a căror remediere consideră însă că stă tot în seama organizațiilor mai
mari, cu mai multe resurse: (...) foarte puțini știu să se propună și să se promoveze,
cât de cât, singuri. Cred că ar fi binevenite niște cursuri, ori gratuite oferite de
organizații sau instituții, cel puțin pe partea de social media. Adică, toată lumea cred
că ar putea învăța să să-și promoveze propriile lucrări pe social media, care are un
impact semnificativ în prezent.

Un al treilea aduce o completare interesantă cu privire la centralitatea geografică,
care nu se suprapune peste o centralitate culturală: Deci mi se pare că
infrastructura, instituțiile nu sunt pregătite să preia tot ce înseamnă artă și artiști. Mi



se pare că avem la nivel de Brașov niște lipsuri majore și nu știu de unde sunt
așteptările noastre ca artiștii să performeze. Ca centru geografic, stăm foarte prost
pe ce se întâmplă.

Remarca unuia dintre participanți poate ține loc de concluzie și la această secțiune:
„(...) unele frustrări de-ale lor nu sunt foarte departe de frustrările noastre.”

4.

„Mie mi se pare că merge, te duce undeva, dar trebuie să repari la ea,
pe marginea drumului!”

Răspunsurile la întrebarea cu numărul patru - Dacă ar fi să asociați a fi manager
cultural în Brașov în 2022 cu o mașină, cu un autovehicul, cu ceva, cu ce ați
asocia și de ce? ar fi foarte comice, dacă nu ar fi foarte triste. Le redăm în
continuare pe scurt:

1. Dacia 1300! Mie mi se pare că merge, te duce undeva, dar trebuie să repari la
ea, pe marginea drumului! Tot tu o repari! Cu sârma o mai legi, mai ții volanul,
mai ții o portieră cu mâna că nu s-a mai închis, ceva de genul! Tot tu faci, tot
tu repari, găsești ce s-a stricat!

2. Căruță.

3. Matiz! (...) Micuță, se strecoară…

4. Ok. Măcar să fiu și eu original! Oltcit!

5. Cu un Trabant când plouă! Delicat, ușor, să ......... O roabă!

6. Încă o roabă! Are loc, dar trebuie să o duci tu!

7. Cred că tractor pentru regim greu de lucru cu cauciuc all season.

8. Tot un Trabant am să zic și eu!

9. Un tanc de început de secol 20!



5.

„Am crezut că am o idee despre ce… cu ce o să mă lovesc și n-am avut
nici cea mai mică idee despre pereții de care m-am lovit.”

Întrebarea cu numărul cinci, cea menționată deja mai sus, referitoare la problemele
și dificultățile managerilor culturali locali, care este într-o anumită măsură anticipată
de participanți, reia și dezvoltă chestiunile discutate mai sus. Răspunsurile
managerilor culturali din Brașov la Care sunt problemele cu care se confruntă
managerii culturali? sunt deci următoarele:

1. insuficiența resursei umane specializată în cultură (6)
2. insuficiența resursei umane specializată în domeniul financiar pentru cultură

(3)
3. relația dificilă cu autoritățile (3)
4. insuficiența resurselor financiare (2)
5. insuficiența spațiilor (2)
6. volumul excesiv de muncă (2)
7. lipsa de sincronicitate a așteptărilor (organizație - finanțator - public) (2)
8. birocrația
9. imposibilitatea de recompensare și motivare financiară a subalternilor
10. termene prea scurte pentru proiecte, care nu încurajează profesionalismul și

rezultatele pe termen lung
11. apatia publicului

6.

„Apoi, și eu cred că e o lipsă a unei strategii culturale și lipsa dialogului
deschis și transparent între instituții, cum este Primăria și Consiliul

Județean, cu managerii culturali și cu artiștii.”

Dacă discuția anterioară, privitoare la problemele cu care se confruntă managerii
culturali la nivel local dezvoltă și reia o parte dintre chestiunile deja discutate și în
cadrul întrebării cu numărul doi (cu privire la modul în care aceștia își văd propria
activitate), răspunsurile la întrebarea șase - Care sunt punctele slabe la nivelul
Brașovului în ceea ce privește activitatea culturală din perspectiva
dumneavoastră ca manageri? aduce o mai mare diversitate de opinii și un accent
mai pronunțat pe o serie de probleme extra-organizaționale.
Fără a uita de chestiuni deja menționate, precum bugetele insuficiente, lipsa (de
educație a) unui public și lipsa spațiilor adecvate, în cazul de față, managerii s-au
concentrat în cea mai mare parte pe lucruri ce țin de coerența și de comunicarea



evenimentelor către un public cât mai larg. Cele două aspecte au fost reunite sub
necesitatea unei strategii (de marketing), care ar conduce de la un aspect către
celălalt. În cuvintele unuia dintre respondenți: Cred că un punct slab totuși este că nu
există strategie culturală în Brașov. Nu există. Lipsa unei strategii culturale. Acea
strategie culturală asta ar trebui să facă cumva: să aducă toate aceste inițiative
împreună și să le facă cunoscute over and over again, adică te duci și spui, se
întâmplă asta, se întâmplă asta, se întâmplă... n-ai auzit?
În aceeași direcție, drept puncte slabe au fost enumerate lipsa unui calendar de
evenimente, impredictibilitatea evenimentelor, lipsa de interes a presei locale, lipsa
unei identități culturale a Brașovului, costurile prohibitive pentru publicitate în
mijloacele de transport (care ar avea un potențial ridicat de a ajunge la un public
numeros), imposibilitatea de a bugeta costuri de publicitate în cazul instituțiilor
publice, etc. Unul dintre respondenți are o explicație detaliată asupra acestui blocaj
cu privire la strategie: (...) în momentul în care ea este asumată și votată de un
Consiliu Local sau Consiliu Județean, banii ăia trebuie automat alocați. Ori aici nu se
ajunge. Noi facem strategie ca hârtii, dar niciodată nu se materializează, pentru că
partea aceea care e cea mai importantă la o strategie la noi niciodată nu ajunge să
fie făcută.
Problemele de promovare slabă a evenimentelor în media, care după părerea
participanților conduce la prezența unui public deloc numeros la evenimente și în
mare parte același (Asta mi se pare halucinant și la vernisaje - aceiași oameni, 50,
aceleași persoane 50-60. Unde sunt elevii, unde sunt studenții?) sunt însă
contrabalansate de îngrijorări cu privire la scăderea calității evenimentului organizat
dacă se are în vedere un public prea larg și nestructurat. Unul dintre participanți se
întreabă: (...) da, e un punct slab că nu ne putem adresa chiar tuturor și n-avem
buget să facem chestia asta dar în același timp, nici nu poți să oferi… să scazi foarte
mult nivelul ca să te adresezi cui?

Pe lângă o răspunsurile legate de o abordare coordonată și strategică de mai sus,
unii dintre respondenți au înțeles întrebarea în sensul unei autocritici. Această
(auto)critică s-a desfășurat pe trei direcții:

inerția
Sub un generic „noi”, unul dintre respondenți afirmă: Nu știu, poate că evenimentele
sunt prea convenționale, poate că nu ne adresăm suficient publicului tânăr, nu
prioritizăm cultura vie, arta contemporană, în ceea ce facem. Cum ziceam, nu ne
mai obosim să atragem categorii de public care nu sunt deja cooptate în virtutea nu
știu cărei educații… Deci, da, inerția.

superficialitatea

Un altul vorbește despre superficialitatea (prezentării) evenimentelor, idee asupra
căreia s-a făcut trimitere și în cadrul întrebării anterioare când s-au adus în discuție
termenele prea scurte pentru proiecte, care nu încurajează profesionalismul și



rezultatele pe termen lung. În cuvintele participantului: Pe de altă parte, mi se pare
că evenimentele care se desfășoară aici sunt foarte superficial prezentate publicului.
De multe ori sunt scurte, dar nu se alocă suficient timp unei valorificări reale a
acestor evenimente.(...) Adică sunt bani, dar se duc, se duc și nu există niște
rezultate pe termen lung, adică sunt evenimente fără consecințe reale asupra
publicului, se fac atât de multe lucruri, dar până la urmă publicul cu ce rămâne? Noi
cu ce rămânem de pe urma acestor evenimente? Artiștii cu ce rămân?

inaccesibilitatea
În aceeași direcție a promovării insuficiente, este discutată și concentrarea activității
în zona centrală, problemă ce va fi abordată și ulterior, în cadrul întrebării cu numărul
17 de mai jos. În cuvintele respondentului: Nu există expunere, în sensul în care să
ducem niște expoziții chiar simplificate, niște plaje în cartiere, lumea să se izbească
în aer liber de ele…

Un alt punct slab discutat de participanți este problema criticii și a jurnalismului de
artă. Unul dintre respondenți, în completarea punctelor slabe pe care le-a menționat
afirmă: De asemenea, lipsește o revistă sau o publicație de artă și cultură la nivel
local. Un altul confirmă și accentuează în completarea enumerării sale: Și ultimul
aspect, care e iarăși o problemă foarte mare, deja menționată. Nu există presă de
cultură și nu există critică de artă. Deci nu, oricum, la nivel de România, critica deja o
duce foarte prost. Sunt puțini oameni care să scrie, dar la nivel de Brașov nu există
așa ceva la nivel de artă. Există când vine vorba de tradiții și meșteșuguri. Aici e clar
că există interes, dar nu când vine vorba de artă, la nivel înalt.

7.

„Nu avem strategie, nu avem comunitate artistică foarte bine închegată,
dar putem să ne definim pe noi înșine, să ne așezăm la o masă…”

Întrebarea cu numărul șapte - Care sunt punctele tari la nivelul Brașovului în
ceea ce privește activitatea culturală din perspectiva dumneavoastră ca
manageri? - aduce o și mai mare diversitatea a răspunsurilor. Niciunul dintre
răspunsurile celor nouă respondenți nu se suprapune peste un altul, motiv pentru
care redăm mai jos pe scurt fiecare dintre punctele esențiale ale acestor răspunsuri,
în ordinea în care au fost ele oferite de participanți. Punctele tari de la nivelul
Municipiului Brașov în ce privește activitatea culturală ar fi deci următoarele:

1. Potențialul de creștere.
2. (...) multe povești interesante.



3. (...) existența orașului, orașul în sine, ce e el și ce reprezintă și istoric și
cultural, mă rog, ce-a fost și ce a reprezentat.

4. (...) multiculturalitatea și faptul că Brașovul este unul dintre orașele dinamice
din România, atrage în permanență mulți locuitori.(...) Chiar și puținele
evenimente care deja au o anumită tradiție și care atrag. Vezi anumite tipuri
de festival, vezi anumite tipuri de manifestări care totuși atrag.

5. Avem foarte, câțiva manageri, foarte buni în Brașov. Oricine și i-ar dori în țara
asta și sunt chiar mai iubiți în afară decât sunt la noi.

6. Cred că există în Brașov, și nu-i numai o credință, e o certitudine, foarte multă
creativitate. În domeniul cultural, sunt persoane, colegi, care sunt foarte
creativi și acesta este un punct tare inclusiv al managementului.

7. Cred că un punct tare al Brașovului este felul în care reușește să se prezinte
în restul țării și aici eu pot să vorbesc din punctul de vedere al unei persoane
care vine din afară. Eu când am ajuns aici am avut senzația că o să fie un
oraș minunat cultural, iubitor de frumos. Ce am am găsit e un pic diferit, dar la
nivel de imagine stă bine (...)

8. Ca puncte tari aș spune inițiative private făcute cu foarte mari eforturi cum a
fost al asociației Artessentia care a făcut Bienala albastră, NAG-ul, Noaptea
Albă a galeriilor, Amuralul. Toate au pornit de la inițiative private, cu foarte
mari eforturi. Apoi, iar un punct bun mi se par colaborările unor instituții
culturale cu artiștii locali, cum a fost și cum au fost și proiectele acestea ale
Bibliotecii Județene care au implicat artiști locali sau Muzeul de Artă care a
avut niște proiecte în care a implicat artiști locali. Deci aceste, din când în
când inițiative, ale instituțiilor culturale care creează niște punți.

9. Patrimoniu și abilitatea de a jongla a unor directori de instituţii, de a jongla
efectiv, în sensul bun al cuvântului. De a se descurca. Şi rezilienţa lor.

Semnificativ aici este faptul că cinci dintre cel nouă răspunsuri se referă la resursa
umană (răspunsurile 4, 5, 6, 8, 9) iar trei au în vedere orașul în sine (istoria,
imaginea în exterior, potențialul de creștere, patrimoniul), și doar una singură se
referă la activități și realizări.

8.

„Dacă noi transformăm multe muzee în instituții de paznici, nu mai
putem să vorbim de domeniul cultural…”

În cadrul întrebării cu numărul opt, în rândul amenințărilor la adresa dezvoltării
culturale a orașului, managerii culturali au enunțat cu precădere trei subiecte:



În absența unor oportunități de dezvoltare, migrația în orașe mai dinamice din punct
de vedere cultural (menționată de patru dintre cei nouă participanți la focus) a fost
considerată o amenințare care are potențialul să destabilizeze atât grupul
managerilor culturali, cât și pe acela al artiștilor. În cuvintele unuia dintre participanți,
care se referă la cei din urmă: (...) lipsa asta de de perspectivă pentru artiști îi alungă
pe tinerii artiști din oraș. Cei care termină o universitate de artă încearcă să fugă de
Brașov cât pot și să rămână unde au făcut universitatea. Fug cât pot să se întoarcă
în oraș, din cauza lipsei de perspectivă în oraș.

Precaritatea resurselor materiale (menționată de trei persoane), atât a celor
financiare cât și a celor de spațiu sau de infrastructură, a fost considerată
determinantă atât pentru amenințarea discutată mai sus (migrația), cât și pentru o
altă problemă discutată pe larg în cadrul întrebărilor cu numerele trei și cinci: lipsa de
interes și de educație a publicului. În cuvintele unui alt respondent: Mi se pare că altă
amenințare este că nu se alocă suficiente resurse sau nu sunt alocate resursele
potrivite educării publicului.

Lipsa specialiștilor și a oportunităților de formare la nivel local a acestora a
fost considerată de alți trei dintre respondenți o amenințare semnificativă. Absența
unor instituții de învățământ superior de profil, care sa pregătească specialiști în
domeniul managementului cultural (istorie, patrimoniu, etc.), lipsa de motivație a
acestora de a se reloca la nivelul Brașovului, precum și lipsa de coeziune la nivel
local și migrația specialiștilor către orașe mai dinamice din punct de vedere cultural
discutată mai sus a fost considerată o problemă majoră atât de angajații unor
instituții publice cât și de persoane din mediul privat. În cuvintele unui respondent:
Nu sunt. Aici nu există o pregătire pentru ei și nu există niciun motiv pentru ca ei să
ajungă aici.

Alte amenințări menționate de câte unul dintre participanții la focus grup sunt:
crizele, cu accent pe cele climatice, schimbările legislative, instabilitatea
cauzată de toți factorii enumerați mai sus, dezinteresul publicului și numărul
mic de cumparatori pentru operele de artă (la rândul ei văzută ca o cauză a
migrației artiștilor), diversitatea modurilor de lucru la nivelul autorităților locale
cu atribuții în cultură și a instituțiilor culturale (incoerență). În cuvintele unui alt
participant: Alte amenințări ar fi că există prea multă competitivitate și nu există
suficientă colaborare din care toată lumea să aibă de câștigat.

Această competivitate nu pare a conduce, nici din perspectiva unui alt participant, la
o creștere a calității: Deci mie mi se pare că încă există mult loc de îmbunătățire pe
partea de creativitate, pentru că putem mai mult, adică sunt aceleași festivaluri care
fac acelaș și acelaș lucru, se fac niște expoziții ca să îți pun niște lucrări pe pereți,
se fac niște ateliere pentru copii, nu, nu ieșim dintr-un tipar.



Amenințarea provenind din proximitatea geografică a orașelor București,
Sfântu Gheorghe și Sibiu, ca alternative de petrecere a timpului liber și de
consum cultural, prin perspectiva unei dinamici culturale mai accentuate, a unui
număr mai mare de lucrători cultural și de organizații producătoare de evenimente,
reprezintă un caz particular de amenințare, adus în discuție de unul dintre
participanți. Afirmația acestuia este însă rapid contrazisă de un altul: Și ce se discuta
mai devreme de poziția noastră geografică, Bucureștiul mie mi s-ar părea că ar fi o
sursă potențială de colaborări tocmai ca să ne ajute să creștem și noi prin lucrurile
pe care ei deja le cunosc (...)

După această întrebare unul dintre participanți părăsește sala, rămânând opt.

9.

„(...) ca un loc de refugiu, răcoros și foarte bun, pe care va trebui însă
să-l agrementăm și cultural.”

La întrebarea cu numărul nouă - Care sunt oportunitățile (de dezvoltare) la
nivelul Brașovului? - cei opt participanți rămași la focus grup fie reiau o parte dintre
elementele deja discutate în cadrul întrebării referitoare la punctele tari (de pildă
poziția geografică centrală: Am putea să profităm exact de această poziție
geografică, să avem contacte cu fiecare bucățică, pentru că există niște lucruri pe
care putem să le aducem aici astfel încât să fie mai aproape de mai mulți oameni),
fie reiau o parte dintre lucrurile discutate la întrebările anterioare referitoare la
punctele slabe și la amenințări (de pildă absența unei legislații flexibile și coerente:
Legislație locală pe baza cărora apoi să se creeze și să se construiască evenimente
culturale și așa mai departe… sau lipsa de voință a decidenților: Toată problema în
oraș e că nu se vrea, adică nu se vrea din partea cui trebuie, nu din partea cui nu
trebuie.)

Despre unele dintre aceste puncte slabe sau amenințări, unii dintre participanți cred
că ar putea fi transformate în oportunități. Așa de pildă, criza ecologică și încălzirea
globală ar putea fi o oportunitate de a dezvolta turismul ecologic, absența unei
identități ar putea constitui un punct ideal pentru începerea construcției. Cu privire la
această problemă, unul dintre respondenți afirmă: Cred că o posibilitate, dacă e așa
să privim partea plină a paharului la ora actuală, e că nu există această identitate și
nu există această strategie pusă la punct. Putem noi să o facem și să o facem cu
viziunea aceasta de acum, cu ce ne dorim noi să se întâmple. Nu trebuie să lăsăm
pe cineva să o scrie și noi după aia să ne uităm și aoleu, iară un dosar acolo, scris și
pe un raft. Ci să venim cu soluții fiecare sau cu propuneri și să facem cumva
strategia asta sau să creăm o identitate care să funcționeze pentru noi toți, că



lipsește și atunci dacă lipsește mai joc un pic de la 0 decât să repar ceva. Discuția
legată de identitate suscită de altfel interes în rândul mai multor participanți, care
simt nevoia să dezbată, pe scurt, punctul de pornire al acestei identități. Ea este
văzută de unul dintre participanți ca fiind o urgență, iar absența ei este văzută ca un
risc: (...) revin din nou la ce am zis mai devreme cu acea oportunitate de a crea
acum sau de a începe o strategie acum pentru că sunt, există oameni care să se
adune la o masă și să discute despre acesta, pentru că altfel există riscul de a se
dezvolta cultural dar haotic.

Tot la capitolul oportunităților de dezvoltare, doi dintre participanții la discuție văd o
creștere economică preconizată ca fiind o astfel de oportunitate. Pusă pe seama
dezvoltării infrastructurii de transport (în special a aeroportului din proximitate) și a
unui fenomen de migrație inversă, la rândul lor acestea sunt puse în relație cu
dezvoltarea infrastructurii, încălzirea globală și poziția privilegiată (climatic) a
Brașovului. Aceste oportunități nu sunt însă la rândul lor lipsite de riscuri, cum ține să
menționeze unul dintre cei doi participanți: Și la oportunitatea aceasta trebuie să fim
atenți la un risc. Succesul poate să fie și el foarte angoasant. Să ne gândim la ce se
întâmplă la Veneția și la Barcelona și poate tot noi vom fi odată chemați la o
dezbatere cum să-i gonim pe oameni să nu mai vină. Întotdeauna - de asta am zis
foarte bine că creșterea trebuie controlată și întotdeauna - să nu fie atât de
înspăimântătoare încât toată lumea din țară brusc să vrea să ajungă la Brașov…

O altă oportunitate care nu a fost menționată anterior este adusă în discuție de un
altul dintre participanți: Eu ca oportunități aș vedea o valorificare a spațiilor care
acum zac nefolosite, cum ar fi turnurile, catacombele și multe alte spații - alea
industriale sau multe clădiri de patrimoniu care nu se știe, sunt în aer, cetatea. O altă
oportunitate aș considera că ar fi organizarea, mobilizarea și organizarea unor
discuții, unor dezbateri cu toată lumea interesată în vederea educării publicului.

Continuarea unor inițiative care s-au dovedit deja de succes e considerată la rândul
său o oportunitate. Astfel, despre biletul unic de acces la muzee și despre proiectele
de artă stradală, unul dintre participanți spune: Toate aceste începuturi pot fi
continuate și susținute nu numai de către ONG-uri, organizații sau de către instituții
de stat, practic și de către oameni care pot deveni interesați să aibă o lucrare publică
de artă. Această din urmă tip de inițiativă vine însă, conform aceluiași respondent, cu
o amenințare specifică: (...) cei care le-au făcut s-au lovit foarte mult de autorități, de
aprobări… și înțeleg că sunt anumiți pași dar… nu știu, cred că pașii aceștia pot fi
simplificați, mai ales pentru lucruri de genul acesta, pentru că altfel acela va fi
gărdulețul și gărdulețul acela se va tot înălța până când o să zică: Da, nu mai facem
nimic!



10.

„Dacă vorbim de cultură vie, atunci vie să fie!”

Întrebarea cu numărul zece - Comparativ cu alte orașe/ județe din țară, unde
considerați că se află Brașovul din punct de vedere al producției locale, deci
pe partea creației, importului și prezentări de artă vizuală? - este înțeleasă de
majoritatea participanților ca referindu-se la producția de opere de artă. Răspunsurile
lor sunt redate mai jos pe scurt.

1. Cred că nu știm de fapt, pentru că artiști există. Există inițiativă pentru
proiecte culturale, unele care reușesc să se ridice singure și unele care nu, și
atunci nu știm unde stăm. S-ar putea să stăm… dacă i-am aduce, dacă le-am
oferi posibilitatea să se exprime pe scena culturală, poate că am sta foarte
bine dar noi nu știm, noi nu avem cum...

2. (...) poate aș zice undeva mediu spre jos, în comparație cu București...

3. Habar nu am, dar am în cap așa un scenariu… în peste 50 de ani, la
vânzarea unei case în Schei, se descoperă într-o pivniță sute de lucrări ale
unui artist amator care ce să vezi, era super valoros!

4. Mi se pare că la nivel de producție culturală, Brașovul e oarecum un județ
îmbătrânit. Adică mi se pare că majoritatea artiștilor care au făcut o creație și
care au o operă, o creație valoroasă, deja sunt către finalul vieții. Cei care vin,
pe de altă parte, nu sunt suficient de bine pregătiți încât să vorbim de o
cultură reală care are ceva de spus, care are un mesaj, care are un concept
foarte bine conturat. Care este motivul pentru care creează? Aici nu mi se
pare că ei au un mesaj foarte clar pe care îl transmit publicului. Mi se pare că
foarte mulți artiști fac artă, creează pentru că asta știu să facă, au o anumită
pregătire, mai multă sau mai puțină și e ceea ce pot să facă, dar nu știu dacă
e foarte clar pentru ei care e direcția în care merg și care e publicul căruia i se
adresează. Deci nu există o legătură între cele două.

5. Dacă ne referim la producția locală a Brașovului, deci artiști stabiliți aici sau
născuți aici, care creează, aș zice că Brasovul e stagnat.(...) N-aș putea să
spun că știu clar artiști plastici contemporani brașoveni și tineri, nu disting
acum… nu pot să aduc nume, în mod precis.

6. Dacă este să ne raportăm la orașele mari din România stăm relativ binișor,
dar nu bine. Adică al țării stăm bine pentru că na… din 40 și ceva…. dar la
ce ne raportăm și ne raportăm la ce e bun și atunci...

7. (...) dacă ne ducem și ne comparăm cu multe târguri din această țară care au
fost altădată repere artistice chiar pe vizual poate că stăm mai bine.(...) eu



aș spune cam pe la jumătatea clasamentului mai spre jos la cât ar putea să
reprezinte, mai ales că în interbelic eram capitala artelor.

11.

„…dar părerile sunt împărțite…”

La întrebarea cu numărul unsprezece - Care sunt în prezent instituțiile sau
organizațiile care susțin mediul artistic local? - răspund doar cinci participanți
dintre cei opt rămași. Printre motivele abținerii celorlalți participanți s-ar putea
enumera:

a. oboseala acumulată (la acest moment discuția dura deja de două ore)12

b. caracterul sensibil al întrebării și potențialul conflictual al răspunsurilor13

c. necunoașterea
d. abținerea de la răspuns ar putea echivala cu un răspuns mulțime vidă
e. și/sau altele

Cei patru participanți care aleg să răspundă la această întrebare pare să o înțeleagă
în majoritatea lor ca referindu-se nu neapărat la acele organizații care susțin
activitatea artiștilor, ci la acele organizații care susțin o activitate în zona artelor
vizuale, cu atat mai mult cu cât în momentul în care apare întrebarea următoare,
privitoare la instituțiile care ar putea să susțină, Muzeul de Artă Brașov e menționat,
din nou, primul, la fel ca în răspunsul de mai jos: În primul rând muzeul se susține pe
el, nu putem spune că muzeul nu se susține din punctul ăsta de vedere pe partea
artistică însă i-ar trebui un buget mai mare. (...) Sunt pe zona aceasta, pot să zic, au
avut dorința de a face, dau exemplu Muzeul de Istorie care a făcut pe bandă
desenată și la nivel european, chiar ieri a fost lansat un catalog cu cele 15 proiecte
la nivelul Uniunii Europene. (...) Încearcă și Muzeul de Etnografie prin părțile
acestea care țin de sensibilitate, sociabilitate, mă gândesc acum la expoziția cu
pălăriile cât de interesantă a fost, care și ea educă pentru vizual, toată partea asta
de vestimentație, cum ne îmbrăcăm ține tot de vizual.(...) Și Reduta care încearcă să
împace toate acestea…
Un alt participant menționează Centrul Multicultural al Universității, Asociația
Artessentia: care și manageriază galeria9 dintr-o aripă a teatrului iar un altul
Asociația Kunstadt și Centrul Cultural German.

13 În mod paradoxal chiar unul dintre cei care aleg să răspundă afirmă: (...) nu aș putea să fac o listă
și n-aș vrea să să fie cumva limitativă (...) acum chiar n-aș vrea să se supere cineva că…

12 Când rândul la răspuns ajunge chiar la el unul dintre respondenți afirmă: ...îmi cer scuze, am obosit
un pic…



Cel de-al patrulea și ultimul respondent la această întrebare, pe lângă să enumere o
serie de organizații, detaliază și motivațiile organizării de evenimente artistice și își
argumentează pe larg opțiunile: Deci care susțin mediul artistic… cam toate... într-un
fel sau altul… sunt extraordinar de multe expoziții de artă care se fac așa cum se fac
din punctul meu de vedere, care nu se fac la un nivel grozav, așa, dar sunt
extraordinar de multe muzee care nu au neapărat tangențe cu arta, dar cred că este
varianta cea mai ieftină de a face o expoziție care să atragă un public care să arate
că ai activitate, dar care să nu necesite foarte multe resurse financiare, pentru că
dacă e să facem expoziții cu specificul fiecărui muzeu în parte, atunci vorbim de
niște studii, de un patrimoniu care este valorificat și vorbim de niște elemente
tehnico-muzeale, de altă calitate și inclusiv pe parte de expoziții de artă, le facem
prea banale, dar așa fie… Sunt foarte multe muzee care fac acest lucru, dar aș vrea
să menționez neapărat activitatea Centrului Multicultural care face niște expoziții de
artă contemporană care sunt la nivelul cel mai înalt pe care l-am văzut din Brașov.
Acum aș menționa și Amuralul, dar nu se știe care va fi activitatea mai departe, dacă
va mai exista o astfel de activitate și bineînțeles, Artessentia care încearcă în mod
constant să facă proiecte pe lângă Bienală14, să facă niște evenimente și expoziții
care să se ridice la un nivel cât mai cât mai bun.

La fel cum reiese și din răspunsul de mai sus, cei mai mulți dintre respondenți fac o
distincție clară între instituții și, în cuvintele lor, „zona ONGistă”, ale cărei rezultate,
cu excepția câtorva organizații (Artessentia, Amural, Kunstadt, Centrul Cultural
German, Forum Arte, Carpaterra) nu sunt menționate. Statutul acestora este însă
deplâns de fiecare participant care le aduce în discuție. Doi dintre participanții la
focus pun aceste două categorii în lumină. Primul dintre ei afirmă: Uneori instituțiile
care au patrimoniu sunt atât de dornice de a le repune în haine noi, că imaginează
fel de fel de lucruri. Aici văd chiar o parte foarte bună. Asta se datorează foarte mult
managerilor, iar dacă vorbim de zona ONGistică e foarte bine că avem Bienala prin
Artessentia (...). Sunt și alte organizații care încearcă și ele să să se strecoare, să-și
facă un loc. E loc și de mai bine pentru că mediul ONGistic la Brașov trebuie cultivat
și e bine să-l cultivi și cu bani, pentru că altfel ar capota… Cel de-al doilea
completează și el și accentuează distincția: Aici sunt două planuri… o dată instituțiile
care asigură finanțarea unora dintre instituțiile din subordine și sunt ONG-urile care
prin munca pe care o depun, prin fundraising, prin proiecte depuse, prin Dumnezeu
știe ce, reușesc să facă treabă. Dar nu aș putea să fac o listă și n-aș vrea să să fie
cumva limitativă.. deci.. ar fi cele două - Consiliul Județean și Primăria și principale
ONGuri care sunt undeva în jur de 7-8 așa mai vizibile, mai dornice și cu rezultate
mai bune, că așa... (...) Sunt cele care acum chiar au enumerate aici. Mai sunt cei
care fac Musica Barcensis, mai sunt Carpaterra…

14 Bienala Albastră Brașov, inițiativă a asociației Artessentia, aflată în 2021 la cea de-a doua ediție.



12.

„(...) însă tot pus într-un discurs dintr-acesta cât mai interesant, să
debordeze de idei și eu zic că se poate face foarte mult.”

La întrebarea cu numărul 12, care este un pandant al întrebării anterioare, prin
faptul că trece de la instituțiile și organizațiile care susțin efectiv (prezent) la
instituțiile și organizațiile care ar putea să susțină (viitor) mediul artistic local,
răspunde de asemenea un număr foarte mic dintre participanți, de data aceasta doar
patru dintre cei opt prezenți. Luând în considerare posibilele motivații enumerate
anterior, este în același timp neclar dacă unii participanți dintre cei care aleg să nu
răspundă nu cumva înțeleg întrebarea asta ca fiind identică cu cea de mai sus. În loc
să numărăm deci ocurența unui anumit exemplu, redăm și aici fragmente din
răspunsurile participanților:

1. Muzeul de artă, deci Muzeul ar trebui să fie primul.

2.Cred că oricine care vine, dacă se înființează ca o instituție care să aibă această
direcție, ei vor putea susține. (...) depinde de calitatea prezentării sau a actului pe
care îl faci (...) cred că depinde de foarte multe, de pregătirea acelor organizații, de
spațiu pe care îl dețin și așa mai departe.

3. Eu cred că și UAP-ul, și Uniunea Artiștilor Plastici, da, care are spațiul galeriei
Europe și beneficiază de o poziție centrală, deci e vizibilă.

Înainte de întrebarea următoare, un altul dintre participanți părăsește sala,
rămânând la acest punct șapte participanți.

13.

„Am fost prea lăudăros”

La întrebarea cu numărul 13 - Care este relația cu creatorii de opere de artă, care
ar fi plusurile și care sunt minusurile în relația cu ei? - răspunsurile se
conturează în aceeași direcție ca cele de la întrebarea cu numărul trei - Ce
înseamnă, după părerea dumneavoastră, să fii creator de operă de artă în
2022? Același factor, al frustrărilor resimțite de artiști sunt aduse în prim plan. Aceste
frustrări sunt deci menționate drept cauza unor relații încărcate de tensiune. În
cuvintele unui respondent, această tensiune este cea care marchează relația dintre
artiștii și managerii culturali din Brașov: Tensiunea, multe tensiuni adunate din punct
de vedere istoric, care efectiv trec peste generații și care se acumulează. Una dintre



cele mai mari probleme și aici pot să zic cu ce ne confruntăm noi la muzeu.... Nu
avem suficiente resurse de timp și de oameni ca să facem ce trebuie făcut, deci sunt
mult prea multe lucruri de care trebuie să ne ocupăm pentru funcționarea optimă a
muzeului din toate punctele de vedere, astfel încât să putem să să ne dezvoltăm cu
ce avem acum. Deci, la nivel de oameni e oribil, deci ne trebuie un interes foarte
mare din partea… nu știu, din partea celor care iau decizii, să să se dicteze o
asemenea asemenea direcție. Pe de altă parte, mi se pare că sunt foarte, foarte
multe grupuri dezbinate, împărțite. Nu e foarte clar cine creează, cu câtă seriozitate,
cât de constant.

Același respondent afirmă însă că o altă problemă importantă, care pereclitează
relația dintre artiști și manageri culturali este absența curatorilor: Și noi la nivel de
oraș nu avem curatori care să… sau cel puțin nu sunt suficienți curatori care să
lucreze împreună cu creatorii și să își facă realmente treaba de curatori, să lucreze
ani de zile pe expoziții, pe niște creații care să ducă undeva, să aibă un concept.
Deci partea de concept se face la un nivel foarte superficial și sunt niște legături care
nu s-au format între manageri sau între persoanele care pot să producă, cei care
produc și cei care prezintă, curatorii. Da, deci nu există o legătură și nu există
curatori. Deci lipsește aici persoana, persoanele care să să împingă arta în față.

Un al treilea respondent recunoaște la rândul său prin ceea ce spune că relațiile cu
artiștii sunt tensionate. El pune aceste tensiuni însă pe lăcomia artiștilor, lipsa lor de
flexibilitate și de înțelegere a logicii desfășurării proiectelor culturale: (...) vreau să
spun că noi am vrut să aplicăm la AFCN cu mult mai mulți artiști dar s-a pierdut
fiindcă ei s-au dedulcit la parat și au fost mult prea lacomi. Noi am fost foarte finuți,
am încercat să le explicăm foarte fin, dar în momentul în care proiectul nu a câștigat
le-am arătat, uitați ce au zis jurații, prea mulți bani, deci le-am arătat ce și-au făcut
singuri, și-au săpat groapa cu lăcomia lor, și-au săpat propria groapă și de unde
puteau foarte bine, un proiect era excepțional scris la nivel de management…

Același respondent își reafirmă însă angajamentul față de munca cu artiștii locali,
menționând însă altele dintre limitele lor de înțelegere: O să-i finanțăm, o să îi ajutăm
să crească, să le dăm bani, dar trebuie să înțeleagă și ei că banii publici nu pot fi în
onorarii care să se întâmple până la cer, de multe ori AFCN-ul nu vrea să plătești ci
vrea să fie o experiență memorabilă pentru cel care e utilizatorul final, pentru public
care ăla trebuie crescut, pentru niște beneficiari și atunci nici ei nu înțeleg logica
proiectelor de multe ori, trăiesc în turnul acela de fildeș în care doar vor banul și nu-i
interesează să aibă reverberație comunitară, să crească un ONG, să aducă puțină
bucurie și ore la o instituție publică care își bifează acolo că uite a mai făcut un
proiect. Nu gândesc așa!

Remarca celui de-al patrulea dintre respondenți poate ține loc de concluzie și la
această secțiune: În completare (...) cred că am început, am început deja să
promovăm artiștii brașoveni vii, dar nu suficient. Prin urmare minusurile sunt
frustrările continue și acumulate și care stau să explodeze.



14. 15.

„Să nu ne facem de râs, să facem mai puține decât mai mult, puțin și
bun.”

Răspunsurile la întrebarea cu numărul paisprezece - Cât de des organizați
evenimente, târguri, expoziție, dar în calitate de manageri dacă este cazul?
sunt interesant de analizat împreună cu răspunsurile la întrebarea cu numărul
cincisprezece - Cât de des v-ați dori să organizați evenimente? Deci față de ce
se întâmplă acum, sau ce s-a întâmplat până acum, cât de des v-ați dori să
organizați evenimente, târguri, expoziții de artă vizuală la nivel local? Deci
atâta facem/ am  făcut/ putem. Până acum am făcut cât ne-am dorit să facem?

Din această corelare rezultă că o mare parte dintre respondenți ar vrea să
organizeze un număr egal sau mai puține evenimente decât numărul celor
organizate în prezent. Puse în relație, raporturile arată astfel:

Un respondent, care organizează două evenimente pe an, ar vrea să continue să
organizeze același număr de evenimente.

Un respondent care organizează după aproximările sale 4 - 5 proiecte mari pe an
afirmă că și-ar dori să organizeze: O expoziție bună pe an, una, dar valorificată la
maxim. Același respondent afirmă: Din proiectele pe care le-am făcut cam 35 %
includ artiști locali.

Doi respondenți care organizează aproximativ 6 expoziții pe an afirmă că și-ar dori
să organizeze: Maxim 4 pe an, mari, ca să aibă și publicul timp să consume,
respectiv: Maxim 2-3! Cum spuneam calitate,calitate,calitate! Nu foarte multe.

Un respondent care a organizat cu o mână de prieteni sub forma unui grup de
inițiativă civică culturală, numai cu artiști locali o expoziție de pictură afirmă că și-ar
dori să organizeze: Măcar un eveniment pe lună de orice natură.

La unul dintre respondenți aceste întrebări nu se aplică, nefiind direct organizator de
expoziții. Celălalt participant prezent alege să nu răspundă.

16.

„Nu avem încă niște mecena culturali ca în America.”

La întrebarea cu numărul 16 - De ce ați avea nevoie să fiți, de ce/ cum/ de cine
ați avea nevoie să fiți susținuți ca manageri culturali pentru a susține la rândul



dumneavoastră creatorii de operă de artă? - toți respondenții (5 din 7) sunt de
părere că mediul privat este cel de la care susținerea nu vine în măsură suficientă. În
cuvintele unui respondent: (...) mediul economic încă nu conștientizează ce, să-i
spun așa, oportunitate de creștere a prestigiului lor, al lor, susținând arta și cultura.
Nu-și dau seama că au aici niște oameni, niște instituții, un patrimoniu care le-ar
putea… (...) deci economicul trebuie să înțeleagă că orașul ăsta pe care stau și ei și
în care poate nu înțeleg de la un moment dat cred că dacă nu-și educă publicul cum
face Coca-Cola nu vor mai ști oamenii să cumpere Coca-Cola.(...) dar ține de noi și
de noi aicea punem într-o ecuație proastă poate, fie nu știm să le vorbim pe limba
lor, fie nu știm să-i capacităm (...) adică toți am vrea să avem un astfel de mecena
care să vină din spate și să preia o parte din greutatea, atunci s-ar debarasa o parte
și din bugetul local (...)

Unul dintre respondenți, pe lângă mediul privat menționează însă și cadrul legislativ
în timp ce un altul menționează Biserica Neagră și instituțiile de învățământ.

Doi dintre respondenți menționează instituțiile finanțatoare, dintre care unul afirmă:
Sunt de acord cu ideea că ar fi grozav ca mai multe companii private să susțină
activitatea, partea financiară a activității. Cred că există și o necesitate din partea...
aici, o să vorbesc un pic punctual, ar fi minunat și din partea Consiliului Județean să
înțeleagă foarte clar activitatea muzeului și care ar trebui să fie specificul său, care e
de fapt misiunea pe care o are muzeul ca instituție de cultură și sincer, ar fi mai bine
să fie mai multe muzee care care să preia, pentru că nu pot să ai un singur muzeu la
nivel de județ care să le facă pe toate. Deci este absolut imposibil, deci avem nevoie
de voi.

Același respondent, neaflându-se propriu-zis într-o poziție de management la nivelul
propriei instituții, menționează și următorul factor ca fiind foarte important: Avem un
patrimoniu care este destul de redus și totuși nu este suficient valorificat și inclusiv
din partea managementului trebuie să fie o susținere coezivă, adică să se știe ce se
face, de ce se face, care e scopul, cine face?

Un alt respondent mizează însă pe relația cu întreprinderile implicate în activitățile
turistice: Eu aș simți, bine, sigur că trebuie să colaborăm cu artiștii, dar… m-am
gândit, se întâmplă la industria horeca, hotelurile, agențiile de turism, nu neapărat cu
bani, ar fi bine și cu bani, dar cu promovare. Promovare coerentă. Primăria, pentru
că are spațiile publicitate și un ecran mare pe care să ruleze permanent, deci care
să nu îți consume pur și simplu hârtie prin niște afișarea unor afișe care se lipesc
unele peste altele, nu asta. Să fie pur și simplu rulate niște... asemenea anunțuri în
spații publice cel mai bine ar fi și în cartiere, dar în spații publice vizibile. Mă mai
gândesc la Oficiul de turism, nu știu cum să zic, că e un centru de informare turistică,
sigur că poți să te duci să le lași dar poate că pe altă scară și altfel gandit ar merge.
CFR-ul (...) un timp a fost acolo un centru de informare turistică și poate, nu știu, un
parteneriat în care să monteze niște ecrane.



17.

„Hai să stăm în picioarele goale, desculți pe iarbă, pe rouă, pe chestii de
genul ăsta.”

La întrebarea cu numărul șaptesprezece - Pentru a crește vizibilitatea creatorilor
de operă de artă și a evenimentelor din sfera aceasta de artă vizuală la nivelul
Brașovului cine credeți că v-ar putea sprijini? Sau care ar fi modalitățile prin
care ar fi nevoie de sprijin, să se sprijine partea aceasta? - răspunsurile sunt
foarte diverse. Ele sunt organizate În funcție de ce crede fiecare respondent că este
o absență notabilă. Pe scurt, ele sunt următoarele:

Unul dintre respondenți repetă ceva ce spuse anterior: Am mai spus... o platformă!
În locul indicat anterior dezvoltase: Și mai e ceva ce vreau să spun.... mă orientam
pe vremuri după o platformă… s-a numit întâi Colour Put și după aceea Atelierul de
Print… era o platformă, era un site unde încărcau lucrările lor o seamă de artiști în
general tineri… Intram pe date despre artiști și știam care sunt brașoveni fiindcă îi
vedeam dintr-o prezentare. Domnule, în pandemie în 2020 ajunsesem 6 lucrări să le
cumpăr. A dispărut din 2020 site-ul. Nu există platformă, asemenea platforme, e
adevărat că era privată, dar a existat 6 - 7 ani, 8 ani. În 2020 a dispărut, n-am mai
putut să mă loghez de pe nimic… și cumpărasem de pe acel site. Deci în lipsă de de
asemenea platforme pe care să... poate că e posibil să le întrețină chiar o instituție
de stat. Poate că nu atât de dificil, n-ar trebui un buget atât de mare pentru un
asemenea site. Face ca în general să fie puțin stimulată creația, dacă nici măcar
digital nu poți să expui, să arăți ce faci și să speri la o vânzare.

În completarea răspunsului unui alt respondent de mai sus, un alt respondent
menționează aici: (...) Asociația de turism județeană sau locală sau OMDuri. Acestea
la randul lor pot asigura materiale de promovare sau pot să asigure rularea pe un
CD sau ceva a unor evenimente din bugetul acelui OMD pentru că ar fi din taxa
colectată pe staționare și pe circulație turistică, pe turism. Platformă profesională
pentru cei care vor să cumpere sau așa… sau platformă de promovare pur și simplu
voluntară pusă la dispoziția tuturor și după aceea utilizarea cât mai inteligentă a
spațiilor cu vizibilitate maximă, cu cheltuieli nu foarte mari. Adică număr redus de
unități tiparite dar expuse exact în locurile de impact. Mi-a plăcut exemplul -
parteneriate cu mall-urile și cu alte locuri în care să ne permită să face proba pentru
că acolo este cel mai mare număr de vizitatori vrei nu vrei...și atunci am zis domne,
ăsta trebuie să fie locul în care trebuie să fim vizibil!

Ca o rezolvare a punctului slab discutat în cadrul întrebării cu numărul șase, absența
unei reviste culturale locale, unul dintre respondenți propune aici o serie de



Parteneriate cu presa scrisă, eventual cu cineva care a creat o franciză culturală în
lumea asta largă, dacă există.

În completarea discuței legate de critica de artă deschisă mai sus în cadrul
răspunsurilor la aceeași întrebare (6) un alt respondent consideră necesar sprijinul
ce ar putea fi primit de la o universitate de jurnalism, adică problema nu este una
de suprafață, trebuie mers direct la rădăcină cu partea de promovare și vizibilitate.
Adică avem nevoie de jurnaliști, avem nevoie de galerii unde să existe evenimente
de calitate. Avem nevoie de zone care să poată să fie vizibile, de susținerea și a
legislației și tot ce ține de promovare la nivel de oraș, să existe modalități de a fi
vizibili și cert este că artiștii cu siguranță vor beneficia de pe urma mai multor
jucători, să zic așa, care organizează evenimente care să includă și care să creeze
și anumită competitivitate care să ducă la evoluție, deci o competitivitate bună.

Altcineva propune găsirea unui sistem de afișaj coerent: Eu cred că se poate face
foarte multe pe zona aceasta în care să ne facem panotajul și mai bun și mai tip la
toate aceste instituții. Prezentarea privește toate afișele din oraș…

Un altul dintre respondenți pune accentul pe dinamizarea prin evenimente și a altor
zone decât cele centrale: Pentru că noi avem foarte multă natură, poate trebuie dusă
cultura înspre zonele acestea adiacente orașului să nu mai fie între zidurile și pe
asfaltul ăsta care pârâie și sfârâie, putem face mici deja. Să ne ducem în zonele de
pădure. Același respondent mai propune și cooptarea artiștilor pentru crearea unei
identități vizuale a orașului: Ce bine ar fi să ne găsim, să dăm un call pe toți artiștii
să-i punem și în 2 ani să gândească un simbol de identitate vizuală și să-l vindem pe
bani mulți în toate… să găsim un concurs din acesta jurizat internațional, cu 10
straturi, cu pre-calificări în care să implicăm pe toți, cu brainstorminguri făcute, cu
dezbateri și la un moment dat se dea câteva teme mari și late, găsim un obiect de
identitate vizuală care să-l cumpere toți cand vin. Dar să fie atât de cool, atâta de
frapant atât de interesant!

18.

„Dar cel mai bine este să creăm valoarea locală pentru că aia ne face
speciali, nu ce aducem de prin altă parte.”

Întrebarea cu numărul optsprezece măsoară aspirațiile și proiecțiile în viitor ale
participanților. Formulată în termenii - Unde vă vedeți ca manager cultural peste 5
ani? aceasta primește următoarele răspunsuri:

1. Nu știu ce să zic… probabil lucrând în niște proiecte culturale ample, nu ca și
acuma că e plin de frustrări.



2. Cu autorizație luată, măcar atâta! Un certificat, ceva…

3. Mi-ar plăcea să ajung să facem evenimentele pur publice, așa încât în parcuri, pe
străzi, la difuzoare, în autobuze să se recite mult mai multă poezie.

4. În situația fericită în care o sa am mai multe instituții în subordine în sensul măririi
numărului lor și pe ramuri diferite. În situația în care am reușit să aprob finanțări
pentru evenimente pe gustul publicului dar și care să vină în educare.

5. Foarte foarte greu de spus, sincer, ori într-o poziție în care să să pot să iau mai
multe decizii ori afară din Brașov. (...) În 5 ani sincer eu aș vrea să să fiu un promotor
al culturii pentru un public educat, deci pentru un public care începe să înțeleagă
cultura, să înțeleagă arta vizuală și s-o aprecieze.

6. Da, cumva atât de frumos spunea K, pe termen lung vom fi puțin morți, dar poate
ca la un orizont de 5 ani se pot întrevedea niște speranțe culturale pentru Brașov, îl
văd bine. Văd foarte optimist (...) Pentru că ține de noi să să fim. În momentul în care
începem lamentările, jeluirile, tânguielile, nu ne ajută cu absolut nimic. Să construim
câte puțin.

În acest punct, un al treilea participant părăsește sala, rămânând șase.

19.

„Să știi foarte bine ce vrei să faci și pe baza acelei idei care e suficient
să fie o propoziție, toată activitatea ta să servească acel scop.”

Întrebarea următoare - Să presupunem acum că sunteți responsabili la nivelul
Brașovului, deci la nivel local pe partea culturală. Ce ați face ca să îi ajutați pe
managerii de artă vizuală? Ce măsuri ați propune pentru a îmbunătăți viața
managerilor și cum le-ați implementa? Modele de bune practici la care ați
recurge, exemple din alte locuri, din alte țări? aduce trei răspunsuri concrete și o
recomandare. Răspunsurile sunt următoarele:

1. (...) pledoaria cea mai bună pentru cultură trebuie să o facă cineva care e în
cercul puterii, cineva la zonă politică și nu doar pentru instituțiile publice, chiar
și pentru ONG-uri, să le crească, să le dea mai multe finanțări, să aducă în
zona aia. Deci avem nevoie și ca cei care sunt manageri culturali, de city
managerii culturali ai orașului respectiv, pentru că de regulă ăia cei mai buni
pe care i-au adus acolo, cam ăia au dus capitalele culturale. (...)

2. Cred că aș încerca să creez niște proiecte, nu multe, 1 sau 2 dar care să
integreze toate constituțiile, pe o temă comună, cumva alocându-se un buget



generos pe așa ceva. Pentru că atunci când pui resurse împreună și de
patrimoniu și de personal, ies mult mai bine.

3. Să deschid cursuri de specializare în țară, în străinătate, organizarea de
dezbateri publice, conferințe de presă.... cam asta.

Recomandarea se concentrează pe o serie de aspecte generale, constatate probabil
ca fiind disfuncționale. Aceasta este formulată astfel: Cred că cea mai puternică
recomandare a mea ar fi să-și clarifice foarte bine care este rolul lor și rolul instituției
pe care o reprezintă și să nu încerce să facă totul. Adică nu neapărat să se nișeze,
dar să știe muzeograful, de exemplu, ce trebuie să facă, Muzeul de artă, care este
rolul său în societate și care este aria pe care poate să o deservească și pe care
poate să o managerieze, pentru că am mai spus nu ai cum să le faci pe toate și cred
că asta e foarte important.

20.

„Artiștii trebuie să aibă și un mediu, ei nu pot crea altfel.”

Penultima întrebare a focus grupului cu managerii culturali din Brașov este la rândul
său un exercițiu de imaginație. Formulată în termenii Dacă ați fi responsabili la
nivelul Brașovului pe partea culturală, ce ați face ca să-i ajutați pe creatorii de
operă de artă, pe artiști? ea reînsuflețește discuția, dacă ne bazăm pe numărul
mare de răspunsuri venite de la participanți.

Ca răspuns la această întrebare, unul dintre respondenți afirmă: Cred că ar trebui să
existe o ceva… o umbrelă mare care efectiv să includă tot ce ține de arte vizuale,
chiar dacă pe urmă se ierarhizează. Nu este o problemă, dar să existe un for comun
și de acolo să se pornească activitatea, mai ales că acolo ai și mai multe resurse de
oameni care împreună pot să aplice pentru fonduri, pot să ceară bani de la companii,
pot  să facă mai multe dacă sunt împreună și să lase orgoliile.

Același respondent mai aduce o altă idee în completare: Eu aș vrea sa mai
completez cu ceva… i-aș angaja. Adică există niște exemple există în Statele Unite
în anii 40-50 dacă nu mă înșel. Există inclusiv exemplul din perioada comunistă,
când artiștii au primit finanțări, au primit bani pentru materiale, au primit ateliere deși
la noi aici artiștii nu au unde să creeze. Creează în bucătărie împreună cu 5 copii.
Dar ideea e că dacă li se oferă artiștilor aceste șanse să fie angajați cu carte de
muncă, cu asigurare de sănătate, ei vor crea, se vor organiza expoziții și se aduc
bani. Și aceste expoziții nu trebuie să fie neapărat locale, pot să fie naționale, pot să
fie internaționale, deci practic ar fi ceva ce s-ar hrăni.

Un alt manager cultural afirmă: Aș face hotărârile care să vină cel mai bine în
întâmpinarea nevoilor solicitărilor și mi-aș face o cercetare de bune practici pentru a



implementa modele de succes care există deja și pe care le-as împrumuta din altă
parte.

Un al treilea are o serie de propuneri mai concrete: Aș încerca să pornesc
stimulente, burse, rezidențe, tabere de creație, școli de vară și ar trebui în paralel să
creez și spațiile de expunere.

Un al patrulea la fel: Pe lângă tot ceea ce s-a spus cred ca ar fi bine venite și niște
servicii gratuite de consultanță pe partea juridică, de fiscalitate, marketing, să se
descurce un pic și singuri.

Cel de-al cincilea și ultimul dintre respondenții la această întrebare mizează pe
diversificare și interactivitate: Aș face ca la Tokio, aș face 6 muzee pe zona artistică
pentru că se insistă mult pe partea patrimonială, o vrem toți valorificată.(...) Adică
aș dezvolta niște lab-uri din astea, colaborări cu universități, cu toată zona asta,
practic muzeul ar trebui să devină pe de o parte zonă patrimonială, pe de altă parte
zonă de experiment și e cel mai bine să ții tu hățurile, să nu-i lași pe artiști să… să
nu le dai directive ci le găsești zone în care ei pot să co-creeze, că ce-i cel mai
frumos acum e zona aceasta cu creare intergenerațională, fiecare nu știe cine pe
cine învață, zonele acestea care pot să creeze produse cu valoare adăugată care
derivă uneori din opere de artă, dar ele sunt duse în varii de alte tipuri de artă, adică
duse într-o zonă… experimentele acestea în care cel puțin s-ar putea face cum se
încearcă pe la Tokyo, am observat cred că printre cei mai avansați din punctul
acesta de vedere, dar în care îmbină (...) Așa văd și muzeul, o zonă unde faci
imersiune, intri în arta trecută în tot ce a fost, dar întotdeauna dacă poți și ai talent
sau ai un copil care vrea să experimenteze, se duce acolo în muzeu cum a văzut în
muzeele de știință. Componenta aceea de muzee de știință interactivă să fie cât mai
mult. Și în partea cu pedagogia muzeală, cu locuri în care creează copiii, un muzeu
dezvoltat așa (…)

21.

„mai ales că nici nu știm ce șansă avem să ne apropiem cât de cât de
ideal…”

Spre deosebire de artiști, care se simt mult mai stimulați să răspundă la ultima
întrebare a focus grupului - Haideți să vedem acuma să vă imaginați că suntem
pe o planetă ideală, cum ar fi viața artiștilor, cum sunt ei, cum se simt ei și cum
sunt ceilalți, oamenii de rând, ci cum se raportează cum sunt oamenii de rând



pe planeta aia ideală? managerii culturali reacționează în foarte mică măsură la
aceasta din urmă. Este neclar în ce măsură întrebarea fiind formulată tot în maniera
planetei ideale pentru artiști ei nu simt nevoia să impună o asemenea proiecție ori nu
se simt interesați de ea. Un singur manager cultural răspunde pe larg și extrem de
bine articulat: Eu pot să mă imaginez un scenariu ideal pe această planetă în
condițiile noastre. E și prima imagine pe care o am, este un oraș care are foarte
multe ateliere, cu artiști, care creează cu ușa deschisă și oameni care circulă, care
merg care cumpără direct de la artist. Îmi imaginez efectiv un schimb, un dialog
între artiști și oamenii care vin să vadă, părinți cu copii și efectiv există acest dialog
și există această circulație între oameni care merg și îi cunosc pe artiști față în față.
Deci îmi imaginez practic o comunitate de oameni pentru care arta contează și
artiștii simt că ceea ce fac este important pentru societate.

Ionela-Andreea Ghețe
Decembrie 2022

Braşov





Stabilirea universului cercetării
Universul cercetării este format din artiști și manageri care activează la nivel local.
Unitatea de analiză este reprezentată de artiști, respectiv manageri, iar unitatea de
eșantionare este reprezentată de domeniul de activitate (pictură, sculptură etc.).

Alegerea metodologiei de cercetare
Prezenta cercetare este aplicativă după scop, descriptivă după obiectivele ce au fost
stabilite și cantitativă după metodologie.

Cercetarea se realizează prin metoda anchetei sociologice, tehnica interviului, iar
instrumentul principal de culegere a datelor este chestionarul structurat. Chestionarul
autoadministrabil a fost realizat cu ajutorul platformei Google Forms, prin intermediul
căreia a fost și administrat. Durata estimată pentru completarea chestionarului a fost
de aproximativ 30 de minute atât în cazul artiștilor, cât și al managerilor culturali.

Eșantionarea și stabilirea eșantionului
Am recurs la modalitatea de eșantionare teoretică, neprobabilistă, prin urmare
rezultatele cercetării nu vor fi extinse decât asupra universului cercetării investigate,
adică asupra respondenților care sunt incluși în eșantion. Eșantionul a fost stratificat
pe generații și profiluri diferite la nivelul producției artistice.

Respondenții au fost selectați pe baza disponibilității. Volumul populației reprezentată
de artiști este de 250, din care și-au arătat disponibilitatea de a răspunde 50. Volumul
populației reprezentată de manageri este de 60, din care și-au arătat disponibilitatea
de a răspunde 19. Prin urmare volumul eșantionului pentru artiști cuprinde 50 de
respondenți, iar al managerilor 19 de respondenți. Ținând cont de volumul fiecărui
eșantion, din punct de vedere statistic rezultatele ar fi dezirabil să fie exprimate sub
formă de frecvențe absolute. Pentru a ușura citirea rezultatelor, acestea vor fi
exprimate sub formă de procente.

Elaborarea instrumentului de cercetare
Pentru culegerea datelor necesare cercetării am întocmit un chestionar structurat.
Chestionarul cuprinde întrebări închise, precodificate ce necesită o singură variantă
de răspuns sau mai multe și întrebări deschise. Variabilele incluse în chestionar au
fost măsurate la nivel nominal, ordinal, de interval sau raport.

Organizarea cercetării
Chestionarul a fost autocompletat de către artiști în perioada 22 septembrie - 31
octombrie 2022. În aceeași perioadă au fost autocompletate și chestionarele ale
căror răspunsuri au fost completate de managerii culturali. Datele au fost furnizate de
google forms în format Excel. Acestea au fost importate în SPSS, program folosit
pentru analiza și prelucrarea datelor cantitative.



Analiza datelor
Distribuția eșantionului după gen cuprinde 68,4% (13) manageri de gen feminin și
31,6% (6) manageri de gen masculin, respectiv 76% (38) artiști de gen feminin și
24% (12) artiști de gen masculin.

Distribuția eșantionului artiștilor după variabila vârstă a fost grupată pe intervale de
vârstă, astfel că avem 8,00% (4) respondenți între 18-24 ani, 24,00% (12)
respondenți între 25-34 de ani, 38,00% (19) respondenți între 35-44 de ani, 16,00%
(8) respondenți între 45-54 de ani, 10,00% (5) respondenți între 55-64 de ani și 8,00
(4) respondenți între 65-74 de ani.



Distribuția eșantionului managerilor după variabila vârstă a fost grupată pe intervale
de vârstă, astfel că avem 10,53% (2) respondenți între 25-34 de ani, 26,32% (5)
respondenți între 35-44 de ani, 52,63% (10) respondenți între 45-54 de ani, 10,53%
(2) respondenți între 55-64 de ani.

Q1.2.A 1.2.Cărei etnii considerați că aparțineți? (bifați tot ce vi se aplică)



Q1.2.M 1.2.Cărei etnii considerați că aparțineți? (bifați tot ce vi se aplică)

1.3.Genul dumneavoastră (artiști)

1.3.Genul dumneavoastră (manageri):



Raport cercetare cantitativă artiști
1.4.Localitatea dumneavoastră de reședință este (artiști):

Locul nașterii – artiști









2.4.Care este cel mai înalt nivel de educație pe care l-ați absolvit în
sfera artelor vizuale?  - artiști

Frequ
ency

Perc
ent

Nu e cazul 10 20
Liceul de Arte “Dimitrie Cuclin” / Liceul de Arte Plastice “Hans Mattis
Teutsch” 9 18
Universitatea de arte si design Cluj Napoca Facultatea de arte plastice
secția pictură 4 8
Universitatea de Artă București 3 6
Școala Populară de Arte Brașov 2 4
UNARTE București 2 4
Scoala Doctorala de Arte, Universitatea de Vest Timișoara 2 4
Curs de desen și pictură - Magda Vacariu Art School 2 4
Universitatea Transilvania TCM 1 2
Universitatea George Enescu/ facultatea de arte plastice și design Iași 1 2
Universitatea de Arhitectură și Urbanism Ion Mincu 1 2
Școala Generală de Arta nr.26 Brașov 1 2
Picturā: Surse si resurse ale imaginii 1 2
Master. Universitatea “Lucian Blaga” Sibiu 1 2
Master în Pictura UNArte București 1 2
Master in Fine Arts, Goteborg Universitet, Sweden 1 2
Master Design Ceramic, Facultatea de Arte Vizuale si Design,
Universitatea de Vest Timisoara 1 2
Grafică 1 2
Grafica, Arte Vizuale, FAD Timișoara 1 2
Foto Video Procesare digitală a imaginii 1 2
Facultatea de Arte - Universitatea din Oradea 1 2
Educația Vizuală prin Studiul Peisajului și Figurii, Facultatea de Arte,
Universitatea Ovidius din Constanța 1 2
Cursuri 1 2
Ceramică sticlă metal ,master ,universitatea de artă și design
Cluj-Napoca 1 2
Total 50 100











4.1.În calitate de artist(ă), care sunt domeniile de activitate / mediile dumneavoastră
de lucru preponderente (bifați tot ce vi se potrivește):

























































































A.4.Dacă răspunsul la întrebarea anterioară (A.3.) este „Nu”,
argumentați-vă opțiunea: - ARTIȘTI

Frecvenț
a

Consider ca momentan nu am ce expune 1
Nu stiam de acest loc de expunere 1
Nici nu stiam ca se poate expune de catre artisti independenti.
Stiam ca doar cei care sunt membri ai Uniunii pot expune 1
Nu am fost invitata si nici nu am stiut ca este spatiul si pentru
artele vizuale. 1
Nu am fost invitat 7
Mi-am început activitatea artistică de 3 ani și nu m-am promovat în
această sferă suficient. 1
Nu am stiut unul de alții 1





B.4.Dacă răspunsul la întrebarea anterioară (B.3.) este „Nu”,
argumentați-vă opțiunea: - ARTIȘTI Frecvența
Consider că nu am ce expune 1
Nu am fost invitată 8
Nu am fost invitată si nici de expoziții nu știu nimic. 1
Mi se pare un loc cu foarte mult potențial artistic, de făcut evenimente
culturale și expoziții! 1
Mi-am început activitatea artistică de 3 ani și nu m-am promovat în
această sferă suficient. 1
O sa iau legatura cu ei 1





C.4.Dacă răspunsul la întrebarea anterioară (C.3.) este „Nu”,
argumentați-vă opțiunea: ARTIȘTI Frecvența
O sa iau legatura cu ei 1
Nu m-am considerat pregătită 1
Nu consider ca este un spațiu potrivit pentru o expoziție de arta. 1
Nu am fost invitata 3
Nu am ce expune 1
Mi-am început activitatea artistică de 3 ani și nu m-am promovat în
această sferă suficient. 1
Locul pus la dispozitie de catre cei de la Centrul Cultural Reduta era
unul improvizat, care nu se preta pentru expozitii de arta 1



















D.4.Dacă răspunsul la întrebarea anterioară (D.3) este „Nu”,
argumentați-vă opțiunea: - ARTIȘTI Frecvența
O sa iau legatura cu ei. 1
Nu m am decis eu pentru cand  sa fac o expozitie dar o voi face in 1-2
ani, asa imi propun 1
Nu am fost niciodata in acest loc 1
Nu am fost invitată 4
Nu am fost invitat personal de către Centrul Multicultural, ci am expus
intr-un grup  în diferite contexte de 3 ori 1
Nu am ce expune 1
Mi-am început activitatea artistică de 3 ani și nu m-am promovat în
această sferă suficient. 1
Îmi doresc sa expun la acest spațiu 1

















E.4.Dacă răspunsul la întrebarea anterioară (E.3) este „Nu”,
argumentați-vă opțiunea:- ARTIȘTI (Doar pentru cei ce au răspuns cu
„NU”) Frecvența
Stiu ca doar membri ai Uniunii pot expune. Am fost acolo acum cativa ani sa
aflu detalii, am intrat, era o doamna  si mi-a intors spatele că nu fac parte
din Uniune 1
Nu am mai fost in acest loc 1
Nu am fost invitată 5
Nu am fost invitat, nu am relatii la UAP Bv si nici timp si dorinta sa ma rog
de sefii UAP Bv 1
Nu am facultate deci nu am acces! 1
Nu am considerat potrivită participarea mea 1
Nu am ce expune momentan 1
Mi-am început activitatea artistică de 3 ani și nu m-am promovat în această
sferă suficient. 1

















F.4.Dacă răspunsul la întrebarea anterioară (F.3) este „Nu”,
argumentați-vă opțiunea:- ARTIȘTI Frecvența
O sa iau legatura cu ei 1
Nu am fost invitată 5
Nu am fost invitata 1
Nu am fost invitata 1
nu am fost invitat 1
Nu am ce expune acum. 1
Mi-am început activitatea artistică de 3 ani și nu m-am promovat
în această sferă suficient. 1



Din anumite discutii cu persoane care lucreaza acolo, nu se
accepta arta contemporana decat daca este a vreunui artist
mega ultra super cunoscut international. Nu se accepta artisti
locali aflati in dezvoltare. 1
Am auzit dar nu am fost 1

G.4.Dacă răspunsul la întrebarea anterioară (G.3) este „Nu”,
argumentați-vă opțiunea:- ARTIȘTI Frecvența
Sala de expunere este mica 1
Nu stiam ca se poate expune aici 2



Nu am fost invitata si nici nu am stiut ca este spatiul si pentru artele
vizuale 1
Nu am fost invitata 4
Mi-am început activitatea artistică de 3 ani și nu m-am promovat în
această sferă suficient 1







I.4.Dacă răspunsul la întrebarea anterioară (I.3) este „Nu”, argumentați-vă
opțiunea: ARTIȘTI Frecvență
Trebuie eventual sa decedez si apoi urmasii sa se straduie 30 ani sa se faca o
asa zisa retrospectiva la MA Bv 1
O sa iau legatura cu ei daca accepta artisti neconsacrati 1
Nu am primit nici o invitatie 3
Nu am fost pt a expune, am fost invitata pentru a sustine o sedinta de pictura
live, iar lucrarea rezultata a fost expusa in alta parte, intr-o expozitie de grup, cu
scop caritabil pebtru a strange bani pentru muzeu, pentru renovare. 1
Nu am ce expune 1
Mi-am început activitatea artistică de 3 ani și nu m-am promovat în această
sferă suficient. 1
Am facut cerere, nu am fost invitat 1
A fost o invitație din scurt in care nu rezonam cu conceptul expozitiei și cu
grupul 1





























































































































Q13.3. Care sunt, în opinia dumneavoastră,  punctele tari ale
Municipiului Brașov în ceea ce privește domeniul artelor
vizuale? - ARTIȘTI

Frecvența
răspunsurilor

Niciunul 15
Artiștii 4
Potențialul turistic al Brașovului 3
Terra Incognita 1
Suficientă inspiratie 1
Spatii de expunere, turismul 1
Singurul punct este faptul ca avem Liceul de Arte Plastice 1
Relatii 1
Prezenta unui Liceu de Arta si a Scolii Populare de Arta.
Prezenta unui muzeu de Arta si a catorva galerii private.
Cursurile de arte vizuale de la Colegiul Mircea Cristea.

1

Prezenta artistilor locali care organizeaza cursuri private de
desen, pictura si arte vizuale pentru copii.

1

Patrimoniul construit (nu numai cel medieval) și natural,
împreună cu contextul geografic formează un mediu vizual
foarte propice.

1

Orașul Brașov este un vechi centru cultural și comercial,
multietnic în care artele pot beneficia de resursa umană
(know-how, sentiment de apartenență și atașament la valori
împărtășite transmise în generații).

1

Muzeul de Artă, Galeria 9,asociatia Artessentia, Reduta 1



Muzeul de Arta este unul dintre punctele forte,printre putinele
spatii dedicate expozitiilor care are un spatiu suficient si este
intr-o stare buna.

1

Multiplele locatii conventionale si neconventiale unde s-ar
putea organiza evenimente pe acest domeniu. Dar nu se
organizeaza.

1

Multe spatii goale, dar nefolosite. Flux de turisti. 1
Locuri de expunere exista. Festivalul Amural era un punct
forte al orasului.

1

Locatiile generoase pentru organizarea expozitiilor 1
Fondurile de pest 1500000 Euro pentru cultură 1
Faptul că este un important oraș turistic 1
Faptul ca exista destul de multi artisti, iar numarul este in
crestere, mai ales in randul tinerilor

1

Entuziasmul artiștilor care se încăpățânează să rămână aici și
să mai și creeze.

1

Diversitate culturală, spații care ar putea fi folosite pentru
expoziții și alte evenimente ce țin de artele vizuale

1

Deschiderea usoara catre promovarea artistilor, de catre
autoritatile locale si facilitarea spatilor publice catre artisti

1

Creatorii și curatorii independenți 1
Centrul Multicultural al Univ.Transilvania si Galeria 9 1
Centrele și instituțiile care facilitează organizarea de expoziții
și vernisaje.

1

Cateva organizatii care incearca sa promoveze arta in moduri
noi

1

Care sunt în opinia dvs. punctele tari ale Brașovului 1
Bienala Albastra 1
Ar putea folosi spațiie publice pentru a pune in valoare
lucrarile artistilor locali. Festivalul Amural a fost unul dintre
cele mai bune din Romania, dupa fiecare editie "dupa ziduri"
apareau lucrari valoroase din punct de vedere vizual

1

Antreprenorii culturali, proiectele independente , finantarile
din bani publici ale unor proiecte culturale

1

Activitatile din cadrul muzeelor 1
A fost Amuralul. Festivalul de Dans Contemporan cu
performance-uri de la Reduta si in mare parte evenimentele
Centrului Multicultural al Universității Transilvania.

1

13.4.Care sunt, în opinia dumneavoastră, punctele slabe ale
Municipiului Brașov în ceea ce privește domeniul artelor vizuale?
- ARTIȘTI

Frecvență

Nu știu 3



Implicarea autorităților 3
Lipsa unor spații de creație și de expunere 1
Dinamica orașului tot mai proletar. Lipsa interesului autorităților și a mediului privat.
Lipsa de educație managerială
a artiștilor. Lipsa cunoștințelor de auto-promovare a artiștilor. Lipsa banilor pentru
promovare. Confundarea artei                     1
cu meștesugurile. Lipsa unei tradiții în artă... școală, universitate, spații expoziționale
adecvate.
Practic, nu există suport din partea instituțiilor publice din Brașov. Nu
există spații dedicate artelor vizuale pentru creație, expunere sau
vânzare. Nu se promovează, nu se premiază arta/artiștii locali.

1

Faptul ca sunt prea putin cunoscute si lipsa de comunicare cu artistii
in formare

1

Nu se promovează îndeajuns evenimentele, artiștii nu dispun de spații de creație, nu
se organizează întâlniri cu artiști
locali mai puțin cunoscuți, spații de expunere puține care  nu sunt proiectate pentru
arte vizuale(lumini artificiale și                  1
lumina naturala, camere mari și înalte, accesibilitate)
Nu exista un circuit cultural in artele vizuale in municipiu, nu exsita
conexiuni intre activanti, intre instituti si activanti, sau ong uri si
institutii. Nu exista invatamant superior artistic.

1

Prea putine galerii,spatii de expozitii.Se gasesc greu informatii si in
general spatiile existente sunt greu de abordat.

1

Ar fi nevoie de mai multe spații de expunere pentru arta
contemporană.

1

Organizarea 1
Lipsa unor persoane profesioniste cu atribuții decizionale. 1
Lipsa evenimentelor culturale, lipsa galeriilor, lipsa unui curator, lipsa
interesului pentru arta contemporana etc.

1

Promovarea artiștilor și îndeplinirea nevoilor acestora 1
Educarea precară a tinerilor în vederea aprecierii și înțelegerii
importanței artei. Minimalizarea valorii artistice în raport cu tendințele
valorice actuale (materiale, financiare, etc.)

1

Lipsa criteriului de calitate a artei și a oportunităților 1
Banii nu ajung la artiști 1
Nu sunt muzee specializate suficiente,  moderne, si evenimente suficiente sustinute
de autoritati, nu sunt spatii de
expunere suficiente si vizibile, nu exista  promovare, sustinere publica, educatie
culturala  evenimente de specialitate               1
cu traditie, nu se cultiva interesul și gustul publicului pentru arta, autoritatile nu au
personal specializat dedicat
dezvoltarii artelor vizuale si sprijinirii actorilor implicati, UAP  BV sunt aproape
invizibili



Exista foarte putine spatii de expunere, dintre care si mai putine cu
adevarat moderne, dedicate in mod special artelor vizuale. Cu
exceptia Centrului Multicultural si a Muzeului de Arta care dispun de
spatii acceptabile, restul galeriilor sunt niste... incaperi deloc
spatioase.

1

Lipsa spatiilor de lucru, de creatie pentru artisti, lipsa unui magazin/
magazine de vanzare ale artistilor, lipsa promovarii artei si a artistilor,
lipsa spatiilor de expunere, lipsa interesului autoritatilor de a promova
arta si de a integra in circuitul economic al orasului, artistii.

1

Prea putine evenimente organizate, trebuie creeate mai multe
expozitii, vernisaje, etc, la care sa afle lumea usor si sa vina.
Brasovenii trebuie sa se imprieteneasca cu arta si astfel publicul se va
invata si va fi din ce in ce mai atras de arta.

1

Spatii alternative sau galeriile de arta promoveaza in general artisti
dintr-un anumit cerc restrans sau artistii care au finalizat studii de arta
plastice si fac parte din anumite asociatii.

1

Multe spatii goale nefolosite, lipsa unei educatii artistice si estetice. 1
Imposibilitatea de a expune in muzeele de stat, in galeriile sau locatiile
care sustin doar membri inscrisi in UAP și faptul ca nu se
publica/promoveaza/afla (sau nu se doreste) despre anumite
evenimente, expozitii, concursuri etc.

1

Se lucrează prea mult pe nepotisme, și nu se promovează artiștii asa
cum ar trebui, plus ca se promovează prea puțin artiștii tineri

1

Lipsa cercurilor/cluburilor de creatie 1
Lipsa spațiilor de expunere , lipsa spațiilor de comercializare , lipsa
sustinerii autoritatilor locale in oferirea unor spatii de ateliere la preturi
mai mici pt artisti, lipsa personalului specializat, instruit in institutiile
publice care raspund de cultura

1

Spatii de lucru, ateliere, special concepute pentru artiști, magazin de
vanzare al artistilor, nu exista o autoritare competenta si calificată din
domeniul cultural

1

Implicarea, accesul artistilor locali catre ele, legaturile de promovarea
catre comunitatea nationala si internationala, lipsa curatorilor la
evenimentele artistice, promovarea slaba a culturii la nivel local

1

Diviziune, lipsa de implicare, administratie slaba 1
Cred că cel mai dezavantajos lucru pentru dezvolaterea artelor vizule în Brașov este
industria turistică orientată spre
divertisment. Investiția agresivă și persistentă în divertisment cultural a dus la
dispariția populației din unele zone ale
orașului, la migrare și la distrugerea țesutului social. Orașul tihnit în care un artist
putea crea a fost înlocuit cu un oraș
neprietenos cu locuitorii săi. Industria divertismentului a înlocuit cultura locală
discretă și adaptată nevoilor locale în



același  fel în care spațiile comerciale au înlocuit vechile forme de locuire și folosire.
Cel mai grăitor  exemplu este
apariția unui centru comercial modular pe locul uzinei Tractorul, fostă IAR.  Viața
socială și culturală asociată fostei
uzine, adecvată nevoilor locale, dar insesizabilă din  exterior, desconsiderată și
neintegrată în industria turistică, a                     1
fost înlocuită brutal cu divertismentul de masă. 2. Lipsa unei înțelegeri a fenomenului
cultural, a unei viziuni și
implicarea autorităților pentru scopuri imediate, fac ca fenomenele culturale autentice
să fie anulate. Orașul a ajuns
un centru cultural mai ales în lipsa implicării autorității, ca nevoie naturală a
locuitorilor. Implicarea tâmpă a autorităților
a dus la sufocarea vieții culturale.
Administrația din Primărie și  Consiliul Județean, dar si din alte
instituții, lipsa locurilor de munca in sfera artelor vizuale.

1

Potențial nepus în valoare; lucrări îngropate (de ex: statuia din față de
la gară, statuia lui mureșanu de lângă teatru, statuia donată de lângă
teatru, mozaic de pe clădiri)

1

Promovarea artistilor, slaba pregatire si implicarea a departamentelor
de arta la nivel de primarie ori consiliu local.

1

Politica si pupincurismul 1
Accesul ingreunat la spatiile de expunere 1
Dezinteresul administratiei publice in crearea unui context pentru promovarea
artiștilor locali si in educarea cetatenilor.
Marea majoritatea a oamenilor nu sunt constienti de impactul exprimarii creativitatii la
nivel personal si in cresterea
calitatii vietii. Cam in toate evenimentele organizate exista o componenta privata fara
de care nu se intampla nimic.
Si evenimentele se  intampla rar (bienala o data la 2 ani sau evenimentele din vara
care sunt atat de multe, diverse                     1                       si inghesuite unele in
altele intr-un interval scurt de nici nu stii la ce sa participi). Poate o desfasurare pe
intregul an
al evenimentelor ar fi mai buna, nu concentrarea lor intr-o luna si jumatate. Reclama
mai multa din partea institutiilor
publice a evenimentelor. Un exemplu bun  este ce fac muzeografii tineri de la
Muzeul de Arta pentru promovarea
evenimentelor.
Deși este un oraș foarte dezvoltat,nu se acordă atenție artelor vizuale
,ar trebui mai multe afișe ale expozițiilor , mai mult ajutor pentru artiști
, să aibă un loc de lucru și de expunere și ajutor in lansarea in cariera

1

Lipsa de minim interes din nepricepere si lipsa de viziune 1
Lipsa educației vizuale 1
Nu știu 1
Comunicarea dintre autoritati si artisti 1



Mediocritatea 1
Multe 1
Prea putine spatii de expunere si mult prea putina promovare a
activităților artistice

1

Lumea nu este atât de interesata de evenimente de arta vizuala, mai
ales dacă sunt medii artistice mai tradiționale și nu digitale

1

13.5. Din ce ați văzut în alte localități/ țări, în sfera artelor vizuale, ce ați
dori să fie implementat la nivelul Municipiului Brașov? - ARTIȘTI

Frec
-
venț
ă

Nu raspund / Nu știu 4
Toate 2
Evenimente culturale la care să fie implicate și școlile 1
Sa se ofere ateliere de creație celor care doresc să facă acest lucru și să se
amenajeze macar o galerie de artă la standarde internaționale că dotări,
lumina, spatiu.

1

Nu știu. Măcar un spațiu expozițional adevărat. 1
Spații de creație și de expunere puse la dispoziția artiștilor, de către primărie,
cu condiția ca spațiul de expunere să fie deschis gratuit publicului, într-un
anumit interval orar.

1

Asociatii pt tinerii artisti la inceput de drum care nu au neaaparat posibilitatea
de a ajunge intr-una din asociatiile mai cunoscute

1

1. Organizarea târgurilor să nu fie acaparată de anumite personaje 2. Taxele de
participare sa nu fie exagerate deoarece
artiștii nu iau marfa la bax (container din China) pt a obtine un profit (care sa acopere
macar taxa) 3. Implicarea                               1
Ag. metrppolitane in proiecte cum a fost cel din 2019 din Piața  Enescu  ....
Mai multe spatii de expunere care sa accepte artiști indiferent de gradul de
notorietate, studii in domeniu, venit etc,                         1
deschiderea instituțiilor publice către artă, cursuri de artă (din diferite  domenii, nu
doar pictura)
Invatamant superior artistic 1
Galerii,ateliere,spatii destinate picturii. 1
Departament de arte activ in cadrul institutiilor, multe spatii de arta 1
Activități de tipul "Art in the park". Deschiderea spațiilor publice și conversia
lor în spații expoziționale.

1

Spatii pentru expoziții, curatori specializați, site-uri de promovare, galerii
private, festivaluri, workshop uri etc

1

Construirea unui muzeu de arta contemporană și ateliere pt artisti 1
ONG-uri care să se ocupe exclusiv de cursuri gratuite de artă pentru persoane de
toate vârstele cu posibilități financiare                 1



scăzute; Promovarea pro bono a artiștilor în diverse centre care dispun de 1.
infrastructură.
Educarea publicului, existenta târgurilor de arta, a magazinelor de arta, educație
superioara în domeniul artistic, atragerea
artiștilor străini prin expoziții și rezidențiate. Existenta unor expoziții la muzeul de arta
cu lucrări consacrate din istoria artei       1
pt a facilita studiul
MANAGERI CULTURALI  mereu in dialog cu artistii. Evenimente pentru
promovarea valorilor locale  si nationale.

1

Un muzeu de arta moderna, personal dedicat in cadrul Primariei, parteneriate pentru
evenimente recurente (de exemplu BienalaAlbastra) sustinute anual, direct,
evenimente mai dese care sa permita    vizibilitate si comercializarea operelor
1 artistilorlocali, spatii de expunere disponibile artistilor, Muzeele existente
modernizate, cu atractivitate pentru publicul
brasovean si turisti (de ex. deschise duminica).
Ar fi un vis sa se construiasca un muzeu de arta moderna in Brasov. Desigur,
nu ma astept ca el sa devina realitate, de vreme ce abia sunt sanse sa avem
in viitor un spital nou.

1

Muzeu de Arta Contemporana, sali de expozitie si evenimente artistice,
centru cultural dedicat artelor vizuale

1

Expozitii temporare muuulte, expozitii in spatiile publice in piețe, la vedere. Multe
afiste si pliante, flyere, promovarea
evenimentelor nu numai pe facebook dar si la radio sau in statiile de autobuz.
Noaptea alba a muzeelor si noaptea alba a
galeriilor sa fie mult mai bine promovate si sa se faca o harta cu spatiile ce se pot
vizita. Sa fie voluntari care sa distribuie              1
pliantele pentru noaptea muzeelor/galeriilor. Expozitii in Parcul Central, Sub Tampa,
Dupa Ziduri, pe stradutele adiacente
ale strazi Republicii.  Sa se creeze o revista de arta a Brasovului, in care sa fie
trecute toate evenimentele si biografii ale
artistilor, etc….
Galerii, platforme de promovare a artistilor, cu posibilitatea de a vinde
/cumpara arta

1

O deschidere mai mare catre artistii aflati la inceput de drum sau care isi desfasoara
activitatea in segmente mai putin                    1
cunoscute de catre public. se iese din sfera traditionala si se abordeaza o viziune
mai autohtona.
Galerii de arte, festivaluri de arte - dar de calitate, nu sa puna in valoare kitschul. Cel
mai important o facultate de arte sau              1
macar o sectie in cadrul universitatii care sa aduca plus valoare din punct de vedere
estetic, artistic.
In alte orase exista case, cladiri, spatii dedicate artistilor locali, pentru productie si
expunere, date ori gratuit de primarii, ori



pe sume modice, artistilor. Exista spatii de stat- muzee si galerii care permit oricarui
arrist recunoscut local ori national sa            1
expuna, fara a fi parte din Uniune. Exista grupuri online locale, administrate si de
privat si de public cu discutii pe zona
artelor- proiecte, concursuri, finantari etc. Exista sprijin. Comunicare transparenta.
Dorinta de a se face arta.
Mai multe locuri pentru a expune și pentru artiștii tineri și fără sa fie nevoiți sa
dea din coate, și mai multe festivaluri de arta vizuala

1

Festivaluri de arta murala 1
Un spatiu oferit de Primarie ca Galerie de artă pentru artistii locali, oferirea
unor spatii la preturi mai mici spre inchiriere artistilor

1

Spatii de lucru pentru comunitatea de artisti 1
Un program de promovare a talentelor artistice locale, nu doar cei din
uniunea artistilor plastici, ateliere de creatie, concursuri, proiecte de cercetare
artistica colectiva

1

Ateliere ale artistilor, festivaluri, cursuri 1
Brașov, oraș al locuitorilor lui. Principalul lucru ține de viziunea pe termen lung: ce ne
dorim să devină orașul Brașov peste
zeci de ani. Folosind resursele moștenite există un potențial evident. Dacă însă
viziunea actuală, de a transforma orașul
într-un Disneyland fără locuitori, persistă, orașul va deveni monoindustrial, turistic.
Pentru a nu ajunge acolo, cred că
putem „implementa” viziunea altor orașe care protejează confortul și interesele
locuitorilor. Locuitorii, așa cum am văzut
în alte orașe, inclusiv turistice, au acces la cultură (nu divertisment), servicii publice,
educație, agrement, sănătate. În prezent Brașovul nu poate nici măcar să păstreze
resursa umană educată și nu se pune problema de a atrage această resursă.  Iau ca
1
exemplu orașul Salzburg, din Austria, unde există turism de calitate, dar localnicii au
loc în oraș. Unul din punctele de atracție
este festivalul de muzică și teatru, eveniment elitist, extrem de costisitor, care însă
atrage un public înstărit și educat. În
România, un exemplu de acest tip, la scară, este Sibiul, care are un festival de teatru
prestigios, unul de film de documentar,
muzee de nivel european, etc.
În domeniul public sculpturi contemporane/ instalații de arta și intervenții artistice. In
spațiile goale ale statului posibilitate de expunere fără milioane de birocrații. Ș nu
locuințe in spații de Rial pentru artiști. In natura festival de land art (e potrivit pt
1
geografia Brașovului). Și de ce nu, ceva creat special pentru nevoile de aici și nu
neaparat copiat sau inspirat din alte părți.
Un privat sa construiască un muzeu de artă modernă și să cumpere lucrări
(cum e țiriac) o universitate de arte

1



Galerii de arta moderne. Evenimente de arta pentru scoaterea din anonimat
a artistilor. Facultatea de Arte.

1

Mai multe evenimente, pentru socializare, cunoaștere, expunere și de ce nu
promovare.

1

Utilizarea artelor ca element de educatie 1
Targuri exclusiv de arta cu durata mica, de cateva zile, poate si tematice. Poate
targuri combinate, de arta si muzica, din care
sa lipseasca eternele tarabe cu alimente.  Spatii de creatie puse la dispozitie de
institutiile publice in care artistii sa poata
desfasura cursuri contracost. In Statele Unite exista Art Centers unde sunt o pleiada
de cursuri pentru adulti contracost                  1
sustinute de artisti profesionisti in diferite medii (majoritatea de arte plastice ca sunt
mai ieftine materialele si mai la indemana pentru toata lumea: pictura in acuarela, in
acrilic, in ulei, pictura intuitiva, pictura tematica, poate ceramica sau lucrul cu lutul).
Un centru pentru expoziții de artă accesibil pentru artiștii noi și cei consacrați
, mai multe licitații sau magazine de arta ,spatii de lucru

1

Sunt orase in jur  ex Sf Gheorge  in care colaborarea privat/ sau CJ este
buna si da calitate

1

Spatii pentru artiști 1
Sfera artelor vizuale 1
Sa fie sali de expunere generoase cu fregventa mare de expunere.Managerii
sa aibe disponibilitate sa dea sanse si celor care n-au studii superioare in
arta.

1

Arta stradala ar putea fi incurajata, artistii locali ar putea fi invitati sa aduca
culoare si sa puna in valoare spatiile publice

1

Mai multe târguri unde artiștii emergenți își pot expune produsele/lucrarile și
unde se pot promova. Mai multa reclama pentru evenimentele de arta
vizuala, fizica dar și media

1





























Q13.8.1-Q13.8.5 - Primele 5 nevoi ale artiștilor – RĂSPUNSURI CUMULATE

Q13.8.1-Q13.8.5 - Primele 5 nevoi ale artiștilora – RĂSPUNSURI
CUMULATE

Respon
ses

Spații pentru creație 28
Spațiu pentru expunere și vânzare 27
Finanțare/Bani/Burse 15
Promovare 14
Evenimente/Târguri de artă/Festivaluri 13
Programe de formare profesională: facultate, master 8
Galerii 7
Networking 7



Tabere, cercuri, workshopuri, întâlniri de creație 7
Formarea unei comunități a artiștilor 6
Oferte de proiecte din partea administrației locale 4
Festivaluri de artă 2
Materiale 2
Colaborare transparentă cu autoritățile locale, consultanță, susținere 2
Decizii/proiecte în urma consultării și împreună cu artiștii la nivel
administrativ

2

Baze de date cu artiști, curatori 2
Susținere în educarea publicului 2
Platformă pentru vânzare 1
Rezidențe 1
Atragere investitori în artă 1
Atragere colecționari 1
Expunerea în online, social media a comunitatii artistilor plastici din
Brasov

1

Cuptoare colective si spatiu de depozitare a materialelor 1
Lictitatii și magazine de arta 1
Crearea unui portofoliu 1
Brainstorminguri 1
Expunere în spațiu public fară taxe 1
Concursuri / Proiecte locale cu premii/platite pt. lucrari de arta pt.
spatii/cladiri publice, rezidente artistice

1

Cursuri de educație financiară, management 1
TOTAL RĂSPUNSURI CUMULATE ( fără nu știu, nu răspund) 160







Raport cercetare cantitativă manageri





2.4.Care este denumirea programului și a instituției, la cel mai înalt
nivel de educație pe care l-ați absolvit în sfera artelor
vizuale/culturii? - Manageri

Frecvența
răspunsuril
or

Universitatea Națională de Arte București 2
Media culture - Mastricht University 1
Doctorat Universitatea "Babeș-Bolyai" Cluj-Napoca 1
Licența în istorie, specializarea Arheologie, Universitatea Babeș-Bolyai 1
Am absolvit istoria, iar cele mai multe cunoștințe de istoria artei le-am
deprins prin vizitarea regulată a muzeelor și galeriilor, de stat și private. 1
Liceul de Arta Brasov 1



Muzeografie 1
Doctorat in istorie modernă a Transilvaniei, universitatea Babeș Bolyai
Cluj Napoca 1
Universitatea „Lucian Blaga” Sibiu, Facultatea de Istorie și Patrimoniu  -
licentiat in istorie 1
Pedagogie muzicala gradul definitiv Universitatea Transilvania Brașov 1
Universitatea de Arte Teatrale și Cinematografice I. L. Caragiale -
București 1
Universitatea Lucian Blaga, Master Teoria și practica managementului
instituțiilor și evenimentelor culturale 1
Nu este cazul 6
TOTAL 19

2.6.Dacă răspunsul la întrebarea anterioară (2.5.) este „Da” vă
rugăm să detaliați: - manageri

Frecvența
răspunsuri
lor

Școală de vară Institute for Cultural Diplomacy, școală de vară Central
European University ”Cultural policies and practices after 89” 1
Cursuri de antreprenoriat cultural, de istoria artei, de curatoriat și
realizarea expozițiilor de artă 1
Management cultural 1993, 1998, 2002 - Fundația Parteneri pentru
Dezvoltare Locala 1
Training , Casa de licitații Obiecte de artă și antichități. 1
Școala Populară de Arte și Meserii Tiberiu Brediceanu - istoria artei,
design 1
Cursuri de formare profesionala în cultură 1
Curs de formator, manager cultural, evaluator proiecte, muzeograf 1



Muzeograf, Strategii de marketing specifice produselor culturale 1
Curs Manager cultural la INCFC 1
Ateliere pictură 1
Formare scriere bugete, formare cultura în educație 1
Curs CURATOR - INCFC, Curs Marketing muzeal - INCFC 1
CICAE (arthouse management), Restart Lisabona (producție de film),
Școala Populară de Arte Brașov (actorie) 1
Nu este cazul 6
TOTAL 13

























































































Q4.8 În afară de instituțiile enumerate anterior, din ce
organizații profesionale/ asociații cu activitate în
domeniul artelor vizuale/culturii (mai) faceți parte?

Frecvența -
Manageri

Rețeaua Naționala a Muzeelor din România 4
Consorțiul Cultural Corona 2
Presă culturală și curator independent neremunerat 1
Asociatia Artessenția 1
Asociatia Maya Mastermind 1
Asociația WeWilder 1
U.A.P Brașov 1
Asociația Culturală KunStadt 1
Nici una 9
Total (un manager face parte din două asociații) 20



5.2. Ce rol(uri) considerați că vă
caracterizează în cea mai mare măsură în
aceste activități independente?

Frecvență (răspunsuri
multiple) - Manageri

Nu este cazul 9
Organizator/ Organizatoare de evenimente 4
Manager de proiect 3
Colecționar(ă) de artă 3
Artist(ă) 3
Voluntar(ă) la evenimente 2
Specialist PR cultural 2
Manager cultural 2
Curator/Curatoare 2
Consultant artistic 2
Trainer/Profesor/Profesoară de arte vizuale 1
Specialist marketing cultural 1
Promotor de evenimente 1
Jurnalist(ă) cultural(ă) 1
Evaluator/ Evaluatoare opere de artă 1

























































7.1.1 – 7.1.17  În ultimii 10 ani, ați inițiat/organizat la nivel național următoarele
activități în calitate de manager?









7.6.1 – 7.6.17 -  În ultimii 10 ani, ați inițiat/organizat la nivel internațional
următoarele activități în calitate de manager?

















8.8.1. – 8.8.10. În ultimii 10 ani, ați participat în calitate profesională la
următoarele activități în atelierul unui artist/ unei artiste - Manageri































































































































































10.1.1. În ce măsură ați colaborat la realizarea unui eveniment din sfera artelor
vizuale și ați fost mulțumit(ă) de colaborarea cu următoarele roluri instituționale,
instituții, organizații și evenimente în calitate de manager?

























































12.1.În ce măsură folosiți următoarele canale de publicitate pentru a vă promova
activitățile din sfera artelor vizuale și în ce măsură considerați că aceste canale de
promovare funcționează?  - Manageri





















































































13.8.Care sunt, în opinia dumneavoastră, primele 5 nevoi ale
artiștilor vizuali din Brașov în ceea ce privește dezvoltarea
profesională? - Manageri

Frecvența
răspunsurilor

Spații de expunere 10
Ateliere de creație 10
Formare/Cursuri/Burse/facilitare internship 6
Galerii / Spatii pentru comercializarea lucrarilor 4
Foduri pentru proiecte 4
Promovare 3
Nu stiu 3
Lectori / mentori/Mentorat 3
Susținere financiară (tabere, workshop-uri, expoziții externe, etc.) 2
Siguranță financiară și integrare pe piața muncii 2
O organizație profesionala cu management
profesionist/Management artistic 2
O buna legatura cu autoritățile locale 2
Numarul mic de targiri de arta 2
Expoziții dedicate artiștilor locali 2
Public educat 1
Implicarea în gestionare evenimente 1
Dezvoltarea platformelor online 1
Colocvii, mese rotunde 1

13.9.Care sunt, în opinia dumneavoastră, primele 5 nevoi ale
managerilor culturali din Brașov în ceea ce privește
dezvoltarea profesională? - Manageri

Frecvența
răspunsurilor

Formare profesională/ management
cultural/Specialiști/Lectori/Mentori/ Internship 12
Sprijin instituțional /Burse/ Susținere financiară / Fonduri/ Scriere
proiecte 8
Spații adecvate 4
Dialog transparent cu autoritatile/ Eficientizarea comunicări/ 4
Dezvoltarea infrastructurii/politici culturale coerente/Strategii pe
minim 5 ani/Viziune 4
Spatii pentru evenimente culturale/Atragerea publicului 3
Plan de dezvoltare culturală locală 2
Libertate creativă 2
Grupuri organizate de artiști 2
Cresterea bugetului pentru actiuni culturale initierea de schimburi
culturale și relaxarea condițiilor pentru accesare 2
Strategie pe termen mediu și lung, facilitare intership,
fiscalizare-impozitare zero 1
Promovarea la nivel național/internațional a activității locale 1
Predictiblitate 1
Pograme publice pentru susținerea manifestarilor culturale 1



Oprtunități de networking cu alți operatori la nivel național   cursuri
de perfecționare pe diferite skill-uri 1
Întâlniri cu artiștii vizuali locali 1
Facilitarea întâlnirilor artiștilor cu publicul, cercetare și studii
culturale 1
Design Grafic 1
Cresterea nivelului de salarizare 1
Conștientizare a activităților culturale la nivel de populație și a
importanței activităților culturale de către 1
Comunicare cu artiștii plastici 1
Colaborări la nivel național și internațional 1
Colaborarea cu mediul privat local 1
Accesul la informație 1
Conferințe pe tema de management cultural  1









CRISTINA BODNĂRESCU - ARTIST VIZUAL

1. Cum ți-ai început activitatea artistică și ce te-a determinat să-ți alegi această
carieră?

Germenii creației existau încă din perioada liceului, când am descoperit prima mea
pasiune, fotografia, dar pe parcursul facultății ideile au început să prindă mai mult
contur, pasiunile să se ramifice și nevoia de a face din artă ceva permanent să se
instaleze definitiv.

2. Care a fost motivația din spatele deciziei tale de a locui la Brașov?

La momentul mutării mele în Brașov aveam nevoie de o schimbare de peisaj, din
toate punctele de vedere. Orașul mi-a plăcut pentru liniștea și natura oferite, însă
artistic nu promitea prea mult. Pentru că am reușit să încheg niște legături personale
semnificative cu oameni de aici, am decis să rămân în Brașov și să încerc să
contribui la dezvoltarea sa.

3. În ce măsură activitatea ta artistică se desfășoară la Brașov și în ce măsură
se desfășoară în alte orașe/țări?

Lucrând mult cu new media, activitatea mea de creație o desfășor în mare parte în
studioul meu din Brașov, iar pentru expunerea către public merg acolo unde sunt
dorită, de obicei în galerii din București, dar și la festivaluri de profil din țară și
străinătate.

4. Cum găsești sfera artelor vizuale de la Brașov?

Scena artelor vizuale din Brașov este una neîmplinită, destul de săracă și în
obscuritate. Nu avem (suficiente) spații de artă contemporană care să aducă
publicului noi artiști, care să dezvolte viziuni diferite și să angreneze o comunitate cât
mai mare. Cred că din acest motiv mulți artiști nu își găsesc locul și nici publicul, și
decid să se mute în orașe în care cultura, domeniul lor de activitate, are un rol
semnificativ.

5. În ce măsură ai colaborat sau ai simțit că poți colabora cu alți artiști/alte artiste
din Brașov?

Am observat că există artiști mai curioși și care ies ușor din carapace. Cei cu care
am colaborat până acum au venit din sfera muzicii și a dansului și au fost foarte
receptivi și deschiși către experiment și discuții.

6. În ce măsură ai colaborat și cum găsești colaborarea cu instituțiile și
organizațiile culturale din Brașov?



Am avut doar câteva colaborări cu organizații culturale locale. În majoritatea
cazurilor au fost de succes, însă drumul e mereu pavat cu dificultăți, peste care
trebuie să treci, dacă nu le poți evita. Uneori am simțit că statutul de artist e luat în
derâdere chiar și de către alți artiști, care conduc asociații culturale.

7. Cât de importantă este din punctul tău de vedere relația artistului/artistei
contemporan(e) cu un curator?

Rolul artistului contemporan independent se confundă de multe ori cu rolul
curatorului, al managerului, al contabilului, al responsabilului de comunicare, astfel
încât arta devine o muncă extrem de solicitantă, și mult mai puțin creativă. Pentru a
lăsa mai mult loc creativității, cred că este importantă colaborarea cu un curator care
înțelege pe deplin demersul artistic și care poate să-l pună în lumina cea mai
potrivită, pentru ca mesajul să ajungă la publicul potrivit. Astfel de relații necesită
receptivitate și deschidere de ambele părți.

8. Care sunt acei artiști/ acele artiste din România sau din afara țării, pe care
îi/le consideri repere / modele?

Reperele mele se schimbă constant, odată cu mine și interesele mele. Acum
apreciez foarte mult artiști care lucrează în zona postumanismului, introducând
tehnologii noi și interactivitate în instalații și spectacole, precum grupul Fronte Vacuo
sau studioul Drift.

9. Care ar fi din punctul tău de vedere cea mai importantă măsură / schimbare
(la nivel legislativ, procedural, de oportunități etc.) care ar dinamiza sfera
artelor vizuale la Brașov?

Cred că sunt multe lucruri de schimbat pentru a scoate din anonimat arta (vizuală)
brașoveană, iar prima etapă și poate și cea mai dificilă ar fi schimbarea
mentalităților. Un oraș care își prețuiește locuitorii și dorește să ofere generațiilor noi
un viitor mai luminos, încearcă să investească cât mai mult în dezvoltarea culturii,
implicând activ comunitatea și oferind șanse egale artiștilor independenți. Cred că
instituțiile și organizațiile culturale au nevoie de mai mulți profesioniști, de implicare
sinceră și non-nepotistă pentru a oferi mai multe oportunități scenei locale.

10. Care sunt planurile tale de viitor cu privire la dezvoltarea ta ca artistă?

În următorii ani îmi doresc să aduc lângă mine o mână de artiști interdisciplinari,
pentru a crea un studio de cercetare și creație axat pe interacțiunea om-computer cu
aplicații în artele performative.



HOMEBOY - ARTIST VIZUAL

1. Spuneai la un moment dat că faci parte din prima generație de artiști stradali
din România. Cum consideri că s-a schimbat lumea street art-ului din
România din momentul în care ți-ai început activitatea în această sferă și
până acum?

În ultimii zece ani s-a dezvoltat foarte mult - mai ales pe zona de neo-muralism
(prezentată în general sub umbrela ”street art”) și a evoluat - destul de slab - pe
partea de a crea o infrastructură pentru artiștii stradali - prin asigurarea de pereți
legali. Există exemple pozitive în acest sens - pereți legali - în orașe ca Iași, Cluj,
Roman. De asemenea legislația nu include activități de genul intervențiilor artistice
de acest gen - de multe ori pictarea unui mural legal necesită aceleași acte și taxe
care se aplică la construirea unui zid.

2. Cum găsești dezvoltarea sferei de street art de la Brașov față de aceea din
alte orașe din țară și/sau din afara țării?

În Brașov au fost făcute niște picturi murale, în general în cadrul unor festivaluri -
există o mișcare tânără de artiști care vin din zona graffiti - dar nu există pereți legali
unde artiștii să poată desena liber sau începătorii să-și poată exersa tehnica.

3. În ce proporție activitatea ta artistică se desfășoară la Brașov și în ce măsură
se desfășoară în alte orașe/țări?

Activitatea mea artistică se desfășoară în Brașov - implică muncă de studiu și
”atelier” dar majoritatea lucrărilor sunt realizate în alte orașe - prin festivaluri sau
întâlniri artistice independente.

4. Care a fost motivația din spatele deciziei de a rămâne la Brașov și de a-ți
desfășura activitatea aici?

Fiind brașovean sunt legat de Brașov - în multe feluri. Are o proporție de urât/frumos
cu care m-am obișnuit. Într-un anume fel orașul are o influență mare în felul în care
arta mea și-a găsit direcția.
Faptul că nu au existat pereți legali sau multe locuri în care să pot desena m-a făcut
să mă ”refugiez” mai mult în studiu indoor decât lucrul outdoor - unde graffiti-ul are
sens.
Lucrul ăsta m-a dus spre a chestiona relațiile între spațiul public / graffiti, de a-mi
lămuri căutări estetice sau de sens asupra acestei forme de artă aflată la început.
În același timp în momentul de față această condiționare îmi permite ca lucrările pe
care le fac să poată funcționa și în mediul urban sub formă de lucrări murale sau
graffiti cât și în spațiul clasic al unei expoziții - instalații sau lucrări de grafică și
pictură.



5. În ce măsură ai colaborat sau ai simțit că poți colabora cu alți artiști/ alte
artiste din Brașov?

De-a lungul timpului am colaborat cu mulți artiști brașoveni - atunci când am putut
găsi un numitor comun în ceea ce ne propunem.

6. În ce măsură ai colaborat și cum găsești colaborarea cu instituțiile și
organizațiile culturale din Brașov?

Colaborările au fost bune - nu au fost foarte multe, pentru că nici evenimente care să
acopere zona mea de interes nu au fost foarte multe.

7. Cum se îmbină celelalte activități creative ale tale cu acelea din sfera artelor
vizuale?

În general foarte bine - se completează. Interesul pentru partea de muzică mi-a
educat și inspirat interesul pentru artele vizuale.

8. Care ar fi din punctul tău de vedere cea mai importantă măsură / schimbare
(la nivel legislativ, procedural, de oportunități etc.) care ar dinamiza sfera
street art-ului la Brașov?

Nu știu neapărat dacă dinamizarea fenomenului street art e ceea ce îmi doresc.
Din punctul meu de vedere ar fi important pentru început să existe niște zone
generoase și de preferat în mai multe părți din oraș unde - în baza unor reguli
simple și de bun simț - artiștii să poată desena, fără autorizații suplimentare,
prezentat proiecte, schițe, etc. În același timp începătorii își pot exersa tehnica
într-un spațiu - și nu aleatoriu pe străzi.

Legat de picturile murale: din experiență, observ cum majoritatea festivalurilor sunt
niște evenimente organizate de oameni din afara fenomenului, fără educație estetică
sau cunoștințe detaliate despre scena de street art și inițiativele lor, lăudabile ca
intenție, se transformă de multe ori în lucrări îndoielnice din punct de vedere estetic
sau chiar kitschuri evidente. Lucrul ăsta se întâmplă pentru că, de multe ori, artiștii
selectați nu au un portofoliu sau experiență și mulți dintre ei pictează primii pereți,
invitați în cadrul unui festival.

9. Care sunt acei artiști/ acele artiste din România sau din afara țării, pe care
îi/le consideri repere / modele?

În România îmi plac Pisica Pătrată și Radu Pandele.

10.Care sunt planurile tale de viitor cu privire la dezvoltarea ta ca artist?



Am niște expoziții personale în gând - sunt câteva direcții pe care vreau să le
explorez. Un loc unde să poți desena graffiti legal - cred că ar fi un pas înainte.



ADRIAN LĂCĂTUȘ - MANAGER CULTURAL

1. Cum v-ați început activitatea la Centrul Multicultural al Universității
Transilvania din Brașov și care este statutul dumneavoastră în cadrul acestei
instituții?

Mi-am început activitatea la Centru chiar de la începutul creării acestuia în cadrul
Universității Transilvania, mai întîi ca „adjunct” al profesorului și poetului Andrei
Bodiu, iar apoi, după dispariția prematură a acestuia ca director din 2015, cînd
centrul primit și renovarea spațiului său de la parterul Rectoratului. Ca profesori de
literatură ai Facultății de Litere (și decani de fapt, Andrei înaintea mea) eram probabil
cel mai aproape dintre colegii din universitate de scena artelor contemporane, în
primul rînd de poezie, proză și dezbaterile de idei, desigur, dar și de artele vizuale
sau teatru. Deja organizam multe evenimente și Andrei Bodiu pornise în 2013
Bienala de poezie europeană, festivalul nostru internațional de poezie. Universitatea
a dorit atunci să extindă și să permanentizeze prezența ei culturală și artistică, atît în
interiorul comunității ei de studenți și profesori, cît și în afara ei, în comunitatea
brașoveană și în grupul ocazional dar cel mai adesea exigent și educat al oaspeților
noștri și al turiștilor. Astfel s-a creat și formal Centrul Multicultural, ca o structură a
universității, cu un spațiu și un program proprii. Eu sunt de la început directorul lui, o
poziție de reprezentare mai degrabă, de autoritate decizională, dublată și de cea a
decan al Facultății de Litere. Ca structură, Centrul se subordonează doar rectorului
universității și are autonomie deplină în ceea ce privește conținutul programelor sale.

2. Care considerați că au fost cele mai importante realizări ale dumneavoastră
în calitate de manager cultural în cadrul Centrului Multicultural al Universității
Transilvania din Brașov?

Cea mai importantă realizare generală cred că este formarea și consolidarea unui
public care știe deja ce așteaptă și ce găsește la evenimentele Centrului
Multicultural, și care cred că nu este dezamăgit. Este de fapt un public divers,
polimorf, configurat pentru fiecare gen artistic pe care îl reprezentăm, dar care se
intersectează adesea. Avem un public pentru programul nostru Chamber Jazz @
Universitatea Transilvania, un public pentru expozițiile de artă contemporană, unul
pentru seriile de documentare, unul pentru lecturile de poezie etc. Studenții (dar și
liceenii) sunt parte din toate și asta e o mare satisfacție și un obiectiv permanent
pentru noi pentru că Centrul dorește să contribuie la educația artistică și
(multi)culturală a tinerilor într-un mod direct, ca experiență.

Dacă întrebarea se referă la realizări personale și manageriale, atunci cred că cele
mai bune programe pe care le-am realizat sunt Bienala de poezie europeană (care a
ajuns la a 5-a ediție anul trecut) și programul nostru de jazz cameral, Chamber Jazz
(intrat și el în a 7-a stagiune). Am avut și multe expoziții excepționale, memorabile,
care au implicat un efort managerial important. Nu în ultimul rînd, faptul că am reușit,



prin deschiderea acestei universității, să creăm un spațiu unic și sustenabil cu
programe culturale interesante fără de complementul căruia nu cred că se mai poate
concepe existența unei universități contemporane, e probabil o realizare în sine.

3. Cât de importantă este din punctul dumneavoastră de vedere activitatea
Centrului Multicultural al Universității Transilvania în sfera artelor vizuale la
nivel local și național și ce proporție din activitatea Centrului este reprezentată
de această sferă?

Centrul este în primul rînd, adică la primul contact cu publicul, o galerie sau un
spațiu expozițional, de artă. Așa că arta vizuală e pentru noi un obiectiv primar,
foarte important. Chiar dacă spațiul nostru găzduiește și alte evenimente din alte
genuri (muzică, literatură, performance, film, conferințe) și este un spațiul
multifuncțional, expozițiile de artă contemporane sunt un interes și o prezență
permanente în Centru.

La nivel local, pe scena artelor din Brașov, cred că avem un rol important, din două
motive diferite, chiar opuse. Mai întîi, cel negativ: în Brașov nu sunt suficiente spații
expoziționale adecvate, nici pe departe. Asta face ca cererea de expoziții să fie mai
mare decît capacitatea actuală a orașului și aici, noi, prin dimensiunea spațiului,
condiții de prezentare, management, acces liber putem prelua o parte din această
cerere. Apoi, într-un sens pozitiv, stabilitatea și continuitatea pe care ni le oferă
poziția noastră în cea mai mare universitate din centrul țării sunt argumente pentru a
prezenta în condiții bune artiști interesanți. Cred că am stabilit un standard, estetic,
curatorial și conceptual al expozițiilor noastre, prin selecțiile pe care le facem.

Centrul joacă și un rol național și internațional chiar pentru că suntem de la început
un partener al institutelor culturale străine care ne propun regulat evenimente
inclusiv din sfera artelor vizuale și unele dintre cele mai interesante și de succes
expoziții le-am realizat prin astfel de colaborări. De asemenea, am avut și avem
colaborări bune cu galerii sau artiști din București, Cluj, Iași, Timișoara, Târgu
Mureș, Sfântu Gheorghe, și astfel am putut aduce publicului local artiști din
contemporani interesanți din afara Brașovului.

4. Cum găsiți mediul artelor vizuale din Municipiul Brașov în comparație cu cele
din alte orașe din țară?

Din păcate mediul artelor vizuale în Brașov este sub potențialul orașului și chiar sub
cel al artiștilor brașoveni. În ciuda faptului că Brașovul are un muzeu de artă, un liceu
de artă și o filială a UAP, lipsa spațiilor de expunere și de creație care să creeze
vibrație și emulație în jurul artelor vizuale contemporane, să coaguleze grupuri de
artiști și să lărgească (și să educe) publicul pentru artă reprezintă o mare frînă și un
recul al acestui mediu.



5. Cum este colaborarea dumneavoastră cu celelalte instituții și organizații
culturale din Brașov?

Colaborarea noastră a fost de la început una foarte bună, am avut proiecte comune
atît cu instituțiile tradiționale de cultură (muzeele – cel de artă în primul rînd,
biblioteca județeană, filarmonica) cât și cu ong-urile culturale mai active din Brașov,
mai ales în domeniul muzicii, filmului și artelor vizuale (Forum Arte, Artburg, Centrul
Cultural German, KunSTadt, Artessentia, Depoul de artă urbană și alții).

6. Cum selectați proiectele de arte vizuale pe care le prezentați în cadrul
Centrului Multicultural?

Centrul Multicultural are de la început un consiliu consultativ, un board, format din
cîțiva artiști și critici prestigioși, români și străini. Propunerile mai controversate sau
ambigue le discutăm în acest cadru. În rest, proiectele le creăm, le aprobăm sau le
invităm noi. Criteriul principal este ca acestea să fie relevante și interesante
conceptual pentru o experiență nouă și semnificativă a publicului. Am respins de la
început proiecte care nu ni se păreau originale sau relevante și cred că am reușit să
păstrăm o linie destul de înaltă a nivelului expozițiilor prezentate la noi.

7. Care credeți că ar fi acea schimbare/măsură (la nivel legislativ, procedural, de
oportunități etc.) care ar avea cel mai mare impact în creșterea calității
producției artistice din oraș?

Înființarea unui spațiu/centru dedicat artelor contemporane (eventual prin
reconvertirea unor clădiri industriale sau prin construirea unui centru nou) care să
conțină spații expoziționale și ateliere, atribuite prin concursuri de proiecte (cu juriu
profesional), pe perioade determinate, supuse evaluărilor la final.

8. Care e acel lucru care considerați că nu v-a reușit (încă) din punctul de
vedere al activității la nivel cultural, în Municipiul Brașov?

Cred că încă nu am reușit să impunem suficient în conștiința publicului originalitatea
școlii de literatură contemporană de la Brașov și a figurilor ei cele mai
reprezentative, scriitori de prim nivel precum Alexandru Mușina, Gheorghe Crăciun
sau Andrei Bodiu. Mișcări similare cred că trebuie realizate și în artele vizuale, cu
recunoașterea publică a personalităților din pictură (Hans Mattis-Teutsch, școala de
la Poiana Mărului) și formularea lor în centrul unor programe care să catalizeze noi
energii: tabere, rezidențe, premii.



9. În ce măsură considerați că necesarul de resursă umană specializată în
domeniul managementului cultural (și al sferei culturale în general) este
acoperit în oraș?

Într-o mică măsură, și nu din cauză ca nu ar fi oameni, în special tineri, competenți în
management și comunicare culturală și artistică (sunt, și sunt și mai mulți care se
formează acum în domenii noi, la universități bune de la noi și de aiurea) dar nu sunt
create posturi noi nici în structura administrației publice, nici în instituții pentru a-i
atrage și a ieși din stagnarea și inerția care caracterizează în mare măsură starea de
lucruri curentă.

10.Care sunt planurile dumneavoastră de viitor cu privire la dezvoltarea activității
Centrului Multicultural al Universității Transilvania din Brașov?

Cel mai important proiect (relativ) nou, care să se alăture celorlalte programe ale
Centrului este programul de rezidențe artistice Artist in residence @ Transilvania
University căruia îi trebuie o nouă promovare și un nou suflu și Centrul de
creativitate pentru studenți (dar nu numai) care se configurează în această perioadă
în cadrul Institutului de Cercetare al Universității.



MARCELA RĂDULESCU - ARTIST VIZUAL

1. Cum v-ați început activitatea artistică și ce v-a determinat să vă alegeți
această carieră?

Desenam ca toți copiii pe toate caietele. În liceu am urmat niște cursuri de desen la
Școala Populară de Artă, clasa profesorului și graficianului Harald Meschendorfer
care s-a pronunțat că “are ceva talent”. Eram iubitoare de operă și teatru așa că
m-am hotărât să dau la scenografie, la București. În acel an însă, toți brașovenii
înscriși la arte au fost dirijați spre Cluj, așa că iată-mă absolventă a Institutului de
Artă Ion Andreescu - secția Grafică (scenografie nu exista la Cluj). Am îndrăgit
această specialitate, cred că mi se potrivește. S-a alăturat și latura pedagogică și
norocul de a găsi în Brașov un Liceu de Artă gata înființat și o Filială a UAP foarte
activă. Totul ca la carte. Doar să te apuci de treabă.

2. Care considerați că sunt principalele d-voastră realizări, ca artistă?

Până acum nu aș fi știut ce să răspund, dar acum mă încumet: faptul că la vârsta
mea mai lucrez zilnic și expun. Am participat la sute de expoziții, am primit câteva
premii, am în jur mulți elevi, deveniți colegi, despre alții aud sau citesc, alții mă salută
pe stradă.

3. Care a fost motivația din spatele deciziei de a rămâne să locuiți și să creați la
Brașov?

Este orașul meu natal, îl iubesc și părea că dorește să-și dezvolte și o latură
culturală… părea. Am avut un loc de muncă stabil, beneficiez de un atelier în care te
închizi și simți că ești în centrul lumii, nu mai ai nevoie de nimic. Chiar și când în jur
totul se prăbușește.

4. Cum considerați că a evoluat sfera artelor vizuale din municipiul Brașov din
momentul în care v-ați început cariera și până în acest moment?

Înainte de ‘90 totul era reglementat, ritmat, previzibil. După ‘90, o perioadă de
frenezie și speranțe, după care tot mai multe perturbări, constrângeri, nesiguranță,
senzația stranie că acest oraș nu are nevoie de tine. Vorbesc despre breaslă.
Personal, poate datorită vârstei și a obiceiului de a lucra zilnic ești mai stabil, expui
în alte orașe, în toată țara, chiar și în afară. Individual poți avea satisfacții dar asta nu
are nimic de-a face cu orașul. Filiala, comunitatea a pierdut mult. Nu poate face
evenimente notabile dacă nu e sprijinită. Arta pare că e o problemă personală dar
doar la un nivel mic. Dacă vrei să conteze, să devină un CEVA major, să devină o
mișcare, atunci intrăm în altă dimensiune. Trebuie sprijin. Ambele căi presupun o
mare cheltuială de energie, dar când nu ești singur ai alt elan.



5. În ce măsură ați colaborat sau ați simțit că puteți colabora cu alți artiști/alte
artiste din Brașov de-a lungul carierei dumneavoastră?

Mă consider un om de echipă, răspund cu plăcere oricărei solicitări/provocări - din
păcate din ce în ce mai rare, poate și din cauza costurilor sau a timidității, a
nesiguranței. Să aduni mai mulți artiști la un loc e treaba galeriștilor, a curatorilor
care știu să o facă în mod coerent. Altfel e o adunătură de imagini care în cel mai
bun caz nu-și dăunează prea mult. În Brașov specialitățile acestea lipsesc cu
desăvârșire. Încercările nereușite conduc la amatorism.

6. În ce măsură ați colaborat și cum găsiți colaborarea cu instituțiile și
organizațiile culturale din Brașov?

Am fost solicitată doar de un muzeu, m-am dus cu plăcere. Am făcut voluntariat cu
organizații caritabile. Cu instituțiile culturale nicio tangență, nu avem ocazia să ne
intersectăm decât ca persoane private. Am colaborat cu revista Astra. Singura
organizație culturală cu care am colaborat a fost Artessentia la cele două Bienale.
Bănuiesc că astfel de colaborări trebuie orchestrate de cineva.

7. Cât de importantă este din punctul dumneavoastră de vedere apartenența ca
artist/ă la o asociație/organizație profesională?

De la începutul activității am făcut parte din filiala UAP Brașov, mi s-a părut benefic,
chiar esențial să aparții unei structuri profesionale. Chiar și la această vârstă sunt de
aceeași părere - sau mai ales acum. Înainte de a ieși cu lucrarea ta în lume este
bine - simți nevoia - să o confrunți, să o supui părerii colegilor. Noi ne vizităm
frecvent atelierele, facem schimb de idei, de informații, ne consultăm. Nu m-aș putea
lipsi de această practică. Arta nu se naște pe un teren sec, e mult mai prielnic un
teren activ, fertilizat de generații de practicieni. Numai pe un astfel de teren apar
vârfurile. Aglomerările de artiști, coloniile, sunt întotdeauna propice. Confruntarea în
expoziții colective te stimulează. Este foarte bine că o avem, chiar așa slăbită și
diluată cum e (vorbesc de filială). Unii spun că e o formă comunistă, eu spun că e
profund umană asocierea, pe baza intereselor comune, a unor idealuri.

8. Care sunt acei artiști/acele artiste din România sau din afară, pe care îi/le
aveți ca repere/modele în activitatea dumneavoastră?

Bineînțeles clasicii la care am simțit un puternic interes pentru desen. Grigorescu,
Luchian, L. Macovei, M. Dumitrescu precum și Leonardo, Michelangelo, Dürer și
Rembrandt, Picasso, Degas sau Schiele. Nu a existat expoziție pe care să o vizitez
sau album să-l răsfoiesc și să nu găsesc ceva de admirat.



9. Care ar fi, din punctul dumneavoastră de vedere, cea mai importantă
măsura/schimbare (la nivel legislativ, procedural, de oportunități, etc) care ar
dinamiza sfera artelor vizuale in Brașov?

Ce bine ar fi să știu răspunsul la aceasta/aceste întrebare/întrebări. Ce ar fi dacă
s-ar începe cu o întrebare din partea unui OFICIAL, dacă nu priceput, cel puțin
binevoitor: ”- Bună ziua. - Cine sunteți domnilor, ce ați făcut în ultimii 30 de ani, ce
planuri aveți? Ce puteți face pentru oraș?” Sau ceva pe aproape. Sigur că e nevoie
de niște condiții minimale pe care un tânăr nu și le permite, iar când și le-ar permite
a luat-o deja pe alt drum. Artiștii sunt și ei la fel ca toți oamenii: au un cap, două
mâini și picioare, deci își pot câștiga viața la fel ca oricine, dificultatea intervine
atunci când trebuie să investească timp și mai ales bani, și nu puțini, în ceva care nu
e sigur că va avea și rezultate. Atunci intervin abandonurile. V-aș propune un
exemplu de la care s-ar putea porni o discuție aplicată: conceptul Bibliotecii
Municipale din Helsinki.

10. Ce sfaturi i-ați da cuiva care își începe acum cariera artistică la Brașov?

Nu e nevoie să-i spun să plece căci pleacă singur dacă are un pic de curaj. Dacă
m-ar întreba unde poate să facă o expoziție, i-aș răspunde cu siguranță să se ducă
la Sf. Gheorghe, acolo găsește săli moderne, curatori, critici și cred că și public.
(Iertați-mi insolența, dar realitatea e atât de evidentă încât mi-o permit).



VALER RUS - MANAGER CULTURAL

1. Cum v-ați început activitatea la Muzeul „Casa Mureșenilor” și care este acum
statutul dumneavoastră în cadrul acestei instituții?

Am fost recrutat în anul 2000 de către fosta noastră directoare, Sanda Maria Buta,
pe bază de recomandare. După parcursul ierarhic firesc, de muzeograf (2000-2001)
și șef de secție (2001-2005), din anul 2005 sunt managerul acestui muzeu, cu o
întrerupere de 4 luni în anul 2019, când, la solicitarea Consiliului Județean, am
asigurat managementul interimar la Muzeul de Etnografie Brașov.

2. Care considerați că au fost cele mai importante realizări ale dumneavoastră în
calitate de manager cultural în cadrul Muzeului „Casa Mureșenilor”?

Fără a face o ierarhizare între aceste reușite, aș începe cu formarea echipei. A fost
de departe cel mai important lucru și cel de care sunt cel mai mândru, pentru că fără
colegii mei nu aș fi putut realiza nimic din ce am făcut în toți acești ani între
2005-2022. Apoi cred că am investit considerabil în resursele materiale ale instituției,
pentru a putea face față cerințelor modernității: sisteme de luminat moderne, sisteme
de alarmă și monitorizare video, rețele informatice, computere cu configurații
competitive, aparate video și de fotografiat, laptopuri și tablete. Un al motiv de
mândrie îl reprezintă resursele financiare considerabile atrase în ultimii 12 ani prin
proiectele culturale cu finanțare nerambursabilă. Suma totală atrasă depășește 1,2
milioane de lei iar numărul proiectelor este de peste 30, cu o medie mai mare de
două proiecte pe an, începând cu anul 2010. Acest lucru a fost posibil și pentru că
foarte mulți dintre colegii mei au urmat cursuri de formare profesională esențiale,
precum cele de muzeograf, manager de proiect, formator, ECDL și altele.

3. Deși este mai degrabă un muzeu de tip casă memorială, Muzeul „Casa
Mureșenilor” are o activitate constantă la nivelul prezentării de expoziții de
artă modernă și contemporană. Care a fost motivația din spatele deciziei de
reorganizare a muzeului și de creare a programului cultural astfel încât să
includă și această componentă?

Acum mulți ani discutam cu colegi din muzeele din țară și am avut împreună o
concluzie, nu neapărat surprinzătoare: dacă nu deschidem ușile muzeelor către arta
și creația contemporană cum vom putea dezvolta colecțiile noastre de patrimoniu în
viitor? Ideea este că validarea muzeală sau încurajarea sunt necesare pentru tinerii
artiști contemporani, dar și pentru cei consacrați, ceea ce va permite mai ușor
accederea ulterioară la statutul de patrimoniu. Și Picasso sau Van Gogh au fost
respinși de marile muzee și galerii în tinerețea lor, iar azi îi admirăm cu respect de pe
simezele marilor muzee ale lumii. Apropo de Ghenie și performanțele sale uluitoare,
noi riscăm azi să împiedicăm accesul în muzeu unui viitor Brâncuși, ceea ce este
mult prea riscant.



4. Cum găsiți mediul artelor vizuale din Municipiul Brașov în comparație cu cele
din alte orașe din țară?

Din păcate cred că mediul artelor vizuale la Brașov nu este unul favorabil, din mai
multe motive: absența unei facultăți de profil care să preia generațiile tinere din liceul
de artă, absența galeriilor independente de artă - sufocate de presiunea imobiliară
din centrul istoric -, lipsa de spații expoziționale pentru toate muzeele orașului - nu
doar pentru Muzeul de Artă - știut fiind faptul că niciuna din clădirile muzeelor
brașovene nu a fost construită pentru a deveni muzeu. Soluția totală ar fi construcția
unei noi clădiri adecvate cerințelor modernității.

5. Cum este colaborarea dumneavoastră cu celelalte instituții și organizații
culturale din Municipiul Brașov?

Colaborarea noastră interinstituțională este, în general, bună. Schimbul de generații
la nivelul managementului instituțional cultural a avut loc cu succes în deceniul al
doilea din secolul nostru, ceea ce a dus la concurență dar și colaborare între
instituții. Din păcate nu cred că există o colaborare echitabilă cu mediul cultural
antreprenorial sau din societatea civilă, reticențele angajaților la stat fiind încă prea
mari în ceea ce îi privește pe colegii noștri din „privat” sau din ong-uri.

6. Cum are loc procesul de selecție a expozițiilor temporare din cadrul Muzeului
„Casa Mureșenilor”?

Există o procedură internă standard, care urmează în mai mulți pași regula aplicării
de filtre de selecție și decizie precum consiliul științific al muzeului, consiliul de
administrație, dar, în final, este o decizie de management, practic un atribut al
managerului. Aici vorbim deja despre cunoștințe, abilități, fler, instinct, pe care le ai
sau nu. Le-ai deprins sau nu. Nu cred că poate exista o regulă cu adevărat în
această activitate.

7. Care credeți că ar fi acea schimbare/măsură (la nivel legislativ, procedural, de
oportunități etc.) care ar avea cel mai mare impact în creșterea calității
producției artistice din oraș?

Există două căi. Cea scurtă este scumpă, arta și artiștii vin după bani, deci un
program local extrem de generos financiar ar aduce cu sine artiștii și expozițiile și
instalațiile lor, în rezidențe, galerii și muzee. Calea cea lungă presupune
transformare sistemică, creare de instituții și oportunități de învățare, respectiv
investiție în spații de expunere și promovare a creației. Deci tot bani presupune, dar
eșalonați pe termen mediu și lung.



8. Care e acel lucru care considerați că nu v-a reușit (încă) din punctul de
vedere al activității la nivel cultural, în Municipiul Brașov?

Mi-e teamă că nu suntem relevanți. Problema nu e doar la nivelul nostru, al
creatorilor, ci și la nivelul consumatorilor. Este arta și cultura o prioritate reală atunci
când nu ai bani pentru rate sau pentru un trai decent? Nu! Deci contextul în care ne
aflăm este (etern) neprielnic culturii și artei, care nu este o prioritate pentru populație
și pentru decidenți. Poate mi-ar fi plăcut să avem acces mai firesc la resurse, nu să
am sentimentul că cerșim dreptul la existență și recunoaștere.

9. În ce măsură considerați că necesarul de resursă umană specializată în
domeniul managementului cultural (și al sferei culturale în general) este
acoperit în oraș?

Am spus-o și anterior, niciodată nu avem destule resurse umane, calificate și
stimulate pentru creație și performanță în cultură și artă la Brașov. Concentrarea
eforturilor și investițiilor publice sau private în zona centrală duce la asimetrie în
oferta culturală și artistică (multă în centru, deloc la periferie), absența infrastructurii
a îndepărtat mulți dintre creatorii de valoare de orașul Brașov în favoarea altor
centre urbane sau din afara României. Salarizarea deficitară sau nesiguranța zilei de
mâine contribuie de asemenea la lipsa de constanță în aportul resursei umane.

10.Care sunt planurile dumneavoastră de viitor cu privire la dezvoltarea activității
Muzeului „Casa Mureșenilor”?

Uneori nu știu nici eu, stilul bugetar anual românesc ne obligă să gândim din
ianuarie până în decembrie, practic nu poți angaja înțelegeri multianuale, pentru că
avem prea multă nesiguranță în sistem. Cred că e nevoie însă de împrospătarea
permanentă a resursei umane, fie prin înlocuirea generațiilor, fie prin formare
profesională continuă. Cred că suntem în continuare datori să aducem cât mai multă
cultură în marile cartiere ale orașului (mai vechi și mai noi), în localitățile județului
nostru, din care unele sunt chiar lipsite de ofertă culturală. Cred că trebuie să fim
atenți la oportunitățile de finanțare existente în piață, atragerea de fonduri
nerambursabile este în ADN-ul organizației noastre. Dintotdeauna, să avem și mai
mulți beneficiari, prin diversificarea ofertei culturale, a rămas un obiectiv de
management.



MAGDALENA STAVILĂ - ARTISTI VIZUAL

1. Cum ți-ai început activitatea artistică și ce te-a determinat să-ți alegi această
carieră?

Pot spune că mai degrabă cariera artistică m-a ales și nu invers. Încă de când eram
un copil mic, părinții au observat în mine pasiune pentru desen și pictură și ca
rezultat m-au îndrumat spre școala de profil. Așa că începând cu clasa a V-a am
pornit pe acest drum la Liceul de Artă din Brașov, iar în 2005 am absolvit facultatea
de pictură. De atunci încoace am continuat să descopăr noutăți și să mă descopăr
pe mine ca artist.

2. Cum găsești sfera artelor vizuale de la Brașov?

În afară de orașul Brașov am mai locuit și în Oradea și Timișoara și am impresia că
sfera artelor vizuale în orașul nostru este ușor săracă, în ciuda faptului că are un
potențial imens.

3. În ce măsură ai colaborat sau ai simțit că poți colabora cu alți artiști/ alte
artiste din Brașov?

Cu alți artiști din zonă nu am apucat să colaborez. Există un soi de barieră, probabil
adusă de faptul că nu există, sau cel puțin eu nu cunosc, spații, locuri în care să
putem socializa și să ne putem cunoaște și lega relații. Nu mă refer aici la expoziții.

4. În ce măsură ai colaborat și cum găsești colaborarea cu instituțiile și
organizațiile culturale din Brașov?

Imediat după terminarea facultății am interacționat cu UAP Brașov și am simțit că
există deschidere și multă bunăvoință. Cu toate acestea, și nu mă refer acum la UAP
ci la astfel de instituții, organizații și asociații, lipsa de transparenșă sau transmiterea
clară a viziunii lor, bugetul restrâns, și probabil birocrația le umbrește. Devine un
demers anevoios să poți intra in contact cu ele.

5. Cât de importantă este din punctul tău de vedere relația artistului/artistei
contemporan(e) cu un curator?

Un curator pentru un artist "de rând" reprezintă o pistă de lansare. Este persoana
care te poate așeza acolo, pe un podium al artiștilor, sau este cel care te introduce și
te susține in lumea artistică. Este cel care te traduce, te face înțeles. Este o relație
extrem de importantă pentru un artist.



6. În ce măsură este importantă din punctul tău de vedere prezența artistului/
artistei contemporan(e) în mediul online?

Mediul online este un alt fel de perete. O simeză modernă foarte accesibilă și rapidă
cu ajutorul căruia poți să fii văzut. Este clar că a vedea o pictură într-o expoziție
fizică este total diferit cu a vedea o pictură pe instagram, dar cu ajutorul online-ului
pot ajunge la un public mult mai larg. Online-ul poate atrage oamenii in galerii dacă
știm cum să ne folosim de el.

7. Dintre activitățile pe care le desfășori în Brașov, care consideri că sunt cele
mai de succes?

Momentan cursurile pe care le am pentru copii și adulți pot spune că sunt activitățile
de succes. Consider că a da mai departe ceea ce am primit și a te investii în alte
persoane este o datorie. Desigur că îmi și face o deosebită plăcere.

8. Care ar fi din punctul tău de vedere cea mai importantă măsură /
schimbare (la nivel legislativ, procedural, de oportunități etc.) care ar dinamiza
sfera artelor vizuale la Brașov?

În ceea ce privește nivelul legislativ nu mă pot pronunța pentru că nu îl cunosc.
Totuși tind să cred că o promovare mai clară chiar și a ceea ce există deja, ar aduce
un alt dinamism. Ar fi ideal să nu mai fie așa de greu de găsit oportunitățile.

9. Care e pentru tine definiția succesului în sfera artelor vizuale?

Definiția succesului… să reușești să îți transmiteți mesajul artistic, să fie perceput și
în același timp să poți să fii artist full time și să nu fi nevoit să ai un alt job ca să poți
trăi.

10. Care sunt planurile tale de viitor cu privire la dezvoltarea ta ca artistă?

Planul meu de viitor conține două arii. Prima este una mai personală și anume că
doresc să îmi clarific stilul, să mă stabilizez, să fiu mai clară. Iar a doua arie este
aceea de a fi mai vizibilă prin expoziții mai dese și să fiu consecventă cu ceea ce am
clădit în mediul online.





Proiectul Artele vizuale în Brașov: Percepții, oportunități și probleme din
perspectiva artiștilor și managerilor culturali locali a pornit ca o dorință de
mapare aproape de recenzare a artiștilor vizuali brașoveni (născuți sau mutați aici).
Desigur, metodologia de chestionare prin autocompletare on-line a adus cu sine
limitări inerente și acestea s-au reflectat în primul rând în numărul de respondenți.

Rezultatele cercetării de față arată însă în mod consistent:
● gradul de satisfacție scăzut cu privire la statutul artistului sau al artelor vizuale

în Municipiu, fie că vorbim de relaționarea cu administrația publică sau cu
locuitorii orașului;

● numărul scăzut de evenimente specifice domeniului;
● veniturile foarte mici realizate din ocupațiile respondenților în domeniul artelor

vizuale. (Este de remarcat procentul ridicat de respondenți artiști care susțin
că artele vizuale sunt preocuparea lor principală, în timp ce doar o treime
dintre aceștia realizează venituri din activitatea lor artistică.)

Nevoia de coagulare a comunității artistice prin dialog și întâlnire este firul roșu al
rezultatelor cercetării. Conform respondenților, această nevoie nu se poate satisface
fără spații (infrastructură de producție și expunere) și / sau evenimente dedicate.

Totodată, în sprijinul proiectelor artistice, se cere o cooperare mai intensă şi mai
largă între organizațiile de profil, instituții și administrația publică cu atribuții în
această zonă. Este oportună și extinderea colaborării între instituţiile publice şi
mediul independent, cel puțin la nivelul deschiderii spațiilor sau al facilitării
schimburilor de tehnică și expertiză.

Deşi resursa umană are un grad înalt de educație de profil (universitar), există o
lipsă de formare profesională în sprijinul unor roluri specifice: curator, galerist, art
manager, marketer și PR cultural. Totodată există lipsuri ale unor competențe din
sfere precum acelea ale managementului artelor, antreprenoriatului cultural şi al
noile tehnologii digitale. Programele dedicate de educație și formare profesională pot
fi un răspuns la provocarea creată de absența resursei umane necesare.
Programele de educare trebuie să țintească și publicul de toate vârstele și
categoriile, cu privire la consumul cultural și aportul acestuia la un nivel de calitate
ridicat al vieții.

Din perspectiva celor care inițiază și implementează proiecte de arte vizuale în oraș,
se remarcă o nevoie acută pentru:

● politici culturale;
● o unitate de management cultural integrat;
● structuri de comunicare şi facilităţi dedicate pentru operatori culturali;
● un fond cultural local;
● un regulament de ocupare a domeniului public pentru activităţi culturale;
● un calendar de evenimente coordonat la nivelul Municipiului Braşov;



● revitalizarea patrimoniului material existent şi încorporarea acestuia în
circuitul consumului public cultural cu valoare ridicată.

În concluzie, nevoile cu importanță deosebită exprimate atât de răspunsurile artiștilor
vizuali, cât și de cele ale managerilor culturali sunt: spații de expunere, ateliere de
creație și finanțare. Acestora se alătură nevoile de formare, promovare și de
dezvoltare a audienței. Artiștii brașoveni sunt rareori descoperiți de propriul public și
acest fapt atrage nevoia unei politici de creștere a vizibilității artei contemporane
locale, prin creare de oportunități pentru artiști (burse, târguri, parteneriate etc.), dar
și a unei strategii coerente de atragere a publicului nespecializat prin programe de
educație în zona artelor vizuale.

Este necesar, totodată, să ne gândim la elaborarea politicilor ce vizează
profesionalizarea și specializarea managerilor, extinderea spațiilor pentru artele
vizuale și funcționarea mai satisfăcătoare a celor existente (pe lângă investițiile
tehnice).

Această cercetare este doar începutul unei investigații care necesită mai mult timp
pentru a fi aprofundată, totuși principala concluzie trasă este că este nevoie de
consolidarea sectorului și de investiții mai mari ale administrației, instituțiilor publice
și organizațiilor private, artiștilor și managerilor, în artele vizuale la Brașov.



Cuprins:

1. Cuvânt înainte - Ionela-Andreea Ghețe

2. Introducere - Ioana Atudorei

a. Obiective

b. Raportul cercetării sociologice

c. Conceptualizare

3. Raport cercetare calitativă - Ionela-Andreea Ghețe

4. Raport cercetări cantitative - Ioana Atudorei

5. Interivuri

a. Cristina Bodnărescu

b. Homeboy

c. Adrian Lăcătuș

d. Marcela Rădulescu

e. Valer Rus

f. Magdalena Stavilă

6. Concluzii (sugestii și direcții de dezvoltare) - Mara Oprișiu
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	Cuvânt înainte
	interstitii-02
	introducere
	interstitii-03
	Raport cercetare calitativă
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